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آتشبار موشک های ایرانی بر قلب اراضی رژیم صهیونیستی؛

گوشه ای از توان ما
90 درصد شلیک ها با موفقیت به اهداف اصابت کرد 
سردار وحیدی :موشک ها نشان دادند اسرائیل خانه عنکبوت است
پزشکیان :این اقدام در دفاع از منافع و اتباع ایرانی بود
شادی مردم ایران و جبهه مقاومت از عملیات موشکی سپاه



چهار شنبه-11 مهر ماه 1403-    سال بیست  وهفتم -   شماره 26046

نظم جدید در منطقه
ترور  در  صهیونیستی  رژیم  جنایتکارانه  اقدام 
شهید سیدحسن نصرا... ،قواعد بازی در چند 

سطح را تغییر خواهد داد.
بین المللی ،جامعه جهانی در حال  در سطح 
رسیدن به این جمع بندی است که محوری که 
می تواند عامل ناامنی جهان در آینده باشد و به 
طور عملی جهان را ناامن کند، رژیم صهیونیستی 
است که با عنوان سلاح ها به ویژه سلاح های 
سایبری می تواند حتی فعالیت های شهروندان در کشورهای مختلف را مختل 
کند. هم اکنون در کشورهای اروپایی و آمریکایی بین شهروندان این کشورها این 
سوال مطرح است که آیا می توان به صورت امن از موبایل استفاده کرد یا اینکه هر 
لحظه باید انتظار داشت که این وسایل ارتباطی منفجر شود و به عنوان یک عامل 
انتحاری عمل کند. حتی هواداران هریس در آمریکا و جنبش های ترقی خواه 
این موضوع را به صورت جدی مطرح می کنند و این مورد نمره منفی جدی برای 

اسرائیل و حامیان این رژیم در جهان است.
 در سطح منطقه کشورهای محور مقاومت به این جمع بندی رسیده بودند که 
اگر اسرائیل باقی بماند منطقه روی خوش نخواهد دید و همواره سایه جنگ در 
منطقه گسترده تر خواهد شد. کشورهایی که در منطقه حامی رژیم صهیونیستی 
بودند و به دنبال عادی سازی روابط با این رژیم هستند به تدریج در حال رسیدن به 

این جمع بندی هستند. 
چنانکه شاهد بودیم  هنگام سخنرانی نتانیاهو در سازمان ملل سران کشورهای 
جهان حتی عربستان سالن محل سخنرانی او در مجمع عمومی را ترک می کنند 
و این حرکت نشان دهنده آن است که نوعی اجماع و اتحاد بین کشورهای مختلف 
در حال وقوع است که رژیم اسرائیل یک معضل جدی امنیتی برای خلیج فارس 

و غرب آسیاست و کشورهای این منطقه باید فکری برای این معضل ناامن کنند. 
رژیم  با  مقابله  برای  اراده  نیز  مقاومت  جبهه  و  مقاومت  نیروهای  سطح  در 
صهیونیستی کاملا افزایش یافته است و آنها اکنون قدرتمندتر عمل می کنند. 
انسجامی که در نیروهای مقاومت خصوصا بعد از شهادت آقای سیدحسن نصر 
ا... و اسماعیل هنیه ایجاد شده که در واقع نوعی اتحاد میان شیعه و سنی است، 
باعث می شود که مقاومت تمام توان خود را به کار بگیرد که رژیم صهیونیستی از 
منطقه حذف شود لذا در آینده نیز شواهد بیشتری نیز بر این مدعا خواهیم دید 
با توجه به اراده ای که بین گروه های مقاومت بعد از شهادت سید حسن نصر ا... 

ایجاد شده است.
رژیم  اصلی  حامی  که  اروپایی  کشورهای  تدریج  به  که  رسد  می  نظر  به   
صهیونیستی هستند و حتی آمریکا به این جمع بندی خواهند رسید که این رژیم 
منافع آنها را در غرب آسیا تامین نمی کند و این موارد نشانه و ریشه های یک نظم 
جدید در منطقه در غرب آسیاست. نظمی که ایالات متحده آمریکا دیگر در آن 
حرف اول را نمی زند و رژیم اسرائیل هم به تدریج از این نظم خارج خواهد شد و در 

مسیر فروپاشی کامل حرکت خواهد کرد.

جبهه مقاومت خاموش نمی شود
بر اساس تاریخ؛ اسرائیل سرزمین فلسطینیان 
را غصب کرده است. ملتی که سرزمینش غصب 
را  باید سرزمین خود  و  می شود حق دفاع دارد 
بگیرد. در حال حاضر حزب ا... همچنین  پس 
جبهه مقاومت در موضع بازپس گیری سرزمین 
خود هستند. این انگیزه بسیار قوی برای مقاومت 
است تا پافشاری کرده، بجنگند و از حق خود 
خواهد  باقی  همچنان  مکتب  این  کنند.  دفاع 
ماند. انگیزه فلسطینیان انگیزه ریشه داری است و به فطرت انسان بازمی گردد و 

از بین نمی رود. 
مردم فلسطین افرادی هستند که خانه و کاشانه آنها مورد غصب قرار گرفته و 
جهاد دفاعی ریشه در درون انسان ها دارد و با شهید کردن سید حسن نصر ا... و 
قبل از آن سید عباس موسوی و سایر رهبران مقاومت انگیزه دفاع جهاد و مقاومت 
خاموش نمی شود و شخص و اشخاص دیگری به عنوان فرماندهان و رهبران 

حزب ا... در قدرت قرار می گیرد و مبارزه با اسرائیل را ادامه می دهند. 
سید حسن نصر ا... به شهادت رسیده اما مکتبی که او در آن رهبری کرد، باقی 
خواهد ماند. نصرا... سال ها در نجف درس خوانده بود و نگارنده در سال 68 با 
ایشان هم درس بود و در درس آیات عظام فاضل لنکرانی، جوادی آملی، حسن زاده 
آملی حضور داشتند. ایشان ارتباط خوبی با آیت ا... بهجت داشتند. شهید نصرا... 
در محضر اساتید بزرگ فقه و عرفان و فلسفه بهره برده بودند ضمن اینکه ایشان 
روحیه ولایت مداری و عشق نسبت به امام حسین)ع( و امیر مومنان)ع( داشت و 
عالمی پر شور و حرارت شیعی و ولایی بود لذا شهید کردن ایشان خلأ ایجاد خواهد 
کرد اما طبیعتا نصرا... شاگردانی داشته و دارد و فضایی معنوی را در گرداگرد خود 

در حزب ا... ایجاد کرده بود که آنها مسیر و راه او را ادامه می دهند. 
جوانان مقاومت در سوریه، یمن و عراق سال ها در این مکتب پرورش یافته و 
انگیزه جهاد برای فلسطین و مبارزه با ظالمان در آنها باقی است و این مسیر 
توسط همین جوانان ادامه خواهد یافت. نکته بعدی این است که سران کشورهای 
اسلامی باید آن اتحاد مورد نظر را برای مبارزه با اسرائیل پیدا کنند. متاسفانه 
سال هاست از تفرقه لطمه می خوریم لذا سران کشورهای اسلامی باید متحد 
باشند و برای مبارزه با اسرائیل هر دولتی باید هر اقدامی که می تواند انجام دهد و 
تا اتحاد لازم بین مسلمانان ایجاد نشود نمی توان در برابر اسرائیل به پیروزی رسید. 
انشاا... امیدواریم که این وحدت هدف بوجود آید تا پیروزی نهایی برای جهان 

اسلام و جبهه مقاومت حاصل شود.

 آیت الله اعرافی: سپاسگزاریم؛ دل آزادگان و مظلومان عالم را شاد کردید

حمایت کامل حوزه های علمیه از عملیات 
موشکی سپاه

حوزه های علمیه با همه وجود از مسئولان غیور کشور و فرماندهان مجاهد و 
سربلند سپاه و ارتش و نیروهای مسلح سپاسگزار بوده و دفاع مشروع و معقول آنان 
از کیان جمهوری اسلامی و جبهه مقاومت را مطابق موازین بین المللی، معیارهای 
شرعی و عقلی و انسانی می داند و از آن حمایت همه جانبه و جانانه به عمل می 

آورد.
متن بیانیه قدردانی و حمایت حوزه های علمیه از فرماندهی معظم کل قوا و 
فرماندهان مجاهد و سربلند سپاه،ارتش و نیروهای مسلح که به امضای آیت الله 
اعرافی رسیده است، بدین شرح است:خبر حمله شجاعانه ،جوانمردانه و عادلانه 
سپاه و ارتش دلاور اسلامی که در سایه سار زعامت رشید فرمانده کل قوا حضرت 
آیت الله العظمی امام خامنه ای دام الله ظله العالی در پاسخ به نقض حریم ایران 
اسلامی و جنایت علیه ملت مظلوم فلسطین و لبنان ، به رژیم سفاک ، وقیح و 
بی آبروی صهیونیستی ، دل مالامال از خشم و غم آزادگان و مسلمانان جهان و 
جبهه عزت مند مقاومت را که مصیبت زده غم شهادت سید و سالار جبهه مقاومت 

، شهید سید حسن نصرالله بود ، سرشار از شادی و افتخار نمود.
حوزه های علمیه با همه وجود از مسئولان غیور کشور و فرماندهان مجاهد و 
سربلند سپاه و ارتش و نیروهای مسلح سپاسگزار بوده و دفاع مشروع و معقول 
آنان از کیان جمهوری اسلامی و جبهه مقاومت را مطابق موازین بین المللی،  
معیارهای شرعی و عقلی و انسانی می داند و از آن حمایت همه جانبه و جانانه 

به عمل می آورد.
 همه ملت شریف ایران ،علما ، نخبگان و جوانان ، زنان و مردان ایران مصرانه از 
مسئولان می خواهند هرگونه تهدید یا عکس العمل رژیم صهیونسیتی و دولت 

های جنایتکار پشتیبان آن را با سنگین ترین و شدیدترین پاسخ همراه کند.

اخبار

آیت الله  سید حسن خمینی :

نتانیاهو فکر کرده ما شنگول و منگول 
هستیم و ایشان هم خانم گرگ است!

 آستان حرم مطهر امام خمینی )ره( که با اشاره به پیام روز دوشنبه بنیامین 
نتانیاهو خطاب به مردم ایران، گفت: او فکر کرده ما شنگول ومنگول هستیم و 
او گرک پشت در است. این اتفاق نمی افتد و تاریخ ما پر از شناخت از آنها است.

آیت الله  سید حسن خمینی که در حاشیه حضور در دفتر حزب الله  در تهران 
در جمع خبرنگاران حضور یافته بود در ادامه اظهارات خود در این ارتباط گفت: 
این اظهارات آدم را به یاد این شعر شاعر می اندازد که می گوید »ای مترسک کلاه 

را بردار ما کلاغها دیگر عقاب شده ایم.«
سید حسن خمینی با اشاره به پیام روز گذشته بنیامین نتانیاهو خطاب به مردم 
ایران، گفت: او فکر کرده ما شنگول ومنگول هستیم و او گرک پشت در است. این 

اتفاق نمی افتد و تاریخ ما پر از شناخت از آنها است.
وی با بیان این که این بازی ها بیشتر برای داخل اراضی اشغالی است، گفت: 
ایران ممکن است تحت پذیرش هر صحبتی قرار بگیرند جز پذیرش  مردم 

صحبتهای نتانیاهو.
یادگار امام در پاسخ به سوالی در مورد پاسخ احتمالی ایران به جنایات اسرائیل، 
گفت: در اینکه رژیم صهیونسیتی، پاسخ جنایت های خود را دریافت خواهد 
کرد تردیدی نیست، اما مجموعه جریان انقلاب رهبری دارد و باید تابع تصمیم 
رهبری باشیم. وی تصریح کرد: شرایط منطقه و جهان  شرایط خاص وپیچیده 
آب  است و باید از هر آنچه که رهبر انقلاب فرمودند و تصمیم گرفتند حمایت  
کنیم.  سید حسن خمینی در بخش دیگری از صحبت های خود شهادت سید 
حسن نصرالله را  ضایعه بسیار بزرگی  دانست و گفت: طبیعتا در چنین حوادث 
تلخی چیزی که می تواند دلها را امیدوار کند، لطف خداوند و کرامت ایشان است.
وی ادامه داد: برای شخصیتی مثل شهید نصرالله هر مرگی غیر از شهادت 
برای او بسیار ناگوار بود. شهید نصرالله  فردی متدین و مقید به مسائل دینی 
بودند و از ذکاوت بالایی برخوردار بودند. وی گفت: ایشان با توجه به این ویژگی ها 
توانستند مقاومت را با قدرت ملی لبنان پیوند دهند . سید حسن خمینی افزود: 
امیدواریم این حادثه در ادامه فتح های بسیار  بزرگی را برای لبنان و منطقه به 

همراه داشته باشد.

عراقچی وزیر امور خارجه: 

اختلافی بین دولت و سایر نهادها برای 
مقابله با رژیم صهیونیستی وجود ندارد

وزیر امور خارجه گفت: اختلافی بین دولت و سایر نهادها برای مقابله با رژیم 
صهیونیستی وجود ندارد و تصمیماتی که در کشور در سطوح عالی گرفته می 

شود توسط همه مجریان و نهاد ها اجرا خواهد شد.
سید عباس عراقچی در گفت وگویی با اشاره به ادعای رسانه های خارجی در 
خصوص اختلاف دولت و سایر بخش های کشور برای پاسخ به اقدامات رژیم 
برای دو قطبی کردن  این سیاست رسانه های خارجی  افزود:  صهیونیستی 
جامعه است و این موضوع اصلا موضوعیت ندارد، دولت با مجموعه حاکمیت 

کاملا هماهنگ است و هیچ تردیدی در این خصوص وجود ندارد.
وی گفت: تصمیماتی که در کشور در سطوح عالی گرفته می شود توسط 
همه مجریان و نهادها اجرا خواهد شد و دشمنان آرزوی اینکه بتوانند بین قوا و 

نهادهای مختلف کشور اختلاف ایجاد کنند را به گور خواهند برد.
عراقچی در خصوص لفاظی های اخیر سران رژیم صهیونیستی خطاب به 
دولت و مردم ایران نیز گفت: دشمنان ما مجموعه توان سیاسی، امنیتی، نظامی 
و رسانه ای را علیه ایران به کار گرفتند و نشان می دهد در موضع ضعف قرار دارند 
که تمام توان خود را برای مقابله با محور مقاومت و جمهوری اسلامی ایران مورد 
استفاده قرار دادند و بیش از ۴۴ سال است مردم هوشیار ایران در معرض این 
تبلیغات رسانه ای هستند و هیچگاه گوش به این صحبت ها نداده و دشمنان در 
اهداف خود ناکام ماندند. وی در خصوص نشست امروز کمیسیون امنیت ملی 
و سیاست خارجی مجلس نیز تصریح کرد: در این جلسه گزارشی در خصوص 
سفر به نیویورک و مجموعه رایزنی ها در این سفر به ویژه موضوع تحولات غزه 
و لبنان که موضوع اصلی سفر بود، ارائه شد. وزیر امور خارجه ادامه داد: این 
رایزنی ها استمرار دارد و فردا همراه رئیس جمهور عازم قطر هستیم و آنجا نیز 
این مذاکرات تداوم خواهد داشت، همچنین درخواست رسمی برای تشکیل 
جلسه فوری شورای امنیت و جلسه اضطراری سازمان همکاری های اسلامی 
داده شده و این رایزنی ها در کنار مجموعه اقدامات دیگری است که باید رژیم 

صهیونیستی را جنایات خود پشیمان کرده و از تداوم جنایات جلوگیری کند.

سخنگوی دولت: 

بیش از هر زمانی به اجماع ملی نیازمندیم
سخنگوی دولت در پاسخ به هجمه های اخیر مطرح شده علیه دولت و با تاکید 
دوباره بر اصل وفاق، گفت: باید در برابر هرگونه تفرقه بایستیم و از خط وحدت 

خارج نشویم.
»فاطمه مهاجرانی« در پاسخ به سوالی درباره هجمه های مطرح شده اخیر 
علیه دولت، گفت: در شرایطی که شاهد سکوتی سهمگین جهانیان در مقابل 
جنایات رژیم صهیونیستی هستیم و در حالی که امروز بیش از هر زمان دیگری 
به وحدت و اجماع ملی نیازمندیم، متاسفانه برخی در رسانه ها و فضای مجازی 
با اظهار نظرهای غیرکارشناسی جامعه را به پراکندگی و عدم انسجام سوق 
می دهند. وی با تاکید بر اینکه اکنون باید با اتکا به وفاق، انسجام درونی کشور 
را حفظ کرد، تصریح کرد: دولت همواره بر شعار وفاق تاکید کرده و باور دارد که 
وفاق بزرگ ترین عامل پیروزی ماست. سخنگوی دولت افزود: نباید فراموش کرد 
که بزرگترین دشمن ما جدایی درون ملت است و اگر جای وحدت و وفاق ملی 

را انشقاق بگیرد کوچکترین تهدیدات بیشترین خطر را برای ما ایجاد می کند.
مهاجرانی گفت: برهمه ما واجب است که در حفظ سرمایه اجتماعی بکوشیم 

و در برابر هرگونه تفرقه بایستیم و از خط وحدت خارج نشویم.

پزشکیان در پیامی به شی جین پینگ:

روابط ایران و چین عمیق، پایدار و 
راهبردی است

رئیس جمهور در پیامی به شی جین پینگ گفت: اکنون که دوستی سنتی 
۲ ملت در آزمون زمانه سربلند بوده و به روابط عمیق، پایدار و راهبردی مبدل 
شده است، تمایل خود را برای تشریک  مساعی با جناب  عالی برای توسعه روابط 

همه جانبه ایران و چین اعلام می دارم.
رئیس جمهور در پیامی به شی جین پینگ با بیان اینکه طی سال های گذشته، 
ملت چین در سایه هدایت شما به پیشرفت های شگرفی دست یافته که بسترساز 
تقویت پل های دوستی و رفاه مشترک برای کشور های جهان شده است، هفتاد و 

پنجمین سالگرد تأسیس جمهوری خلق چین را به وی تبریک گفت.
پزشکیان در این پیام به رئیس جمهوری خلق چین با بیان اینکه دو کشور با 
تکیه بر ریشه های ارزشی و فرهنگی مشترک از جمله احترام متقابل، برابری و 
نوع دوستی، فصل جدیدی از روابط جامع راهبردی برای تعمیق مناسبات در 
تمامی زمینه ها را آغاز نموده اند، تصریح کرد: اکنون که دوستی سنتی دو ملت 
در آزمون زمانه سربلند بوده و به روابط عمیق، پایدار و راهبردی مبدل شده است، 
تمایل خود را برای تشریک مساعی با جناب عالی برای توسعه روابط همه جانبه 

ایران و چین اعلام می دارم.

 سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در اطلاعیه ای اعلام کرد:  در پاسخ به شهادت 
اسماعیل هنیه، سید حسن نصرالله و سرلشکر پاسدار عباس نیلفروشان قلب اراضی 

اشغالی هدف قرار گرفت.
به گزارش ایمان ،متن کامل این اطلاعیه بدین شرح است:امت بزرگ اسلامی 
ملت شریف و شهید پرور ایران لحظاتی قبل و پس از یک دوره خویشتن داری در 
برابر نقض حاکمیت جمهوری اسلامی ایران در ترور مجاهد شهید، دکتر اسماعیل 
هنیه توسط رژیم صهیونیستی و برابر حق کشور در دفاع مشروع از خود برابر منشور 
ملل متحد و تشدید شرارت های رژیم با حمایت آمریکا در قتل عام لبنان و غزه و 
به شهادت رساندن مجاهد کبیر، رهبر محور مقاومت و دبیر کل سرافراز حزب الله، 
سید حسن نصرالله و شهادت فرمانده رشید و مستشار عالی سپاه پاسداران در لبنان، 
سرلشکر پاسدار سید عباس نیلفروشان، نیروی هوا فضای سپاه با پرتاب ده ها موشک 
بالستیک اهداف مهم نظامی امنیتی را در قلب سرزمین های اشغالی مورد هدف 

قرارداد که جزئیات آن متعاقبا به استحضار خواهد رسید.
خاطر نشان می سازد این عملیات با تصویب شورای عالی امنیت ملی و ابلاغ ستاد 
کل نیروهای مسلح و حمایت و پشتیبانی ارتش جمهوری اسلامی ایران و وزارت دفاع 

صورت گرفته است.
اخطار داده می شود چناچه رژیم صهیونیستی به این عملیات که منطبق بر حقوق 
قانونی کشور و قوانین بین المللی است واکنش نظامی نشان دهد با حملات کوبنده 

و ویرانگر بعدی مواجه خواهد شد.
90 درصد شلیک ها با موفقیت به اهداف اصابت کرد 

پیرو اطلاعیه قبلی، فرزندان شما در سپاه پاسدان انقلاب اسلامی طبق وعده 
هایی که مسئولان جمهوری اسلامی و فرماندهان نظامی داده بودند؛ با کمک 
سایر نیروهای مسلح طی عملیات وعده صادق ۲ با رمز یا رسول الله )ص( مراکز 
راهبردی در داخل سرزمین های اشغالی را با موشک های ساخت فرزندان ایران 
اسلامی مورد هدف قرار دادند. در این عملیات برخی از پایگاه های هوایی و راداری؛ 
مراکز توطئه و طراحی ترور علیه رهبران مقاومت به خصوص شهید دکتر اسماعیل 
هنیه و رهبرحزب الله لبنان شهید حجت الاسلام والمسلمین سید حسن نصرالله و 
فرماندهان نظامی حزب الله، مقاومت اسلامی فلسطین و فرماندهان سپاه پاسداران 

مورد اصابت قرارگرفتند.
 علی رغم اینکه این منطقه با پیشرفترین و پرحجم ترین سامانه های پدافندی 
محافظت می شد  90درصد شلیک ها با موفقیت به اهداف اصابت کرده  و رژیم 
صهیونیستی از تسلط اطلاعاتی وعملیاتی جمهوری اسلامی به وحشت افتاده 
است. این عملیات در چهارچوب حق دفاع مشروع وبراساس قوانین بین المللی 
انجام گرفته وهرگونه حماقت دشمن به صورت ویرانگر وپشیمان کننده پاسخ داده 

خواهد شد.
این تنها گوشه ای از توان ماست با ایران وارد درگیری نشوید

رئیس جمهور در پی موشک باران سپاه پاسداران انقلاب اسلامی به قلب سرزمین 
های اشغالی تاکید کرد: نتانیاهو بداند ایران جنگ طلب نیست اما برابر هر تهدیدی 

قاطعانه می ایستد.
مسعود پزشکیان سه شنبه شب ۱0 مهر ۱۴0۳ در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: 
بر اساس حقوق مشروع و با هدف صلح و امنیت برای ایران و منطقه، پاسخ قاطع به 

تجاوزات رژیم صهیونیستی داده شد.
 ایران جنگ طلب نیست، اما در برابر هر تهدیدی قاطعانه می ایستد 

وی افزود:  این اقدام در دفاع از منافع و اتباع ایرانی بود. رئیس جمهور تصریح کرد:  
نتانیاهو بداند، ایران جنگ طلب نیست اما در برابر هر تهدیدی قاطعانه می ایستد. 

این تنها گوشه ای از توان ماست. با ایران وارد درگیری نشوید.
 وحیدی:موشک ها نشان دادند اسرائیل خانه عنکبوت است

فرمانده اسبق نیروی قدس سپاه  نیز گفت: این توانمندی ها نه تنها از عبور 
موشک ها از سیستم های پدافند هوایی پیشرفته کشورهای غربی حکایت دارد، بلکه 

نشان دهنده قدرت و اراده نیروهای مسلح ایران است.
سردار احمد وحیدی فرمانده اسبق نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، 
درخصوص حمله موشکی سپاه به اسرائیل به قدرت موشکی جمهوری اسلامی 
اشاره کرد و تأکید کرد که موشک ها با دقت و نظم مشخصی به سمت اهداف خود 
حرکت می کنند. او افزود که این توانمندی ها نه تنها از عبور موشک ها از سیستم های 
پدافند هوایی پیشرفته کشورهای غربی حکایت دارد، بلکه نشان دهنده قدرت و اراده 
نیروهای مسلح ایران است. وحیدی همچنین به حمایت های مردمی از مقاومت در 
لبنان و فلسطین اشاره کرد و گفت که این قدرت موشکی به مردم شریف این مناطق 
تقدیم می شود. او به تحلیل های ضعیف رژیم صهیونیستی اشاره کرد و گفت که 

موشک ها نشان می دهند که این رژیم در واقع "خانه عنکبوت" است.

رژیم صهیونیستی و حامیان آندر گرداب خطرناکی افتاده اند 
گرداب  در  آمریکا،  نظیر  آن،  حامیان  و  صهیونیستی  رژیم  که  داد  هشدار  وی 
خطرناکی افتاده اند و ادامه دخالت هایشان می تواند منجر به خسارت های بیشتری 

برای آن ها شود.
فرمانده اسبق نیروی قدس سپاه تصریح کرد: در شرایطی که رژیم صهیونیستی با 
چالش های داخلی و نظامی جدی روبه رو است و نتوانسته در غزه به هیچ نتیجه ای 
دست یابد، به صحنه لبنان وارد شده است. این رژیم در تلاش برای ایجاد ترس و 
ناامنی، تنها به کشتار مردم و بمباران های وحشیانه روی آورده و هیچ دستاورد دیگری 

نداشته است.
وی گفت: رژیم صهیونیستی تصور می کرد که می تواند حزب الله را تضعیف کند، 
اما این گروه قهرمان با وجود اندوه ناشی از شهادت دبیرکل خود، همچنان در میدان 
مقاومت ایستادگی کرده و به عملیات های خود ادامه داده است. به گفته منابع 
خبری، نیروهای صهیونیستی که به سرزمین های لبنان وارد شدند، با واکنش قوی 

حزب الله مواجه شدند و مجبور به عقب نشینی شدند.
وحیدی تاکید کرد: امروز، جبهه مقاومت با یکپارچگی و هم افزایی، موشک های 
نتانیاهو، نخست وزیر  بی پایه  اظهارات  اشغالگر می ریزد.  نیروهای  بر سر  را  خود 
رژیم صهیونیستی، که در تلاش است تا اختلافات داخلی خود را پوشش دهد، 
نشان دهنده ناامیدی این رژیم است. او به هر اقدام خطرناک و ماجراجویانه ای 
متوسل می شود، اما نمی تواند از عواقب آن فرار کند. جمهوری اسلامی و جبهه 

مقاومت همواره آماده پاسخگویی به این جنایات خواهند بود.
اسرائیل خدشه ای به امنیت ایران وارد کند، پاسخ ما ویران کننده است

رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی  نیزگفت: 
اگر اسرائیل خدشه ای به امنیت ایران وارد کند، پاسخ بعدی ما ویران کننده تر خواهد 
بود. ، ابراهیم عزیزی، رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
شورای اسلامی امشب در گفت وگوی زنده تلویزیونی درباره پاسخ موشکی ایران 
به رژیم صهیونیستی، گفت: امشب مرحله اول از عملیات سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی انجام شد. وی متذکر شد: ما در همان روزهای اولیه ترور شهید اسماعیل 
هنیه اعلام کردیم که انتقام سخت و دردناکی را خواهیم گرفت، اما زمان و مکانش در 
اختیار ماست و بر اساس یک رویکرد کاملًا هوشمندانه و غافلگیرکننده عمل خواهیم 
کرد. رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی ادامه 
داد: سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و نیروهای مسلح ما امشب به وعده ای که به 
ملت ایران دادند، عمل کردند. عزیزی تاکید کرد: این موج اول سپاه پاسداران و 
نیروهای مسلح ما است و بدون شک اگر رژیم صهیونیستی دچار خطای محاسباتی 
شود و اقدامی را انجام دهد که خدشه ای به کشور و امنیت ما وارد شود، قطعاً اقدامات 
بعدی ایران بسیار ویران کننده تر و عذاب آورتر خواهد بود. نماینده مردم شیراز در 
مجلس شورای اسلامی گفت: امروز بخشی از وعده ای که مسئولان ما داده بودند، 
انجام شد و بدون شک این آمادگی در نیروهای مسلح و سپاه پاسداران و هوافضای 
قهرمان ما است که هر اقدامی را قاطعانه پاسخ دهند. عزیزی بیان کرد: امیدواریم 
که رژیم صهیونیستی از این اقدام ما درس بگیرد و اقدام اشتباه دیگری نکند. البته 
برآوردهای ما آن است که رژیم صهیونیستی امکان اقدام علیه ما را ندارد. رئیس 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: ایران 
اسلامی و جبهه مقاومت ظرفیت های زیادی دارند و قطعاً مراحل بعدی، برای رژیم 
صهیونیستی و این باند قاتل و آدمکش غیرقابل تحمل خواهد بود. عزیزی گفت: در 
این مرحله از عملیات، سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و هوافضای ما، مراکز نظامی 
و اماکنی را که نیروهای مزدور و جنایتکار رژیم صهیونیستی در آن قرار داشتند مورد 
هدف قرار داد و اگر آنان خطای محاسباتی کنند، باعث خواهد شد که سایر اماکن 

نظامی و حتی غیرنظامی این رژیم مورد هدف ما قرار گیرد.

آیت الله محسن غرویان*

آتشبار موشک های ایرانی بر قلب اراضی رژیم صهیونیستی؛

گوشه ای از توان ما

جریان،  این  مجاهدان  و  رهبران  و  مقاومت  جریان  گفت:  قضاییه  قوه  رئیس 
تربیت شدگان مکتب قرآن و اسلام هستند؛ آنها با ترور و بمب ها و تسلیحات کذایی 

آمریکایی و صهیونیستی، مرعوب نمی شوند و میدان را خالی نمی کنند.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای روز سه شنبه با حضور در دفتر حزب الله 
لبنان و دیدار با نماینده حزب الله در تهران شهادت »سیدحسن نصرالله« را تسلیت گفت. 
رئیس قوه قضاییه در جریان این دیدار، ضمن تبیین و تشریح خصایص و ویژگی های 
شخصیتی و مبارزاتی مجاهد کبیر و علمدار مقاومت شهید سید حسن نصرالله، اظهار 
کرد: سید حسن نصرالله بیش از سه دهه از عمر خود را لحظه به لحظه در مسیر جهاد 
و مقاومت در برابر صهیونیست هایی گذراند که بدترین و رذل ترین دشمنان اسلام و 
انسانیت هستند. سید حسن شهید در مسیر جهاد مقدس خود، لحظه ای تردید و 
سستی به خود راه نداد و در این مسیر از موانع و تنگنا ها و محذوریت ها، نهراسید و استوار 

و ثابت قدم طی طریق کرد. رئیس دستگاه قضا گفت: اگرچه شهید سید حسن نصرالله، 
شخصیتی بی بدیل و جامع الاطراف بود و داغ از دست دادن او سخت و سنگین است، 
اما به هیچ وجه نباید پنداشت که محور مقاومت دچار ضعف و فَترت شده است؛ مقاومت 
یک گفتمان و یک بذر کاشته شده است و سازه های نظامی و امنیتی مقاومت در لبنان و 
سایر ملل مقاوم، همچنان مستحکم و مرصوص است.  رئیس عدلیه تصریح کرد: جریان 
مقاومت و رهبران و مجاهدان این جریان، تربیت شدگان مکتب قرآن و اسلام هستند؛ 
آنها با ترور و بمب ها و تسلیحات کذایی آمریکایی و صهیونیستی، مرعوب نمی شوند و 
میدان را خالی نمی کنند. قطعاً مجاهدان محور مقاومت پس از شهادت سید حسن 
نصرالله، بر استقامت و پایداری خود خواهند افزود و به فضل الهی انتقام سختی در 
انتظار صهیونیست هاست و همین خون های مطهر رهبران و رزمندگان محور مقاومت، 

سبب برچیده شدن بساط صهیونیست ها، این رذل ترین دشمنان بشریت خواهد شد. 

رئیس قوه قضاییه :

بمب های سنگرشکن نمی توانند مکتب حزب الله را از بین ببرند

محسن پاک آیین*

رئیس جمهور گفت: هنر این نیست که مملکت را رها 
کنیم بلکه هنر این است که علی رغم همه مشکلاتی که 
برایمان ایجاد می کنند، بمانیم و مشکلات را حل کنیم.

ملی  همایش  چهاردهمین  در  پزشکیان  مسعود 
نخبگان با اشاره به دوران جوانی و تحصیل خود، گفت: 
پس از دوران دبیرستان وقتی برای گذراندن خدمت 
تلخ  واقعیت های  بسیاری  با  رفتم،  زابل  به  سربازی 
اجتماع آشنا شدم و دریافتم که باید جور دیگری زندگی 

و برای رفع مشکلات مردم و کشورم تلاش کنم.
رئیس جمهور با بیان اینکه برای کمک به حل بخشی 
پزشکی  رشته  در  گرفتم  تصمیم  مردم  مشکلات  از 
تحصیل و کسب تخصص کنم، افزود: تلاش برای حل 
مشکلات مردم و کشور را از همان دوران دانشجویی 
دنبال کردم و پس از پیروزی انقلاب اسلامی ابتدا برای 
خدمت به مردم به روستا ها رفتیم و با آغاز جنگ، به 
جبهه ها رفتیم و به عنوان پزشک همواره همراه لشکر 
عاشورا بودم. آقای پزشکیان با اشاره به اینکه بنده در 
به  به دنبال خدمت  تمام دوران تحصیل و کار، فقط 
مردم و رفع مشکلات کشور بودم، اظهار داشت: بنده 
یا داشتن سهام در  به دنبال تاسیس مطب  هیچ گاه 
بیمارستان های خصوصی نبودم و درد و دغدغه بنده 
همیشه این بود که نباید در مملکتی زندگی کنیم که 
خودمان نتوانیم مشکلات مردم آن را حل کنیم و همین 

دغدغه پای بنده را به عرصه سیاست باز کرد.
رئیس جمهور گفت: بنده دیدم که اگر چه به عنوان 
یک پزشک می توانم مشکلات برخی از مردم را حل 
می توانم  مسئول  و  نماینده  یک  عنوان  به  اما  کنم، 

عرصه  به  پا  لذا  و  کنم  حل  را  مردم  عموم  مشکلات 
نمایندگی  جایگاه  همان  از  لذا  گذاشتم.  سیاست 
مجلس به دنبال اصلاح قوانین رفتم که البته در برخی 
زمینه ها موفق شدیم و در برخی زمینه ها موفق نشدیم.

رئیس جمهور با بیان اینکه غرض بنده از بیان این 
سخنان این است که بگویم قرار نیست کسی دیگر برای 
مشکلات مملکت ما راه چاره بیابد و خودمان باید این 
کار را کنیم، گفت: اگر کسی به این نکته واقف باشد و 
آن را بفهمد، اراده می کند و راه چاره می یابد و اگر هم 
راه نیابد، راهی می سازد تا مردم را از وضعیتی که در آن 

گرفتار هستند، نجات دهد.
باید بمانیم بجنگیم تا مشکلات مملکت را حل کنیم

از عهده  مهم  کار  این  انجام  افزود:  پزشکیان  آقای 
کسانی بر می آید که ذهنی خلاق، پویا و ناآرام داشته 
باشند، اگر نه کسانی که در یک قالب خاص می روند 
و نمی توانند از آن دربیایند، نمی توانند در این عرصه 
نیز کاری کنند؛ آدم هایی می توانند ما را از این وضعیت 
نجات دهند که وضعیت موجود را نمی پذیرند و دنبال 
راه برای خروج از آن می روند. رئیس جمهور با تاکید بر 
اینکه هنر آن نیست که کشور را رها کنیم و برویم، بلکه 
هنر آن است که بمانیم و به رغم مشکلاتی که ممکن 
است برای ما ایجاد کنند، به مردم و کشورمان خدمت 
کنیم، تصریح کرد: باید بمانیم و ادامه دهیم و بجنگیم 
تا مشکلات مملکت را حل کنیم. آقای پزشکیان بر 
ضرورت تغییر و اصلاح روش ها در نظام آموزشی کشور 
تاکید کرد و گفت: تنها با علم مشکل حل نمی شود، 
بلکه باید مهارت و انگیزه برای حل مشکل هم داشته 

باشیم. رئیس جمهور در ادامه کار تیمی، حل مسئله، 
برقراری ارتباط، نگاه ساختارمند به مسئله و مدیریت 
دانش آموزان  به  آموزش  برای  ضروری  مهارت  پنج  را 
برشمرد و افزود: برای اینکه فرزندان ما بتوانند با هم و به 
صورت تیمی کار کنند، با هر اختلاف نظر و سلیقه ای 
قهر نکنند و به صورت انفرادی عمل نکنند، نیازمند 

تغییر رفتار با ابزار فرهنگ در دوره نوجوانی هستیم.
برای  کشور  امروز  داشت:  اظهار  پزشکیان  آقای 
برون رفت از چالش ها به توانمندی شما نخبگان نیاز 
دارد و اگر واقعا خود را نخبه می دانید، باید بمانید و برای 

مشکلات کشور چاره اندیشی کنید.
علم و دانایی نجات دهنده بشر است 

رئیس جمهور با بیان اینکه علم و دانایی نجات دهنده 
و  به علم  نیز  اظهار داشت: همه ملائکه  بشر است، 
دانایی انسان سجده کردند جز ابلیس و کسانی که در 

مقابل علم سر خم نکنند همانند شیطان اند.
اینکه  بر  مبنی  حدیثی  به  اشاره  با  پزشکیان  آقای 
حیات زمین به انسان، حیات انسان به علم، حیات علم 
به عمل و حیات عمل به اخلاص است، تصریح کرد: اگر 
امروز جوانان یک جامعه چنین نگرش و باوری داشته 
باشند، آن جامعه ممکن نیست به فقر و گرفتاری مبتلا 
شود. رئیس جمهور با تاکید بر اینکه برای حل مشکلات 
کشور باید به دنبال کسانی برویم که می دانند، می توانند 
و می خواهند، چرا که هرجا اراده باشد، راه وجود دارد، 
گفت: این کشور برای شماست و باید برای حل مسائل 
آن چاره اندیشی کنید، برای ایرانمان بمانید و تلاش 

کنید و سربلندی آن را به رخ دنیا بکشید.

رئیس جمهور: 
هنر، ماندن و حل مشکلات است
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 حفظ سلامت قلب و عروق در آقایان چگونه از یوگا برای بهبود سلامت روان خود استفاده کنیم؟
فواید یوگا برای سلامت روان

چه بخوریم تا قلب سالمی داشته باشیم؟

 نخستین علت مرگ و میر در دنیا بیماری های قلبی عروقی هستند؛ به 
بیان دیگر، انسان ها در سرتاسر جهان بیشتر از هر علت دیگری به دلیل 

بیماری های قلبی عروقی جان خود را از دست می دهند.
حدود سه چهارم مرگ ومیرهای ناشی از بیماری های قلبی در کشورهایی با 
سطح اقتصادی پایین یا متوسط اتفاق می افتد در حالی که اغلب بیماری های 
قلبی  و عروقی قابل پیشگیری هستند و با توجه به عوامل خطری مانند 
مصرف دخانیات، رژیم غذایی نامناسب، چاقی و اضافه وزن، بی تحرکی و 

مصرف الکل می توان میزان مرگ ومیر ناشی از این بیماری ها را کاهش داد.
بیماری های قلبی و عروقی گروهی از بیماری های مرتبط با یکدیگر شامل 
آترواسکلروز، پرفشاری خون، بیماری ایسکمی قلبی، بیماری عروق محیطی 
و نارسایی قلبی است که برای کنترل این بیماری ها توصیه می شود افراد 

بالای دو سال سبک زندگی و رژیم غذایی سالم داشته باشند.
برای پیشگیری و کنترل این بیماری ها از توصیه های زیر پیروی کنید:

از رژیم غذایی مدیترانه ای پیروی کنید
ویژگی های این رژیم شامل افزایش تعداد میوه و سبزیجات) عمدتاً تازه( 
با تأکید بر سبزیجات ریشه ای و سبز، غلات سبوس دار، ماهی های چرب 
)سرشار از امگا۳(، مصرف کمتر گوشت قرمز و تأکید بر گوشت بدون چربی، 
کاهش مصرف لبنیات پرچرب، مصرف زیاد آجیل و حبوبات، استفاده از 
روغن زیتون، کانولا، گردو یا مارگارین مخلوط با روغن کلزا یا روغن بذر کتان 

است.
از رژیم غذایی DASH پیروی کنید

این الگوی غذایی سرشار از میوه ها و سبزیجات، محصولات لبنی کم چرب، 
غلات سبوس دار، ماهی، آجیل، بادام زمینی و حاوی مقادیر کم پروتئین 

حیوانی و قند است.
استرس را کنترل کنید

استرس منجر به تولید هورمون هایی می شود که ضربان قلب، فشار خون و 
قابلیت تحریک قلب را افزایش می دهند.

دیابت را کنترل کنید
دیابت یک عامل خطر مستقل برای بیماری های قلبی عروقی است. همه 

انواع دیابت خطر بیماری های قلبی عروقی را افزایش می دهند.
وزن خود را کنترل کنید

ارتباط مستقیم دارد. حتی  ابتلا به بیماری های قلبی عروقی  با  چاقی 
کاهش وزن اندک می تواند در کنترل این بیماری ها مؤثر باشد. مصرف 
پروتئین های حیوانی پرچرب )گوشت و لبنیات پرچرب( را کاهش دهید. 
دریافت فیبرغذایی را افزایش دهید. میوه ها، سبزیجات،حبوبات و غلات 

کامل منابع عمده فیبر هستند. مصرف آنتی اکسیدان ها را افزایش دهید.
مصرف نمک را محدود کنید

از کمبود ویتامین D پیشگیری کنید
به منظور پیشگیری از کمبود افراد باید ماهانه یک پرل 50هزار واحدی 

ویتامین دی مصرف کنند. فعالیت بدنی کافی داشته باشید.

مشکلات رایج سلامتی در زنان و مردان ۶۵ سال و بالاتر؛

علائم هشداردهنده در والدین سالمند که باید حواسمان به آنها باشد
با بالارفتن سن پدر و مادرتان چگونه می توانید مطمئن باشید که آنها به خوبی 

از خود مراقبت می کنند و سالم اند؟
وقتی به دیدن والدین خود می روید این سؤال ها را بررسی کنید:

آیا والدین شما قادر به مراقبت از خودشان هستند؟
آیا می توانند کارهای روزمره خود  به ظاهر پدر و مادر خود دقت کنید؛ 
را انجام دهند؟ مثلًا حمام و دستشویی و مسواک زدن؟ قادر به انجام این 
کارهای معمول روزانه نبودن می تواند به معنی زوال عقل، افسردگی و یا 
اختلال های فیزیکی باشد. به خانه پدر و مادرتان هم دقت کنید؛ آیا چراغ ها 
سالمند؟ سیستم گرمایشی یا سرمایشی خوب کار می کند؟ وضعیت گاز و 
برق و آب خانه چطور است؟ هر تغییری در شیوه انجام کارهای روزمرهٔ خانه 
می تواند علامتی از وجود مشکلی در سلامتی والدینتان باشد. اگر والدین 
شما در پرداخت قبض ها یا خرید از فروشگاه مشکلی دارند یا قادر به انجام 
یک سری از کارهای خانه نیستند پس باید وضعیت سلامتی آنها را از جهت 

افسردگی و زوال عقل و... بررسی کنید.
آیا پدر و مادرتان دچار مشکل حافظه هستند؟

هر کسی گاهی چیزهایی را فراموش می کند و تا حدودی حواس پرتی جزئی 
از فرایند افزایش سن است. گاهی هم فراموشی می تواند از عوارض جانبی 

داروها یا بیماری هایی باشد که با نقص حافظه ارتباط دارند.
اما بین تغییرات طبیعی حافظه و نقص حافظه که باعث از یاد بردن کارهایی 
مثل رانندگی کردن و خرید رفتن می شود تفاوت وجود دارد. علائم این نوع 

فراموشی شامل موارد زیر می شود:
. یک سؤال را بارهاوبارها پرسیدن . در مکان های آشنا گم شدن . قادر به 

پیروی از دستورالعمل ها نبودن . به خاطرنیاوردن زمان و افراد و مکان ها
آیا پدر و مادرتان وزن کم کرده اند؟

بی دلیل وزن کم کردن می تواند نشانه مشکلی در سلامتی باشد. کاهش 
وزن با خیلی از فاکتورها مرتبط است، از جمله:

. مشکل داشتن در پخت وپز: والدین شما ممکن است به سختی بتوانند 
انرژی پخت وپزکردن را پیدا کنند.

. ازدست دادن حس بویایی یا چشایی: والدین شما اگر قدرت حس بویایی 
یا چشایی خود را از دست داده باشند، اشتها و تمایل کمتری به غذاخوردن 

خواهند داشت.
. بیماری ها: گاهی کاهش وزن نشان می دهد که عارضه یا بیماری وجود 

دارد، مثلًا زوال عقل، افسردگی و یا سرطان.
آیا والدینتان قادر به این طرف و آن طرف رفتن هستند؟

به راه رفتن پدر و مادرتان دقت کنید. آیا می توانند مسافت های معمولی 
واکر دارند؟  یا  به عصا  نیاز  آیا  بروند؟ اخیراً زمین نخورده اند؟  راه  را خوب 
مشکلاتی مثل ضعف عضلانی و درد مفاصل می توانند راه رفتن را دشوار 
باشند، پس  نداشته  راه رفتن  تعادل خوبی هنگام  والدین شما  اگر  کنند. 
در معرض زمین خوردن هستند که از علت های اصلی ازپاافتادن در میان 

سالمندان است.
آیا والدینتان کبودی ها و بریدگی هایی روی بدن خود دارند؟

افراد سالمند معمولًا حسی از استقلال طلبی دارند و دوست ندارند احساس 
کنند باری بر دوش دیگران می گذارند و نمی خواهند شما فکر کنید آنها قادر 
به انجام کارهای ساده خود نیستند. یکی از علامت هایی که نشان می دهد 
والدین سالمند شما ممکن است به سلامتی خود آسیب هایی بزنند این است 
که روی بدنشان کبودی، سوختگی و یا بریدگی هایی می بینید. آنها ممکن 
است زمین خورده باشند و به شما نگفته باشند یا حتی شاید فراموش کنند 

که زمین خورده اند.
آیا والدینتان مکرراً مریض می شوند؟

یکی از علامت های بارز افت سلامتی در افراد سالمند این است که مکرراً 
مریض می شوند. پدر و مادر پیر شما بیشتر در معرض سرماخوردگی و آنفلوانزا 

و عفونت ها هستند، بنابراین باید تا جایی که ممکن است مراقبشان باشید.
اگر می بینید آنها اغلب مریض می شوند با پزشکشان مشورت کنید. ممکن 
است پدر و مادر شما از خودشان به خوبی مراقبت نمی کنند یا شاید نیاز به 

مراقبت و توجه و پرستاری بیشتری از جانب شما دارند.
مشکلات رایج سلامتی در خانم های بالای ۶۵ سال

به طور متوسط خانم ها طول عمر بیشتری نسبت به آقایان دارند؛ اما لزوماً 
به این معنی نیست که سالم ترند. زنان سالمند بیشتر از آقایان در معرض 
خیلی از بیماری ها هستند و علائم و اثرات یک سری از بیماری ها در خانم ها 
متفاوت با آقایان است. خانم ها نیز مثل آقایان ممکن است در اثر بیماری های 
قلبی، سرطان و... جان خود را از دست بدهند؛ اما خانم ها اغلب بیشتر دچار 
بیماری های مزمنی می شوند که بر زندگی روزمره آنها اثر می گذارد، مثل 

دیابت، فشارخون بالا و آرتریت.
بیماری های قلبی

قلبی  بیماری های  معرض  در  مردان  به اندازه  سالگی  سن ۷0  در  زنان 
هستند.

پوکی استخوان
تقریباً یک سوم خانم ها در سنین ۷5 تا 85 سالگی به پوکی استخوان دچارند.

سرطان
حدود یک پنجم زنان بالای 65 سال دچار سرطان می شوند. سرطان دومین 
علت مرگ ومیر در میان زنان سالمند است. تقریباً نیمی از موارد سرطان سینه 
در میان خانم های بالای 60 سال دیده می شود و احتمال سرطان تخمدان با 

رسیدن به ۷0 سالگی افزایش می یابد.
سکته مغزی

سکته مغزی سومین علت مرگ در میان خانم ها در بسیاری از کشورهاست. 
بیشتر از نیمی از زنانی که دچار سکته مغزی می شوند در اثر این اتفاق جان 

خود را از دست می دهند.
دیابت

زنانی که دیابت دارند بیشتر از مردان احتمال دارد دچار بیماری قلبی، 

نابینایی و افسردگی شوند.
بیماری آلزایمر

حدود یک نهم افراد بالای 65 سال بیماری آلزایمر دارند و زنان دوبرابر بیشتر 
از مردان احتمال دارد به آلزایمر دچار شوند.

افسردگی
زنان سنین بالا دوبرابر مردان سنین بالا در معرض افسردگی اند.

آرتریت
بیشتر از نیمی از تمام افراد سالمند بالای 65 سال آرتریت دارند و زنان بیشتر 

از مردان احتمال دارد دچار آرتریت شوند.
چاقی

تقریباً ۴۱ درصد از زنان 65 تا ۷۴ساله چاق هستند و همین مسئله آنها 
از  ناشی  چاقی ها  این  بیشتر  می دهد.  قرار  بیماری ها  انواع  معرض  در  را 

بی تحرکی اند.
مشکلات رایج سلامتی در مردان ۶۵ سال و بالاتر

مردان به عدم تمایل به مراجعه به پزشک یا پیگیری مراقبت های پزشکی 
معروف هستند؛ اما با بالارفتن سن، نه تنها مراجعه به پزشک در مواقعی که 
مشکلی وجود دارد، بلکه نظارت دقیق بر سلامت برای جلوگیری یا کند کردن 

پیشرفت بیماری های مزمن رایج بسیار مهم است.
بیماری های مزمن 80 درصد سالمندان را تحت تأثیر قرار می دهد و تقریباً 
هر یک از این سالمندان حداقل با دو بیماری دست وپنجه نرم می کنند. 
دوسوم  تقریباً  باعث  دیابت  و  مغزی  سکته  سرطان،  قلبی،  بیماری های 
مرگ ومیرها در سال می شود. بنابراین، در مورد سلامت مردان سالمند چه 

چیزی را باید مدنظر داشته باشید؟
بیماری قلبی

بیماری قلبی علت اصلی مرگ برای بزرگسالان بالای 65 سال است. برای 
مردان سالمند بسیار مهم است که شرایطی مانند فشارخون بالا و کلسترول 
بالا را مدیریت کنند تا از ابتلا به بیماری قلبی در سال های آخر زندگی خود 

جلوگیری کنند.
بیماری های تنفسی

آسم، آمفیزم، COPD و برونشیت مزمن، از هر چهار سالمند یک نفر را 
مبتلا می کند و می تواند تنفس و تحرک را مختل کند و درعین حال منجر به 

ذات الریه و سایر انواع عفونت ها شود.
سرطان

بعد از بیماری قلبی، سرطان دومین عامل مرگ ومیر در میان مردان بالای 
65 سال است.

سلامت دهان
سلامت دندان ها و لثه ها می تواند بر سلامت کلی تأثیر بگذارد. بیماری لثه، 
از جمله التهاب لثه و پریودنتیت، با عفونت ها و مشکلات سلامت قلب مرتبط 
است. حدود یک چهارم مردان بالای 65 سال تمام دندان های طبیعی خود 

را ازدست داده اند.
دیابت

دیابت نوع ۲ حدود یک چهارم سالمندان بالای 65 سال را تحت تأثیر قرار 
می دهد و می تواند در بهبود زخم، تحرک و بینایی اختلال ایجاد کند.

افسردگی
علائم افسردگی از هر ۱0 مرد سالمند یک نفر را تحت تأثیر قرار می دهد. 
بیش از یک موضوع عاطفی، افسردگی و احساس انزوا می تواند بر سلامت 

کلی سالمندان تأثیر منفی بگذارد.
آنفلوانزا و ذات الریه

این عفونت های رایج می توانند برای سالمندانی که به دلیل ضعف سیستم 
ایمنی در برابر عفونت و بیماری های طولانی آسیب پذیر هستند، کشنده 

باشند.

یوگا که توسط میلیون ها نفر در سراسر جهان انجام می شود، مجموعه ای 
از تمریناتِ جسمی و ذهنی با هزاران سال قدمت است که در برخی 

کشورها و مناطق دنیا، ریشه های معنوی و فلسفی دارد.
براساس این گزارش، بسیاری از کسانی که این تمرینات را انجام می 
دهند به ویژه در ایالات متحده به دنبال مزایای جسمیِ آن هستند در 
حالی که مطالعات نشان داده است یوگا همچنین فواید قدرتمندی برای 

بهبود سلامت روانِ ما دارد.
فواید روانی یوگا

انواع مختلفی از یوگا وجود دارد. نوعی که بیشتر در ایالات متحده انجام 
می شود هاتا یوگا است که ترکیبی از حالت های فیزیکی و تنفس آگاهانه 
است. یوگا می تواند تعادل، انعطاف پذیری، دامنه حرکتی و قدرت را بهبود 
بخشد. همچنین می تواند سلامت روان را افزایش دهد، اگرچه اندازه 
گیری این مزایا دشوارتر است. طبق بسیاری از مطالعات، یوگا می تواند 

فوائد زیر را داشته باشد:
- مواد شیمیایی مفید مغز را آزاد کند: بیشتر ورزش کردن باعث ترشح 
مواد شیمیایی »احساس خوب« در مغز می شود. این مواد شیمیایی 
تقویت کننده خلق و خوی شامل پیام رسان های مغزی مانند دوپامین، 
سروتونین و نوراپی نفرین است. اگرچه حرکات یوگا آهسته و کنترل شده 
است اما همچنان ضربان قلب شما را بالا می برد، ماهیچه ها سخت کار 
می کنند و ترشح مواد شیمیایی مغز را تحریک می کنند. در نتیجه یوگا می 

تواند شما را شادتر کند.
- افسردگی را کاهش می دهد: مطالعات نشان می دهد که یوگا می 
تواند افسردگی را کاهش دهد. محققان دریافته اند که یوگا با سایر درمان ها 
مانند دارو درمانی و روان درمانی قابل مقایسه است. یوگا معمولًا ارزان است 
و بدون شک عوارض جانبی مشابه بسیاری از داروها را ایجاد نمی کند. 
حتی می تواند برای افرادی که دارای اختلال افسردگی اساسی هستند 
نیز مفید باشد. با این حال نحوه استفاده از یوگا برای درمان افسردگی نیاز 
به مطالعات بیشتری دارد زیرا آزمایشات کنترل شده زیادی در این زمینه 

وجود ندارد.
- استرس را کاهش می دهد: وقتی آمریکایی ها به یک نظرسنجی 
درباره اینکه چرا یوگا انجام می دهند، پاسخ دادند، 86 درصد از آنها گفتند 
که این کار به مقابله با استرس کمک می کند. سفت شدن و شل شدن 

عضلات می تواند تنش را کاهش دهد.
- اضطراب را کاهش می دهد: یوگا می تواند اضطراب را بهبود بخشد. 
تمرین تنفسی که در یوگا گنجانده شده است ممکن است به ویژه موثر 
باشد، زیرا بین اضطراب و مشکلات تنفسی رابطه وجود دارد. اگر اختلال 
اضطرابی بیمارگونه در شما تشخیص داده شده است، یوگا به تنهایی 
ممکن است کمک چندانی نکند. با این حال، برخی از روانشناسان از یوگا 

برای تکمیل سایر اشکال درمانی استفاده می کنند.
- خواب را بهبود می بخشد: تحقیقات نشان می دهد که یوگا می تواند 

خواب را بهبود بخشد. این ممکن است به ویژه برای افراد مسن صادق 
باشد. در یک مطالعه روی شرکت کنندگان یوگا بالای 60 سال، شرکت 

کنندگان افزایش کیفیت و کمیت خواب خود را گزارش کردند.
- زندگی اجتماعی را تقویت می کند: اگر در یک کلاس یوگا حضوری 
شرکت می کنید، ممکن است از تعامل با دیگران در گروه خود بهره مند 
شوید. روابط اجتماعی می تواند بر سلامت روانی و جسمی تأثیر مثبت 
بگذارد. همچنین هماهنگی با دیگران، دارای مزایای اجتماعی منحصر 
به فردی است. حرکت و نفس کشیدن همزمان با دیگران می تواند به شما 

احساس تعلق دهد و پیوند با گروه را تقویت کند.
- سایر عادات سالم را ترویج می دهد: اگر یوگا انجام می دهید، احتمالًا 
غذاهای سالم تری انتخاب می کنید. یوگا همچنین ممکن است دروازه 
ای برای سایر انواع فعالیت بدنی باشد. همچنین قرار گرفتن در معرض 
سایر افراد سالم می تواند شما را ترغیب کند که تغییرات مثبت دیگری در 

سبک زندگی ایجاد کنید.
علاوه بر این فواید، یوگا ممکن است برای کسانی که سعی در کاهش 

وزن، ترک سیگار و مدیریت بیماری های مزمن دارند، مفید باشد.
چگونه از یوگا برای بهبود سلامت روان خود استفاده کنیم؟

واجد شرایط  معلم  با یک  کردن  کار  یوگا،  یادگیری  برای  راه  بهترین 
است، چه در یک جلسه خصوصی و چه به صورت گروهی. یک معلم یوگا 
می تواند ژست های شما را اصلاح کند و به شما نشان دهد که در صورت 
لزوم چگونه آنها را اصلاح کنید. همچنین می توان یوگا را به صورت آنلاین 
یا از روی کتاب یا DVD یاد گرفت. اما بهترین راه برای جلوگیری از آسیب، 
شرکت در کلاس حضوری یوگاست. هنگامی که اصول اولیه را به دست 
آوردید، می توانید از کتاب ها و فیلم ها برای کمک به تمرین استفاده کنید.

خطرات احتمالی
به گزارش »وب ام دی«، یوگا یک فعالیت کم خطر است، اما می تواند 
باعث صدمات در درجه اول رگ به رگ شدن یا کشیدگی شود. تکنیک 
های ضعیف، شرایط از قبل موجود یا صرفاً تلاش بیش از حد می تواند 
باعث آسیب شود. خطرات یوگا برای افراد مسن تر که ممکن است قدرت 
عضلانی کمتر و تراکم استخوان کمتری داشته باشند، بیشتر است. اگر 
آسیب دیدید، باید در مورد برنامه ورزشی خود با پزشک خود صحبت کنید. 
همچنین، هرگز نباید از تمرینات یوگا به عنوان جایگزینی برای مراقبت 

های پزشکی استفاده کنید.

فلوشیپ قرنیه و گلوکوم گفت: بیماری آب سیاه یا گلوکوم جز علل مهم نابینایی هم در ایران و هم سایر 
نقاط دنیا محسوب می شود. آب سیاه چشم یا همان گلوکوم باعث آسیب رسیدن به عصب بینایی چشم 
می شود و با مرور زمان نیز این بیماری بدتر شده و اغلب با افزایش فشار داخل چشم ارتباط دارد. آب سیاه 
چشم چیست؟آب سیاه یا گلوکوم یک بیماری چشمی مزمن و پیشرونده است که در نتیجه آسیب به 
عصب بینایی ایجاد می شود و باعث از دست رفتن میدان دید می شود. یکی از اصلی ترین عوامل خطر 
این بیماری، فشار چشم است. اختلال در سیستم تخلیه مایعات چشم می تواند موجب تجمع مایعات 
شده و فشار را افزایش دهد که این امر باعث آسیب به عصب بینایی می شود. عصب بینایی دسته ای از 
رشته های عصبی است که شبکیه  چشم را به مغز وصل می کند. آسیب به این عصب باعث از دست دادن 
بینایی می شود.از دست دادن بینایی ابتدا از لبه های میدان دید شروع می شود و سپس کم کم مرکز دید را 
هم درگیر می کند. وقتی که آسیب در عصب ایجاد می شود، ماه ها تا سال ها طول می کشد تا علائم ظاهر 

شوند و وقتی هم که بینایی از دست رفت دیگر قابل بازگشت نیست. نوید نیل فروشان، فلوشیپ قرنیه و 
گلوکوم اظهار داشت: بین 50 تا 60 درصد این افراد از مشکل بینایی خود خبر ندارند و باید برای پیشگیری 
از عوارض غیرقابل جبران آن معاینات دوره ای و غربالگری مناسب از افراد با احتمال خطر بیشتر لازم است 
انجام شود.ضرورت غربالگری بیماری های چشمیوی تأکید کرد: معاینات دوره ای و غربالگری های مناسب 
برای گروه های سنی مختلف می تواند در بسیاری از بیماری های دیگر چشمی تشخیص و درمان به موقع 
را به همراه داشته باشد و به میزان زیادی بار مالی بر دستگاه درمان را کاهش دهد. وی گفت: اگر افراد در 
خانواده خودشان شاهد برخی از بیماری های چشمی هستند باید بیشتر موردتوجه قرار گیرند.عضو هیئت 
علمی دانشگاه علوم پزشکی ایران گفت: بیماری های ناشی از تغییرات سنی شبکیه هم از موارد مهمی 
است که می تواند سبب اختلالات بینایی و کم بینایی در سنین بالا شوند.وی تأکید کرد: موضوع تنبلی 
چشم در اطفال و عدم معاینات معمول برای این افراد می توان منجر به اختلالات دائمی در بینایی آنها شود.

فلوشیپ قرنیه و گلوکوم :
مواظب باشید »آب سیاه« کورتان نکند!
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مدیرعامل سازمان میادین و ساماندهی مشاغل شهرداری قم  مطرح کرد:

گره گشایی دو شهرک صنفی تخصصی از 
مسائل و مشکلات قم

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهرداری قم 
گفت: احداث دو شهرک صنفی تخصصی یکی از فعالیت های سازمان در 
زمینه ساماندهی مشاغل شهری است که در سال های اخیر شاهد تأثیرات 

مثبتی در این حوزه بوده ایم.
محسن صادقی امینی در گفت وگویی اظهارکرد: سازمان میادین میوه و 
تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم تلاش می کند، به بهترین 

شکل ممکن کارهای زیرساختی شهرک صنوف را انجام دهد.
وی ارائه بهترین خدمات را از وظایف این سازمان دانست و افزود: تلاش 
می کنیم با خدمت رسانی شایسته شرایط را برای حضور اصناف مجاز در این 

محدوده فراهم کنیم.
شهری  مشاغل  ساماندهی  و  تره بار  و  میوه  میادین  سازمان  مدیرعامل 
شهرداری قم درباره »شهرک صنوف قم« خاطرنشان کرد: این شهرک در 
زمینی به مساحت ۱۳6 هکتار و در حوالی کیلومتر پنج جاده قدیم قم_تهران 
قرار گرفته است. صادقی ادامه داد: تعداد کل قطعات شهرک صنوف ۱60۴ 
قطعه است که به اصناف آهنگران، آهن فروشان و تعدادی با کاربری خدماتی 

و همچنین به صورت معوض واگذار شده است.
وی تصریح کرد: سال ۱۳69 هجری خورشیدی با تشکیل سازمان توسعه 
عمران، شهرک صنوف طی قرارداد شماره ۴۷50/6۳5 مسکن و شهرسازی 
احداث و پس از تحویل و خرید زمین نسبت به خیابان کشی و تفکیک قطعات 
اقدام شد. مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل 
شهری شهرداری قم تصریح کرد: پس از انحلال سازمان توسعه و عمران، 
اواخر سال ۱۳89 بنا به دستور شهردار وقت، مدیریت شهرک صنوف به 

عنوان واحدی مستقل فعالیت خود را آغاز کرد.
وی همچنین گفت: سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل 
شهری شهرداری قم گستره ای از وظایف متعدد را در حوزه های مختلفی 
چون اقتصادی، اجتماعی و عمرانی که مستقیماً با مردم سروکار داشته، بر 
عهده دارد. صادقی افزود: ایجاد بازارچه های همشهری و اقدامات در حوزه 
تنظیم بازار ازجمله فعالیت های سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی 

مشاغل شهری شهرداری قم در سطح شهر است.
مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهرداری قم 
تصریح کرد: احداث دو شهرک صنفی تخصصی یکی از فعالیت های سازمان 
در زمینه ساماندهی مشاغل شهری است که در سال های اخیر شاهد تأثیرات 

مثبتی در این حوزه بوده ایم.
وی تصریح کرد: شهرک صنوف با هدف استقرار واحدهای آهن فروشی و 
درب و پنجره ساز سطح شهر و همچنین شهرک خودرو برای استقرار مشاغل 

خودرویی در شهر قم ایجادشده است.
صادقی امینی عنوان کرد: 6۲۲ واحد در شهرک خودرو آماده بهره برداری 
بوده و ۴ بلوک شهرک خودرو در حال حاضر آماده خدمات رسانی به شهروندان 
است. وی با بیان اینکه درخواست های مردمی از طریق مناطق شهرداری در 
حوزه خدمات شهری و یا از طریق کانال سازمان دریافت می شود، اضافه کرد: 
مطابق گزارش های دریافتی از شهروندان و مناطق شهری مبنی بر وجود 
مشاغل مزاحم در سطح شهر، اخطارهای لازم برای انتقال مشاغل مزاحم به 

شهرک های تخصصی صادر می شود.
شهری  مشاغل  ساماندهی  و  تره بار  و  میوه  میادین  سازمان  مدیرعامل 
شهرداری قم با اشاره به آلودگی های صوتی و ترافیک در محله دانیال قم 
متذکر شد: اخطارهای لازم به مشاغل مزاحم میدان نماز در منطقه چهار، 
خیابان شهید بهشتی و خیابان شهید قندی در منطقه سه صادر شده و 
مشکلات موجود در محله دانیال نیز بررسی و اقدامات لازم اجرایی می شود.

 
رئیس اتحادیه تولید فرش دستباف استان قم مطرح کرد:

تولید باکیفیت ترین فرش های ابریشم 
جهان در قم 

که  آن  از  غیر  ما  گفت:  قم  استان  دستباف  فرش  تولید  اتحادیه  رئیس 
بزرگترین تولیدکننده فرش ابریشم جهان هستیم بیشترین تولید را هم داریم 

و این محصول به اقصی نقاط دنیا صادر می شود. 
ابوالفضل صادقی در گفت و گویی با بیان اینکه فرش کالایی است که جنبه 
تاریخی هنری و اقتصادی دارد، گفت: قم  به عنوان یکی از سه قطب اصلی 

فرش کشور از نظر تولید و کیفیت جایگاه بسیار ارزنده ای دارد.
وی با اشاره به اینکه فرش قم حتی در جهان صاحب برند است و قم را با 
فرش ابریشم آن می شناسند، تصریح کرد: امروز بهترین و گرانبهاترین و با 

کیفیت ترین فرش های ابریشم دنیا مربوط به قم است.
رئیس اتحادیه تولید فرش دستباف استان قم با بیان اینکه قم پایتخت فرش 
ابریشم دنیاست که زبانزد خاص و عام است، عنوان کرد: تاجاییکه روئسای 
جمهور کشورهای مختلف دنیا برای هدیه از کالای نفیس و ارزشمند هنری 

فرش ابریشم قم استفاده می کنند که سبب افتخار است.
صادقی افزود: ما غیر از آن که بزرگترین تولیدکننده فرش ابریشم جهان 
هستیم بیشترین تولید را هم داریم و این محصول به اقصی نقاط دنیا صادر 
می شود. وی به بزرگترین رویداد فرش کشور و تجلیل از مشاهیر فرش ایران 
در قم اشاره کرد و گفت: این همایش در خرداد به مناسبت روز ملی فرش 
برگزار شد و همه بزرگان فرش ایران حضور داشتند. در این مراسم از ۲0 نفر 

از پیشکسوتان و افراد تاثیر صنعت فرش تجلیل شد.

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم :

25 مدرسه در مجموعه مسکن ملی قم 
ساخته می شود 

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: اداره کل نوسازی مدارس در 
چشم انداز خود ۳5 مدرسه برای پروژه های نهضت ملی مسکن قم در نظر 

گرفته است. 
حسین زنجیرانی در گفت وگویی ، با اشاره به میزان تأمین زیرساخت های 
فضای آموزشی برای نهضت ملی مسکن گفت: در طرح جدید نهضت ملی 
مسکن برنامه ریزی به این گونه است که نسبت به پروژه های پیشین ایرادات و 

مشکلات برطرف شده است.
زنجیرانی در تشریح اقدامات تأمینی لازم در زمینه زیرساخت های آموزشی 
نهضت ملی مسکن یادآور شد: در پروژه های جدید مسکن تمام سرانه ها به 
جهت شبکه های معابر، توزیع خدمات و غیره پیش بینی و تأمین شده است. 

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم بیان کرد: در مقوله ی فضای آموزشی 
از شورای عالی اقتصاد ترک  با همکاری اداره کل نوسازی مدارس  اخیرا 
تشریفاتی دریافت و پیمانکار نیز انتخاب شد. اداره کل نوسازی برای تعداد ۳5 

مدرسه، یک قرارداری در حدود ۱ همت منعقد نمود.
وی عنوان کرد: اداره کل راه و شهرسازی متعهد شد که 50 درصد از مبلغ 
این قرارداد را بتواند متناسب با پیشرفت فیزیکی پروژه های مسکنی را از 

محل اعتبارات صندوق ملی مسکن پرداخت کند. 
زنجیرانی تصریح کرد: در همین راستا ما اولین صورت وضعیت را ارسال 
کردیم و در فرآیند پرداخت صندوق ملی مسکن قرار گرفته است و باتوجه به 

پرداخت، سرعت ساخت مدارس نیز بیشتر خواهد شد.

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم:

آشکارسازی سرعت کاه ها 
در دستور کار قرار گیرد

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم با تأکید بر 
اجرای استاندارد سرعت کاه ها گفت: برای کاهش آسیب های نحو اجرای 
سرعت کاه ها باید آشکارسازی سرعت کاه ها با تابلو، رنگ شب نما و نصب 

چشم گربه ای در دستور کار قرار گیرد.
دکتر سید محمدحسین دهناد در صد و سی و هشتمین جلسه رسمی 
و علنی شورای اسلامی شهر قم که در ساختمان شهید زین الدین برگزار 
شد، رژیم صهیونیسم را یک رژیم جعلی خواند و اظهار داشت: مایه شرم و 
خجالت جهان است که اسرائیل از محلی که برای ایجاد صلح تأسیس شده 
دستور ترور صادر می کند. وی سکوت سردمداران جهان را در مقابل جنایات 
رژیم جنایتکار صهیونیسم نقطه تاریک تاریخ خواند و افزود: ندیدن، نشنیدن 
و نفهمیدن عمدی این جنایات در عصر حاضر بشریت را شرمگین کرده و 
مدعیان حقوق بشر نمی توانند پاسخگوی آیندگان باشند. رئیس کمیسیون 
عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم سپس به نارضایتی شهروندان در 
نحو اجری سرعت کاه ها اشاره کرد و گفت: ساماندهی سرعت کاه ها به عنوان 

یک دستور در کمیسیون عمران به زودی بررسی خواهد شد.
وی اجرای سرعت کاه ها را فی نفسه لازم خواند و بیان کرد: البته در حال 
حاضر بسیاری از این سرعت کاه ها غیراستاندارد هستند که باید اجرای آن 
بازنگری شده و اصلاح شود. دکتر دهناد ادامه داد: دومین نکته ای که باید 
در مورد سرعت کاه ها به آن توجه کنیم عدم آشکارسازی سرعت کاه است 
که نیاز است با تابلو به رانندگان هشدار لازم داده شود.  وی ادامه داد: نیاز 
است برای بازتابندگی لازم سرعت کاه به راننده از رنگ های شب نما و یا نصب 
چشم گربه ای استفاده کنیم تا راننده هنگام برخورد با آن فرصت کاهش 
سرعت و عبور مناسب را از این مسیر داشته باشد. رئیس کمیسیون عمران 
و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم در پایان گفت: نصب سرعت کاه ها در 
کاهش تصادفات و کنترل سرعت خودروها و راکبان موتورسیکلت بسیار مؤثر 

بوده و باید اصلاح آن در دستور کار قرار گیرد.
  

اخوان عضو شورای اسلامی شهر قم تاکید کرد:

لزوم قید زمان اجرای پروژه در قرارداد 
واگذاری زمین به مؤسسات فرهنگی

عضو شورای اسلامی شهر قم با تأکید بر لزوم قید زمان اجرای پروژه در 
قرارداد واگذاری زمین به مؤسسات فرهنگی گفت: در صورت عدم اجرای 
پروژه فرهنگی باید زمین به شهرداری عودت داده شده و به یک مرکز دارای 
صلاحیت واگذار شود و این امر نیازمند قرار دادن تعهد اجرایی در قرارداد 

است.
به گزارش روابط عمومی شورای اسلامی شهر مقدس قم، مجید اخوان در 
صد و سی و هشتمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم ضمن 
تسلیت شهادت سید حسن نصرالله و همراهانش اظهار داشت: شهادت 

فرماندهان حزب الله حقانیت جبهه مقاومت را به جهان ثابت می کند.
وی سپس به موضوع واگذاری عرصه های فرهنگی در بلوار پیامبر اعظم)ص( 
به مؤسسات فرهنگی اشاره کرد و افزود: اصل کار به جا و درست است اما نیاز 

داریم نظارت کافی بر اجرای طرح های فرهنگی در این مسیر داشته باشیم.
عضو شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: تا امروز سه قطعه زمین برای ساخت 
مسجد به مؤسسات فرهنگی واگذارشده اما هیچ اقدامی برای ساخت مساجد 
انجام نشده است. اخوان یکی از اهداف واگذاری زمین به مؤسسات فرهنگی 
را آبادی مسیر بلوار پیامبر اعظم)ص( دانست و بیان کرد: متأسفانه شاهد عدم 
اجرای این پروژه ها به بهانه های مختلف هستیم که نیاز است واگذاری این 
زمین ها بازنگری شود. وی با یادآوری سرنوشت زمین های واگذارشده به مراکز 
علمی فرهنگی در پردیسان گفت: نباید این مشکل برای مسیر بلوار پیامبر 

اعظم)ص( نیز تکرار شده و تنها زمین ها بدون قید زمان ساخت واگذار شود.
عضو شورای اسلامی شهر قم خواستار درج قید زمان اجرای پروژه در قرارداد 
واگذاری زمین به مؤسسات فرهنگی شد و گفت: در صورت عدم اجرای پروژه 
باید زمین به شهرداری عودت داده شده و به یک مرکز دارای صلاحیت واگذار 

شود و این امر نیازمند قرارداد تعهد اجرایی در قرارداد است.
 

رئیس کمیسیون حقوقی و نظارت شورای اسلامی شهر قم:

صلاحیت مؤسسات دریافت کننده زمین 
در بلوار پیامبر اعظم)ص( بازنگری شود

رئیس کمیسیون حقوقی و نظارت شورای اسلامی شهر قم با تأکید بر 
لزوم نظارت برساخت کاربری های فرهنگی در مسیر بلوار پیامبر اعظم)ص( 
گفت: بلوار پیامبر اعظم)ص( قطب مذهبی شهر قم بوده و چنانچه مؤسسات 
فرهنگی دریافت کننده زمین امکان ساخت ندارند، زمین به موسسه ای دارای 

صلاحیت و توانمند واگذار شود.
محسن محرری در صد و سی و هشتمین جلسه رسمی و علنی شورای 
اسلامی شهر مقدس قم که در ساختمان شهید زین الدین برگزار شد، از 
واگذاری پنج قطعه زمین با کاربری مسجد در بلوار پیامبر اعظم )ص( خبر داد 
و اظهار داشت: این زمین ها با مالکیت شهرداری به مؤسسات فرهنگی برای 
ساخت مسجد واگذارشده است. وی عدم اجرای طرح های فرهنگی در مسیر 
بلوار پیامبر اعظم)ص( را یکی از مشکلات کاربری های فرهنگی در این مسیر 
دانست و افزود: بلوار پیامبر اعظم)ص( محوری فرهنگی و مسیری پرتردد بوده 
که واگذاری زمین ها برای ساخت مساجد با کاربری های مختلف انجام شده 
ادامه  است. رئیس کمیسیون حقوقی و نظارت شورای اسلامی شهر قم 
داد: این مساجد علاوه بر برپایی نماز می توانند در ارائه خدمات بهداشتی و 
برپایی ایستگاه های صلواتی در مسیر بلوار پیامبر اعظم)ص( نقش مهمی را 
ایفا کنند. وی تأکید کرد: درصورتی که موسسه ای بعد از دریافت زمین امکان 
ساخت نداشت باید زمین به پیمانکار دیگری که صلاحیت ساخت آن را دارد 
واگذار شود.  محرری در پایان تصریح کرد: اجرای پروژه های فرهنگی در مسیر 
بلوار پیامبر اعظم)ص( که قطب مذهبی شهر است بسیار اهمیت داشته و باید 

نظارت کافی بر اجرای آن صورت گیرد.

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم :

استانداردسازی سرعت گیرها در سطح 
شهر مورد توجه قرار گیرد

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم با بیان مشکلات ایجادشده از تعدد 
سرعت گیرها در ارائه خدمات ایمنی و اورژانس گفت: امروز سرعت گیرها 
مشکلات زیادی را برای شهروندان، نیروهای آتش نشانی و نیروهای امداد و 
نجات در اورژانس ایجاد کرده که باید استانداردسازی آن در کمترین در دستور 

کار قرار گیرد.
محمود مسگری در صد و سی و هشتمین جلسه رسمی و علنی شورای 
اسلامی شهر مقدس قم، ضمن عرض تسلیت شهادت فرماندهان مقتدر 
جبهه مقاومت اظهار داشت: شهید سید حسن نصرالله و یاران وفادارش به 
آرزوی دیرینه خود رسیده و به سرداران بزرگ اسلام مانند حاج قاسم پیوستند.
وی سپس به روز آتش نشان اشاره کرد و افزود: پرسنل سازمان آتش نشانی 

زحمات زیادی می کشند و باید مطالباتشان پیگیری و پاسخ داده شود.

تکالیف شباهت به خاک حاصلخیز دارد، زمینی 
آموزان می شود.  دانش  باعث رشد تحصیلی  که 
مانند زمین حاصلخیز که مواد مغذی ضروری را 
برای رشد گیاهان فراهم می کند، تکالیف درسی نیز 
فرصت هایی فراتر از یادگیری در کلاس را ارائه می 
دهند. علاوه بر این، انجام تکالیف به عنوان پلی بین 
مدرسه و خانه عمل می کند و جامعه والدین را درگیر 
میزان مشارکت  باید  بدانیم  اینکه  برای  کند.  می 
والدین به چه میزان باشد نظر مریم یمین روانشناس 

آموزشی را جویا شدیم.
نوشتن  از  فراتر  توانمندی  و  کفایت  حس 

تکلیف
مریم یمین ایجاد احساس کفایت و توانمندی در 
دانش آموز را مهمتر از خود نوشتن تکلیف دانست و 
گفت: »خیلی وقتها ممکن است کودک تکلیف را 
بنویسد اما احساس کند که من ناتوانم و یا برعکس، 
توانمندم.  اما احساس کند که من  ننویسد  را  آن 
باوری که بچه در کلاس اول نسبت به خود پیدا 
میکند تا پایان دوران تحصیل با او همراه است و 

تغییر آن انرژی زیادی از دانش آموز می برد.
وی ادامه داد: »بهتر است مدارس در ابتدا تکالیف 
سنگینی به بچه ها ندهند و اگر بدهند من مادر 
این توجه را داشته باشم که با توجه به شناختی 
فرزندم  برای  را  تکالیف  انجام  دارم،  فرزندم  از  که 
خوشایندسازی کنم. برای مثال اگر معلم گفته یک 
صفحه تکلیف انجام دهید از او بخواهم بعد نوشتن 
بخشی از تکلیف کمی بازی کند، میان وعده ای 
بخورد، بعد بقیه تکالیف را انجام بدهد. نه اینکه از او 
بخواهیم همه تکالیف را همزمان انجام دهد. ایجاد 
حس خستگی باعث می شود بچه از درس زده شده 
و برایش ناخوشایند شود اما اگر بار اول برایش لذت 
بخش باشد دفعات بعد هم با ذوق به سراغ درس و 

تکلیف می رود.«
 والدین نباید مسئولیت تکالیف بچه را بر عهده 
را  تکلیفت  که  ندهند  تذکر  او  به  مدام  بگیرند. 
نوشتی یا نه. این کار باعث می شود هم نسبت به 
والدین حس بدی پیدا کند و هم نسبت به نوشتن 
تکالیفش. والدین باید به عنوان یک تسهیلگر عمل 
کنند. از همان روز اول به فرزندمان کمک کنیم از 
کارهایی که باید در طول روز انجام دهد یک چک 
لیست تهیه کنیم. همان طور که برنامه هفتگی را 
به دیوار میزنیم این چک لیست را هم به دیوار اتاق 
بزنیم و به او بگوییم از زمانی که به خانه میرسد چه 
فعالیتهایی را باید انجام دهد برای مثال انجام دادن 
تکالیف، خوردن میان وعده، تلویزیون دیدن، و... 
این تکالیف را مشخص میکنیم و زمان آن را تعیین 
میکنیم.   ما به کودک نمیگوییم تکالیفت را انجام 
بده، بلکه فقط به او یادآوری میکنیم که به لیست 
نگاه کن و ببین طبق برنامه باید چه کاری را باید 
آیا داری طبق برنامه پیش میروی؟  انجام دهی؟ 
برای  کرد  جذاب  هم  را  لیست  چک  این  میتوان 
مثال زیر هر برنامه ای چند دایره بکشیم و به کودک 
بگوییم بر مبنای اینکه چقدر طبق برنامه پیش رفته 
دایره ها را رنگ کند. یا اینکه صورت خندان، خسته 
یا ناراحت بکشد. ما به عنوان تسهیلگر فقط برنامه 
ریزی را به او بیاموزیم. اصلا نباید کل زمانی که در 
حال انجام تکالیف است را در کنار  او بنشینیم. 
در این صورت استقلال  دچار مشکل میشود و در 

پایه های بالاتر با مشکل مواجه می شود.
 تمرکز چیزی است که از بدو تولد ایجاد می شود. 
بازی  با خودش  نوزاد است،  بچه من هنوز  وقتی 
میکند، عروسکش را زیر و رو می کند و به هر شکلی 

تمرکزش را بهم بریزیم، این بچه وقتی بزرگتر هم 
می شود تمرکزش پایین است. کمی دیگر که بچه 
سازی  خانه  حال  در  مثال  برای  می شود،  بزرگتر 
است، کنارش میرویم و تمرکزش را به هم میریزیم، 
وارد گفتگو با او میشویم، این کار باعث برهم ریختن 
تمرکز است. علاوه بر این استفاده زیاد از گوشی، 
تبلت و تلویزیون تمرکز را پایین می آورد و خیلی مهم 
است که در موقعیت های مختلف تمرکز بچه را به 
درستی شکل دهیم که آن زمان که میخواهد تکلیف 
را انجام دهد تمرکز کافی را داشته باشد و مهارت 

تمرکز به خوبی کسب کرده باشد.
  تمرکز چیزی نیست که اگر من ندارم برای من 
دست یافتنی نباشد، بلکه یک سری تمرینها است 
که با انجام آن میتوانیم تمرکزمان را بالا ببریم. در 
هر سنی میتواند آن را با تمرین بدست آورد. حتما 
با داده های  آمده که  بالا پیش  ما در سنین  برای 
زیادی که وارد ذهن مان شده تمرکزمان پایین آمده 
باشد. در این گونه مواقع میتوان با تمرین هایی مانند 
ذهن آگاهی و ریلکسیشن و حتی محدود کردن 

ورودیهایمان به بالا بردن تمرکزمان کمک کنیم.
روحیه بچه ها بسیار انعطاف پذیرتر و نرم تر از ما 
بزرگترها است. اگر میبینید فرزند ۷ یا 8 ساله شما 
تمرکز ندارد نا امید نشوید شما میتوانید به راحتی 
با تمرینهای راحتی تمرکز او را بالا ببرید. باید به 
زندگیمان نگاه کنیم و ببینیم کجاها ورودیهای زائد 
ایم  آورده  را که بوجود  زیادی  داریم و شاخه های 
باید هرس کنیم تا بچه بتواند تمام تمرکز خود را بر 
روی درس و انجام تکلیف بگذارد. به نظر من دخیل 
کردن بچه ها در کارهای خانه تاثیر بسیاری در بالا 
بردن تمرکز بچه ها دارد. مثلا پاک کردن یک کیلو 
لوبیا یا نخود فرنگی که مدت زمانی طول میکشد و 
پر تکرار است موجب می شود صبر و حوصله و در 
کنار آن تمرکز نیز بالا برود. برای  والدینی که زمان 
انجام تکلیف کودک در کنارشان هستند، نسخه 
کلی وجود ندارد. شاید هر مادری بهتر میتواند درک 
کند که بچه من چقدر نیاز دارد و چقدر اضافه بر نیاز 
من در کنارش هستم. اول باید این را بسنجد و وقتی 
متوجه شد که من بیش از نیاز در کنارش هستم، به 
مرور باید این زمان را پایین بیاورد. مثلا بگوید: »تا 
تو این مطلب را بنویسی من بروم کارم را انجام دهم 
بیایم.« یعنی در مرحله اول حضور فیزیکی را دارم، 
اما مداخله ای ندارم و به مرور حضور فیزیکی را هم 

کم میکنیم.
 میزان مشارکت والدین

اگر من همیشه یک والدین هلیکوپتری بودم و 
بیش از حد حمایت میکردم، نمبتوانم انتظار داشته 
باشم که وقتی کلاس اول میرود ناگهان خودم را 

کنار بکشم. این رفتار میتواند به روح و روان دانش 
آموز آسیب برساند. اما اگر بچه از همان سن سه 
را  او  ناگهان  نیست  قرار  و  دارد  استقلال  سالگی 
رها کنم تا استقلالش را بدست آورد، این چیزی 
است که خود والد باید حس کند. اما من اگر یک 
والد بیش حمایتگر بودم باید آنقدر نرم عقب بکشم 
که اصلا بچه احساس نکند.یعنی خیلی قدم به 
قدم و مورچه  ای این حذف حمایت انجام شود. 
اینطوری نباشه که بچه ای که اصلا تا به حال تجربه 
استقلال، انتخابگری و آزمون و خطا را نداشته حالا 
به او بگویند: »خودت مسئولی.« باید استقلال را از 
کارهای کوچک شروع کرد. مثلا بگویید: »برنامه را 
من مینویسم« یا »با هم بنویسیم بعد هم باید این 

چند برنامه را به تنهایی پیش ببری«
توصیه آخر

اگر تکالیف معنا دار باشد یعنی بچه متوجه شود 
که این تکالیف چرا به او داده شده  و برایش جذاب 
باشد بهتر است تا اینکه معلم تشخیص داده که 
تو باید این کار را انجام دهی بدون اینکه دلیل آن 
این  بر  سعی  مدارس  الان  خوشبختانه  بدانی.  را 
دارند که حجم تکالیف کم باشد اما از سویی معنا 
دار بودنش را برای دانش آموز تعریف نمیکنند. والد 
میتواند این کار را انجام دهد. یعنی اگر من میدانم 
اگر برای فرزندم فردی عزیز است به او بگوییم بیا 
برای او نامه بنویسیم.  کم کم که بچه خودش را در 
این کار توانمند ببیند به آن کار علاقه مند می شود. 
با توجه به ظرفیت بچه، باید تکلیف را کوتاه کنیم. در 
روزهای هفته و ساعتهایی که در خانه حضور دارد 

این زمان را پخش کنیم.
بودن  ضعیف  اول  کلاس  های  بچه  بین  در   
عضلات دست تاثیر بسزایی در زود خسته شدن 
قیچی  با  کار  و  بازی  گل  بازی،  خمیر  دارد.  آنها 
کمک بسزایی در قوی شدن عضلات دست دارد و 
ناخداگاه از سختی کار تکلیف کم می شود. زمانی 
هست که بچه خمیر بازی کرده اما اصلا قبل مدرسه 
مداد دستش نگرفته است. من پیشنهاد میدهم 
نقاشی های ماندلا که رنگ آمیزی ریزی دارد و حتی 
مناسب بزرگسالان است را انجام دهد گه به تطابق 
دست و چشم کمک میکند و موقع نوشتن تکلیف 

کمتر خسته می شود.
 توصیه تکراری و نخ نما شده هم وجود دارد که 
مادر به خاطر تکلیف رابطه اش را با بچه خراب نکند. 

بارها شنیدهایم اما عمل کردن به آن مهم است.
فکر نکنید که اگر فرزند شما تکالیفش را ننوشت 
مسئولیت آن بر گردن شما است. نه! مسئولیت 
آن بر عهده خودش است. چرا من مادر باید رابطه 
ام را با او خراب کنم و مدام تذکر دهم؟ مادر اگر 
کاری میخواهد انجام دهد باید با مسئولین مدرسه 
صحبت کند که »من باید چه کارهایی انجام دهم؟« 
و این بر عهده مدرسه است که به بچه ها بیاموزد که 
اگر دانش آموز تکالیفش را انجام نداد چه پیامدهایی 
دارد. این پیامدها ممکن است به این شکل باشد که 
دانش آموز خودش انتخاب کند که اگر من انجام 
انجامشان  ندادم چگونه میتوانم در زمان مدرسه 
دهم. مثلا خود کودک یک زمان معین مشخص 
کند که »من انجام میدهم.« و متوجه شود که این 
مسئولیت من است و باید انجام بدهم و اگر انجام 
ندادم صورت مسئله پاک نمی شود . دیر و زود دارد 
اما سوخت و سوز ندارد. دقت کنید بچه نباید متوجه 
صحبت مادر با مدرسه شود. بچه در هماهنگی و 
همکاری  می آموزد که مادر من مادر من است و 

درس من مرتبط با مدرسه و معلم من است.  

در گفت وگو با یک روانشناس آموزشی  مطرح شد:

 با تکلیف ننوشتن بچه ها چه کنیم؟

روز جهانی سالمند بهانه ای است تا به عمق نگاه های پر از حکایت سالمندانمان 
بیندیشیم، این روز برای یادآوری اهمیت این عزیزان، شنیدن قصه هایشان و 

درک عمق تنهایی شان است.
روزدهم مهرماه  به بهانه روز جهانی سالمندبه آسایشگاه سال خوردگانی در 
قم رفتم که بوی خاطراتی از گذشته و دلتنگی می داد، مکانی که پدربزرگ ها 
روزگار  چهره  بر  عمیق  چروک های  و  سپید  موهای  با  مادربزرگ هایمان،  و 
می گذرانند. در سالن پذیرایی چند نفر دور هم نشسته بودند و با صدایی آرام 
از گذشته های دور می گفتند، چشم هایشان برق می زد وقتی از فرزندانشان 

می گفتند، از نوه هایشان که دیگر بزرگ شده اند و دنیای خودشان را دارند.
"دلم برای بوی آشپزی دخترم تنگ شده است. برای صدای خنده های نوه ام 
که وقتی می آمد، خانه را پر از شادی می کرد." این را یکی از مادران سالخورده با 

صدایی لرزان می گفت.
در اتاق های کوچک و ساده، هر کدام دنیایی از خاطرات را در خود جای داده 
بودند. عکس های قدیمی روی دیوارها، قاب هایی از روزهای خوش گذشته. 
نگاهم به عکس جوانی یکی از سالمندان افتاد. مردی خوش چهره با لبخندی 
بر لب. حالا آن لبخند کمرنگ شده بود و جای آن را چین و چروک های نگرانی 
گرفته بود. یکی از پدربزرگ ها با چشمانی اشک آلود گفت: "فکر می کنم فرزندانم 
مشغول زندگی خودشان هستند و فراموش کرده اند که ما هم به آنها نیاز داریم." 
در حیاط کوچک خانه سالمندان، چند نفر روی نیمکت نشسته بودند و به دور 
دست ها خیره شده بودند. انگار به دنبال چیزی می گشتند، شاید به دنبال 

روزهایی که گذشته بود.
در دل یک سالمند تنها

یکی  یکی  پاییزی  برگ های  مثل  "روزها  گفت:  سالخورده  مادران  از  یکی 
می ریزند و من مانده ام و انبوهی از خاطرات تلخ و شیرین. اینجا در این گوشه  
کوچک دنیا، تنها صدای تیک تاک ساعت ما را همراهی می کند. صدای ساعتی 
که آرام آرام گذر عمرمان را نشان می دهد، دلم برای روزهایی تنگ شده که 
خانه ام پر از صدای خنده های بچه ها بود، برای بوی غذای مادرم که کل کوچه را 
پر می کرد. برای دست های گرم پدرم که موهایم را نوازش می کرد. حالا اما تنها 

صدای سکوت است که مرا همراهی می کند.
"انگار دنیا مرا فراموش کرده است،"در این خانه سالمندان، هر روز یک سال 
می گذرد."، "تنهایی، سنگین ترین باری است که بر دوش پیرمردی مثل من 
سنگینی می کند."، "دلم برای یک آغوش گرم تنگ شده است."، "کاش می شد 
زمان را به عقب برگردانم." اینها بخشی از دل گویه های پدر و مادرهایی است که 
امروز دست تقدیر روزگار و البته بی مهری فرزندان آنان را در گوشه ای از این شهر 

به بند کشیده است.
در پس دیوارهای این خانه، قلب هایی می تپد که سال ها برای ما تپیده است. 
قلب هایی که حالا در تنهایی می تپد و منتظر یک نگاه مهربان، یک کلمه دلگرمی 

و کمی توجه است.
تنهایی، بزرگترین درد سالمندان

تنهایی، بزرگترین دردی است که سالمندان با آن دست و پنجه نرم می کنند. 
سال ها تلاش کرده اند، خانواده ای تشکیل داده اند و فرزندان بزرگ کرده اند. اما 

حالا که پیر شده اند، احساس می کنند بار اضافی هستند.
در این خانه سالمندان، هر کدام از سالخوردگان قصه ای برای گفتن داشتند. 
قصه هایی از عشق، از امید، از شکست و از پیری. قصه هایی که شنیدنشان دل 

هر انسانی را به درد می آورد.
2۴ هزار سالمند تحت پوشش بهزیستی قم

به مدیرکل بهزیستی قم، از مجموع ۱۳5 هزار سالمند استان حدود ۲۴ هزار 
نفر تحت پوشش بهزیستی قرار دارند.

سید صادق میرئی با بیان اینکه افزون بر ۳0 هزار سالمند دارای پرونده در 
بهزیستی قم ثبت شده است، ادامه داد: از این  بین ۲۳ هزار و ۷۷ نفر در حوزه 

توان بخشی شامل یک هزار و ۳9۳ نفر مرد و 98۴ زن، تحت پوشش قرار دارند.
مدیرکل بهزیستی قم، گفت: در حوزه امور اجتماعی نیز 68۷ سالمند تحت 

پوشش هستند که ۱65 نفر از آنها مرد و 5۲۲ نفر نیز زن هستند.
وی با بیان اینکه ۲۱5 نفر از سالمندان قم در مراکز بهزیستی مقیم هستند، 
افزود: در سطح استان چهار خانه شبانه روزی با ظرفیت ۲۱5 نفر، یک مرکز 
ویزیت به ظرفیت 50 نفر و یک مرکز مراقبت در منزل با ظرفیت 50 نفر دایر است.

چه باید کرد؟
در پس دیوارهای این خانه، قلب هایی می تپد که سال ها برای ما تپیده است. 
قلب هایی که حالا در تنهایی می تپد و منتظر یک نگاه مهربان، یک کلمه دلگرمی 

و کمی توجه است.
ما به عنوان فرزندان، نوه ها و جامعه باید قدردان زحمات سالمندانمان باشیم. 
باید بیشتر به آنها سر بزنیم، با آنها صحبت کنیم و به حرف هایشان گوش دهیم. 

باید به آنها یادآوری کنیم که هنوز هم برای ما عزیز هستند.
در این روز جهانی سالمند، بیایید عهد ببندیم که بیشتر به سالمندانمان توجه 

کنیم، به آنها نشان دهیم که دوستشان داریم و قدردانشان هستیم.
همه«  برای  فردایی  فعال،  »سالمندی  شعار  با  امسال  سالمند  جهانی  روز 

نامگذاری شده است.
گزارش / اصغر شهبازی

قلب هایی که حالا در تنهایی می تپد ؛

پیر شدن حق است، اما تنهایی نه!
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مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی خبرداد:

رشد بیش از ۷ درصدی مصرف بنزین 
مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی درباره حجم مصرف بنزین 
کشور گفت: شهریور امسال به صورت میانگین، روزانه ۱۳۳ میلیون لیتر بنزین 
در کشور توزیع شده که بی سابقه است. میانگین مصرف روزانه بنزین در هفته 
نخست مهر نیز به ۱۲8 میلیون لیتر رسیده که باز هم رقمی بزرگ به شمار 

می رود و کاهش چشمگیری نیافته است.
ویس کرمی اعلام کرد: میانگین مصرف روزانه بنزین از ابتدای امسال تا 
هفتم مهر ۱۲۴.5 میلیون لیتر بوده است که این رقم در مقایسه با مدت مشابه 

پارسال با ۱۱6 میلیون لیتر، ۷.۲ درصد رشد داشته است.
وی افزود: از ابتدای امسال تا هفتم مهر، به طور میانگین روزانه ۱09.6 
میلیون لیتر نفت گاز در مجموع بخش نیروگاهی و غیر نیروگاهی توزیع شده 
است که این عدد در مقایسه با مدت مشابه پارسال با ۱0۳.8 میلیون لیتر، 

5.6 درصد رشد یافته است.
سوخت  توزیع  درباره  نفتی  فرآورده های  پخش  ملی  شرکت  مدیرعامل 
نیروگاهی تصریح کرد: از ابتدای سال ۱۴0۳ تا هفتم مهر در مجموع نفت گاز 

و نفت کوره ۳9 درصد افزایش تحویل سوخت مایع به نیروگاه ها داشتیم.
انرژی بر عمده  نیروگاه های حرارتی جزو صنایع  بیان کرد:  ویس کرمی 
هستند که سوخت عمده آنها، گاز طبیعی است و سوخت پشتیبان نفت گاز یا 
نفت کوره است. از ابتدای سال، ذخیره سازی سوخت مایع در نیروگاه ها آغاز 
می شود، امسال بیش از سال قبل تحویل نفت گاز و نفت کوره به نیروگاه ها 

انجام شده است.
ویس کرمی به ذخیره سازی مناسب سوخت نفت سفید روستایی از ابتدای 
شهریور اشاره کرد و گفت: هیچ کمبودی برای تأمین سوخت در مناطق 
روستایی وجود ندارد؛ موجودی ذخایر نفت سفید کشور مناسب است و از 
فصل تابستان، ذخیره سازی در مناطق سخت گذر انجام شده است و طبق 
دستورعمل های اقلیم شرکت ملی گاز، نفت سفید موردنیاز روستاییان به 

روش الکترونیک توزیع خواهد شد.
وی یادآور شد: حدود ۲ میلیون و ۱00 هزار خانوار روستایی، شهری و 
عشایری نفت سفید سوز داریم که طبق روند هرساله سوخت رسانی به این 

مناطق در ایام سرد سال انجام خواهد شد.

رئیس اتاق ایران و سوئیس:

ایران قابلیت تبدیل شدن به قطب غلات 
منطقه را دارد

رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و سوئیس گفت: ایران با توجه به اینکه 
یکی از پرهمسایه ترین کشورهای جهان است توان تبدیل شدن به قطب 

منطقه در حوزه غلات را دارد.
»شریف نظام مافی« در چهارمین دوره کنفرانس بین المللی »ایران گرین« 
)درحوزه غلات، نهاده هاب دامی و دانه های روغنی( افزود: ایران کشور 
چهار فصلی است که سالیانه ۱۲0 میلیون تن محصولات کشاورزی اعم از 

محصولات زراعی و باغی در آن تولید می شود.
رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و سوئیس اظهار داشت: ظرفیت  های 
بی  نظیری در کشور به خصوص در بخش صنایع تبدیلی برای گندم و آرد و 
مشتقات مربوط به آن وجود دارد تا جایی که ظرفیت صنعت آرد سازی کشور 

۳0 میلیون تن است.
وی تصریح کرد: کشور ۲۲ میلیون تن ظرفیت سیلو برای ذخیره سازی 

دارد که ۱۷ میلیون تن آن توسط بخش خصوصی راهبری خواهد شد.
نظام مافی گفت: کشور ما ظرفیت افزایش توسعه صادرات به کشورهای 
هدف را دارد، بنابراین بهتر است به افزایش سرمایه  گذاری در این بخش 

بیشتر فکر کنیم.
کشت غلات در ۱0 هکتار از اراضی کشور

»کاوه زرگران« رئیس انجمن تامین کنندگان غلات ایران با بیان اینکه 
کشور دارای ۷.5 میلیون هکتار اراضی گندم و حدود ۱0 هکتار اراضی کشت 
غلات است، گفت: از این میزان ۷.5 میلیون هکتار از اراضی به روش آبیاری 

و مابقی به روش دیم کشت می  شوند.
وی با بیان اینکه میزان نیاز کل خاورمیانه به گندم 6۳ میلیون تن است، 

افزود: ایران و مصر بزرگترین مصرف کننده آن هستند.

مجری طرح برنج وزارت جهاد کشاورزی:

کشور نیازی به واردات برنج ندارد
مجری طرح برنج وزارت جهاد کشاورزی گفت: امسال با توجه به تولید ۲ 
میلیون و ۷00 هزار تن برنج داخلی و 500 هزار تن برنج وارداتی، دیگر نیازی 

به واردات این محصول نداریم.
»سهراب سهرابی« در گفت وگویی درخصوص وضعیت تولید و واردات برنج 
افزود: امسال با چهار میلیون و ۷00 هزار تن شلتوک، تولید ۲ میلیون و ۷00 
هزار تن برنج در سطح ۷50 هزار هکتار اراضی کشاورزی پیش بینی می شود 

که بخش عمده نیاز داخلی را تامین می کند.
مجری طرح برنج وزارت جهاد کشاورزی اظهار داشت: پیش بینی میزان 
تولید برنج امسال نسبت به سال گذشته ۲00 هزار تن و نسبت به سال ۱۴00 

حدود ۷00 هزار تن رشد را نشان می دهد.
وی تصریح کرد: با توجه به شرایط اقلیمی مناسب در فصل بهار و اقدامات 
کودهای  مصرف  شده،  اصلاح  بذور  از  استفاده  جمله  از  ترویجی  و  فنی 
شیمیایی مورد نیاز، مبارزه با علف های هرز، توسعه کشت مکانیزه، مجموعه 
اقدامات فنی در زراعت برنج و مدیریت آبیاری محصول این میزان تولید محقق 
خواهد شد. سهرابی گفت: بر اساس برنامه هفتم توسعه، برای دستیابی به 

خودکفایی 90 درصدی اجرای الگوی کشت را هدفگذاری کردیم.

سخنگوی صنعت آب:

میزان پُرشدگی سدهای کشور
 ۴۷ درصد است

سخنگوی صنعت آب کشور گفت: بر اساس جدیدترین گزارش شرکت 
مدیریت منابع آب کشور، هم اکنون میزان پرشدگی سدهای کشور برابر با ۴۷ 

درصد است.
»فیروز قاسم زاده« افزود: حجم آب موجود مخازن سدهای کشور در سال 
جاری ۲۴ میلیارد و ۴50 میلیون مترمکعب و در همین بازه زمانی در سال 
گذشته ۲۱ میلیارد و 690 میلیون مترمکعب به ثبت رسیده است که ۱۳ 

درصد رشد را نشان می دهد.
وی ادامه داد: بر اساس جدیدترین آمار شرکت مدیریت منابع آب ایران، 
از ابتدای سال آبی جاری تا هشتم مهرماه )باگذشت هشت روز از سال آبی 
جدید( میزان ورودی آب به مخازن سدهای کشور ۲00 میلیون مترمکعب 
به ثبت رسیده است که این عدد در مدت مشابه سال گذشته برابر با ۲90 
به  ورودی  میزان  درصدی  کاهش ۲۱  بیانگر  که  بوده  مترمکعب  میلیون 

سدهای کشور در این بازه زمانی است.
سخنگوی صنعت آب کشور ادامه داد: اما از ابتدای سال آبی جدید تاکنون، 
میزان خروجی سدهای کشور 590 میلیون مترمکعب بوده که در مقایسه با 
مدت مشابه سال گذشته )۷60 میلیون مترمکعب( ۲۲ درصد کاهش داشته 

است.

رئیس هیات مدیره خانه صنعت، معدن و تجارت استان قم  : 

قم کمبود کارگر دارد

رئیس هیات مدیره خانه صنعت، معدن و تجارت استان قم  با بیان اینکه این 
استان به شدت با معضل کمبود کارگر مواجه است گفت: قشر زحمتکش کارگر 

در این استان به شدت کم است.
محمد آقاجانی عصر دوشنبه در گفت وگو با خبرنگاران در عین حال افزود: 
خدماتی که به قشر کارگر در بخش صنعت استان ارائه می شود به مراتب از 

استان های دیگر بالاتر است.
وی با یادآوری اینکه در گذشته نه چندان دور، یک کارگر برای کار در یک 
واحد صنعتی استان دچار مشکل بود اظهار کرد: اکنون در واحدهای تولیدی 
استان، یک کارگر با همه امکانات لازم و بیمه تکمیلی به خدمت گرفته می شود.

۵0 درصد خیران استان از صنعتگران هستند
وی در ادامه اظهار کرد: تلاش صنعت گران استان باعث شده، تا آمار جذب 
نیرو، مقداری افزایش پیدا کند، اما همچنان با مشکل کمبود نیروی کار در 

واحدهای تولیدی صنعتی روبه رو هستیم.
آقاجانی همچنین نقش موثر صنعت و فعالان این حوزه در مسائل فرهنگی 
و اجتماعی را مورد توجه قرار داد و افزود: 50 درصد خیران استان که در زمینه 

مسائل فرهنگی فعالیت می کنند، از صنعتگران هستند.
اینکه هزار و 600 واحد و مجموعه تولیدی در زیر  بیان  با  وی همچنین 
مجموعه خانه صنعت و معدن استان قرار دارند افزود: این تعداد متشکل از ۱9 

انجمن  تخصصی همگن است.
وی رسالت خانه صنعت و معدن را واسطه گری بین بخش های خصوصی و 

دولتی دانست و گفت: خانه صمت تلاش می کند تا با استفاده از قدرتی که 
قانون در اختیار آن قرار داده، مشکل های تولید را رفع کند.

خانه صمت پیگیر مشکلات صنعت استان است 
رئیس هیات مدیره خانه صنعت و معدن قم با بیان این نکته که خانه صمت 
با  معدن  و  صنعت  خانه  شد:  یادآور  است  استان  صنعت  مشکلات  پیگیر 
هماهنگی اداره کل تامین اجتماعی استان، قرار است تا برای بسیاری از اتباع، 

مجوز کار بگیرد و با بیمه کردن آنان، معضل کمبود کارگر را کاهش دهد.
وی همچنین پیگیری پرونده های مالیاتی واحدهای صنعتی را نیز یکی از 
اقدامات خانه صنعت و معدن ذکر و گفت: در این خصوص اتاق بازرگانی نیز 
وظیفه خود را به خوبی انجام داده، و با همکاری یکدیگر همه پرونده ها را دنبال 

می کنیم.
آقاجانی با بیان این مطلب که خانه صمت با واحدهای صنعتی استان در 
زمینه اختصاص سهمیه مواد اولیه و تامین گازوئیل و برق نهایت همکاری 
را دارد تاکید کرد: تامین برق یکی از بزرگترین معضل هایی است که بخش 

صنعت استان با آن درگیر است.
رئیس خانه صمت قم همچنین یادآور شد: با هماهنگی شهرک های صنعتی 
در حال ایجاد یک تعاونی هستیم تا هر کدام از صنعتگران بر مبنای نیازی که به 

برق دارند، صاحب سهام شوند و انرژی مورد نیازشان را تامین کنند.
۳۱ واحد صنعتی نمونه قم تجلیل می شوند

دبیرکل خانه صنعت، معدن و تجارت قم نیز با اشاره به برگزاری آیین تجلیل 

از صنعت گران، واحدها و مجموعه های تولیدی صنعتی نمونه قم گفت: در این 
۳۱ واحد صنعتی نمونه تجلیل خواهند شد.

محمد حاج زمانی همچنین زمان و مکان برگزاری این آیین را ۲6 مهرماه 
جاری در سالن  همایش های مدرسه علمیه امام کاظم )ع( عنوان کرد و افزود: 
برای انتخاب این تعداد واحد نمونه، 9 جلسه برگزار، و بر اساس معیارهای مورد 

نظر امتیازدهی صورت گرفت.
وی اضافه کرد: واحدهایی که بین 55 تا 6۷ امتیاز و نمره لازم را کسب کردند، 

به عنوان نمونه و شایسته قدرانی انتخاب شدند.
پیوست فرهنگی برای توسعه صنایع استان اجتناب ناپذیر است 

وی با ذکر این نکته که این واحدها شامل ۱۲ واحد در حوزه صنعت و سه واحد 
در حوزه معدن است گفت:

بقیه نیز در بخش هایی مانند جوان نمونه، خدمات فنی مهندسی نمونه، 
انجمن  و  تولیدکننده  نمونه  بانوی  نمونه،  معدنی  و  صنعتی  پیشکسوتان 

تخصصی نمونه است.
وی در بخشی از سخنان با بیان اینکه طبق اعلام تامین اجتماعی استان، ۲۴ 
هزار کارگر اتباع در قم دارای پروانه کار هستند گفت: از این تعداد تنها ۲ هزار 

کارگر در واحدهای تولیدی کار می کنند.
وی ادامه داد: در واحدهای تولیدی مانند تولید آجر، سنگ بُری و تولید کفش 
که کارهای سنگینی دارند، اگر کارگران اتباع نباشند، تولید کاهش پیدا خواهد 

کرد.
حاج زمانی همچنین بیان کرد: ایجاد یک پیوست فرهنگی برای توسعه 

صنایع استان اجتناب ناپذیر است.
تعاونی تامین انرژی خورشیدی تشکیل شده است

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم  نیزدر این نشست خبری با تاکید بر 
ظرفیت های خوب این استان برای سرمایه گذاری در حوزه انرژی خورشیدی و 
سی.اچ.پی گفت: از سوی خانه صنعت، معدن و تجارت استان، تعاونی تامین 

انرژی خورشیدی تشکیل شده است.
وحید آشتیانی افزود: این اقدام می تواند تولید انرژی برق از منابع خورشیدی 

را در نزدیکی و یا محدوده اطراف شهرک های صنعتی استان تسریع ببخشد.
این مقام مسئول با بیان اینکه شرکت شهرک های صنعتی موضوع تامین برق 
واحدهای تولیدی را با جدیت در دستور کار قرار داده است افزود: برای حل 
مشکل کمبود برق واحدهای صنعتی، راه کارهای مختلفی در نظر گرفته شده، 
از جمله آنکه واحدهای کوچک مقیاس که به کمتر از ۲00 کیلووات برق نیاز 
دارند با استفاده از ظرفیت  دستگاه های مینی سی.اچ.پی برق مورد نیازشان 

را تامین کنند.
وی در ادامه بیان کرد: واحدهای بزرگ مقیاس نیز، علاوه بر استفاده از روش 

مذکور، مقرر شده به جذب سرمایه گذار برای تولید برق کمک کنند.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان همچنین تصریح کرد: اگر 
سال آینده بتوانیم در شهرک های صنعتی شکوهیه و محمودآباد، ۱00 مگاوات 
انرژی برق تولید کنیم، بحران کمبود برق و قطعی های گسترده را نخواهیم 

داشت.
وی گفت: باید با مدیریت مصرف انرژی، نگذاریم صنایع استان از چرخه 

تولید خارج شود.

رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه کمیسیون های اقتصاد و صنایع و 
معادن مجلس همراه با مسئولان دولتی روندها و سیاست ها در تخصیص ارز را 
اصلاح کنند، گفت: در برنامه هفتم توسعه رشد ۲۳ درصدی صادرات غیرنفتی 

در نظر گرفته شده که برای تحقق آن عرضه و تقاضای ارز باید اصلاح شود.
محمدباقرقالیباف در نشست روز سه شنبه - ۱0 مهرماه - صحن علنی مجلس 
شورای اسلامی، درباره گزارش کمیسیون صنایع و معادن در مورد بررسی 
عملکرد دستگاه های مسئول در تامین و تخصیص نیازهای ارزی واحدهای 
صنعتی و تولیدی کشور)مواد اولیه و تجهیزات مورد نیاز(، پس از سخنان معاون 
وزیر صمت، رئیس بانک مرکزی، روسای کمیسیون های اقتصادی و صنایع و 
معادن مجلس و برخی از نمایندگان در جمع بندی این بررسی، گفت: میزان 
عرضه و تقاضا در کشور مشخص است و آن میزان که تقاضا در کشور وجود دارد، 

به آن میزان ارز مورد نیاز وجود ندارد. وی افزود: باید این حوزه و سیاست های 
این بخش اصلاح شود که این موضوع خواست مجلس و دولت است. از طرفی 
در بعضی از فهرست های تخصیص ارز، ارز ۲8 هزار و 500 تومانی به کالاهایی 
داده شده که نباید این تخصیص صورت می گرفت. رئیس مجلس شورای 
اسلامی موضوع زمان را در تخصیص ارز بسیار مهم دانست و اظهارکرد: در 
برنامه هفتم در بند )پ( ماده )۴(، گفته شده که سیاست ها به نوعی تنظیم شود 
که امکان بیش اظهاری در واردات و کم اظهاری در صادرات وجود نداشته باشد. 
اما این موضوع یکی از مشکلات کشور است. یعنی سیاست ها به نحوی اعمال 

می شود که انگیزه به واردات داده می شود و انگیزه صادرات کم می شود.
قالیباف تاکید کرد: این موارد را اگر اصلاح نکنیم، امضاء های طلایی در 
وزارتخانه های مربوطه برای رانتی که وجود دارد، شروع می شود و تبعات خود را 

خواهد یافت. اما در این زمان مدل عرضه و تقاضا برای ما امری دائمی شده است 
و در سالیان گذشته، این موضوع را شاهد بودیم. وی افزود: از کمیسیون های 
اقتصاد و صنایع و معادن مجلس می خواهم همراه با مسئولان در دولت در 
جلسات کارشناسی، روندها را اصلاح کنند و این موارد دربرنامه هفتم توسعه 
پیش بینی شده است. چرا که در برنامه هفتم توسعه رشد ۲۳ درصدی صادرات 
غیرنفتی را درنظر گرفتیم و برای تحقق آن سیاست های در عرضه و تقاضا باید 
اصلاح شود. رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه به عنوان نمونه در 
تولید خودروهای داخلی بیش از 8 میلیارد دلار ارز در حوزه تولید خودرو درنظر 
می گیریم که همراه با قاچاق خودرو ارز از کشور خارج می شود، گفت: از طرفی 
چند نرخی ارز قابل قبول نیست و باید به آن توجه کنیم. به عبارتی تا زمانی که 

این موارد اصلاح نشود، مشکلات این بخش حل نخواهد شد.

رئیس مجلس شورای اسلامی :

روندها و سیاست ها در تخصیص ارز باید اصلاح شود

چشم انداز بازار سهام در ماه های آینده چگونه است؟

نسخه جدید برای بازگشت رونق به بورس
کاهش  با  است:  معتقد  سرمایه  بازار  کارشناس  یک 
تنش ها و بازگشت ثبات نسبی، فرصت های جدیدی برای 

بازگشت سرمایه گذاران به بازار بورس به وجود می آید.
براساس  این گزارش ،ریزش شاخص بورس همچنان 
ادامه دارد. آخرین گزارش ها از بازار سهام نشان می دهد 
که شاخص کل بورس بیش از is هزار واحد ریزش داشته 

و در ارتفاع ۲ میلیون و ۱۲۳ هزار واحد قرار گرفته است.
پایان  در  که  است  حالی  در  بورس  شاخص  ریزش 
معاملات هفته گذشته با صعودی نرم که از نیمه مردادماه 
رقم خورده بود، تا ۲ میلیون و ۱55 هزار واحد بالا رفته بود، 
اما از ابتدای هفته و در پی شوک های سیاسی منطقه، 

روندی نزولی به خود گرفت.
بررسی ها حاکی از آن است که شاخص کل آخرین بار که 
کانال ۲.۲ میلیون واحد را از دست داد و یک کانال سقوط 
کرد، هنوز نتوانسته از این سد بگذرد. در ۳0 تیرماه نماگر 
اصلی بازار کانال ۲.۲میلیون واحد را از دست داد و تا به 

امروز نتوانسته برای برگشت علایم جدی مخابره کند.
البته طی این مدت بازار سهام با ریسک های متعددی 
مواجه بود. حتی رییس سازمان بورس استعفا کرد و فرد 
جدیدی سکانداری بازار را عهده دار شد. این موضوع در 
کنار ریسک های سیاسی، شرایطی را به وجود آورد که 
سهامداران خرد ترجیح دادند در اکثر روزهای معاملاتی 

فروشنده باشند.
اما با وجود این شرایط، کارشناسان معتقدند این شرایط 
منفی پایدار نیست و بازار سهام دوباره صعودی می شود. 
به باور آن ها، با کاهش تنش ها و بازگشت ثبات نسبی، 
فرصت های جدیدی برای بازگشت سرمایه گذاران به بازار 

بورس به وجود می آید.
چرا بورس منفی شد؟

با  گفت وگو  در  عبدالحمیدی  مجید  رابطه  همین  در 
خبرگزاری خبرآنلاین در پاسخ به این پرسش که وضعیت 
فعلی بازار سرمایه را چگونه ارزیابی می کنید و چه عواملی 
بر شرایط کنونی تاثیرگذار بوده است؟ می گوید: وضعیت 
تحت تاثیر  که  دارد  قرار  شرایطی  در  سرمایه  بازار  فعلی 

شرایط  و  نوسان  دامنه  در  شده  اعمال  محدودیت های 
نامطلوب کلی بازار، روند منفی را دنبال می کند. این مساله 
باعث شده است که نقدشوندگی در بازار کاهش یابد و 
سرمایه گذاران با محدودیت های بیشتری برای معاملات 

روبه رو شوند.
وی می افزاید: دامنه نوسان پایین، ضمن اینکه هدف 
کاهش ریسک های شدید و هیجانات لحظه ای را دارد، اما 
در برخی موارد باعث می شود که اصلاحات بازار به شکل 
طبیعی و سریع صورت نگیرد. این امر به ویژه در شرایط 
فعلی که بازار به نوعی دچار رکود و نوسانات منفی است، 
چالش های بیشتری برای سرمایه گذاران به همراه داشته 

است.
این کارشناس بازار سرمایه تصریح می کند: علاوه بر این، 
شرایط نامطلوب اقتصادی و کاهش تقاضا در برخی از 
صنایع کلیدی نیز فشارهای زیادی به شرکت های حاضر 
در بورس وارد کرده است. این شرایط منفی تا حد زیادی 
به عدم اطمینان سرمایه گذاران نسبت به آینده اقتصادی 
کشور و تاثیر ناشی از تحریم ها و بحران های منطقه ای 

مرتبط است.
فرصت های جدیدی برای بازگشت سرمایه گذاران 

به بازار بورس به وجود می آید
به  توجه  با  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  عبدالحمیدی 
کاهش تنش های سیاسی و جنگ های منطقه ای اخیر، آیا 
فکر می کنید شرایط بورس به سمت بهبود خواهد رفت؟ 
می گوید: قطعا. بازارهای مالی همواره نسبت به تحولات 
سیاسی و اجتماعی حساس هستند. در ماه های اخیر، 
به دلیل تنش های سیاسی و جنگ های منطقه ای، شاهد 
کاهش اعتماد سرمایه گذاران و نوسانات قابل توجهی در 
بازار بورس بودیم. این امر طبیعی است؛ سرمایه گذاران 
در شرایط عدم قطعیت، معمولا به دارایی های امن تر مانند 
طلا و ارز پناه می برند و از بازارهای پرریسک تر مانند بورس 

فاصله می گیرند.
وی تاکید می کند: اما با کاهش تنش ها و بازگشت ثبات 
نسبی، فرصت های جدیدی برای بازگشت سرمایه گذاران 

به بازار بورس به وجود می آید. تجربه نشان داده است که 
پس از عبور از بحران های سیاسی، بازارهای مالی تمایل 
دارند که بهبود یابند و رشد کنند. این بازگشت معمولا با 
اقتصادی  سیاست های  تغییر  و  دولت ها  حمایت های 

همراه است.
بازگشت مثبت بورس چگونه اتفاق می افتد؟

این کارشناس بازار سرمایه در پاسخ به این سوال که به 
نظر شما این بازگشت مثبت چگونه اتفاق می افتد؟ عنوان 
می کند: بازگشت بازار سرمایه به روند مثبت، نیازمند چند 
عامل کلیدی است. اول از همه، کاهش نوسانات سیاسی 
خود به تنهایی اعتماد سرمایه گذاران را افزایش می دهد. 
وقتی سرمایه گذاران از ثبات سیاسی اطمینان حاصل 
کنند، تمایل بیشتری به سرمایه گذاری در بازارهای مالی 

خواهند داشت.
وی ادامه می دهد: عامل دوم، سیاست های حمایتی 
با  دولت ها  شرایطی،  چنین  در  معمولًا  است.  دولت 
کاهش نرخ بهره، تسهیلات مالی و مالیاتی، و حمایت از 
بخش های اقتصادی کلیدی مانند انرژی، زیرساخت ها و 

صنایع استراتژیک، به بهبود بازار کمک می کنند.
وی متذکر می شود: در ایران نیز امیدواریم که با کاهش 
تنش های منطقه ای، دولت بتواند از فرصت های جدید 
بهره بگیرد و سیاست هایی را اعمال کند که باعث افزایش 

سرمایه گذاری و رونق بورس شود.
سوال  این  به  پاسخ  در  سرمایه  بازار  کارشناس  این 
فعلی  شرایط  در  سرمایه گذاران  برای  توصیه ای  چه  که 
من  توصیه  اولین  بحرانی،  شرایط  در  می گوید:  دارید؟ 
به سرمایه گذاران این است که تصمیمات خود را با دقت 
هیجانی  اقدامات  از  و  کنند  اتخاذ  بیشتری  تحلیل  و 

بپرهیزند.
عبدالحمیدی می افزاید: بازار بورس، بازاری پرریسک 
است و نوسانات آن در کوتاه مدت اجتناب ناپذیر است، 
اما تحلیل های بلندمدت نشان می دهد که این نوسانات 

معمولا با بازگشت مثبت همراه است.
وی تصریح می کند: تشکیل سبد سرمایه گذاری متنوع 

نیز یکی از اصول اساسی است که همیشه باید مد نظر قرار 
گیرد. این سبد می تواند شامل سهام شرکت های مختلف، 
اوراق قرضه و سایر ابزارهای مالی باشد. با تنوع بخشی 
از  و  به سرمایه گذاری ها، می توان ریسک را کاهش داد 

فرصت های رشد در بخش های مختلف بازار بهره برد.
بازار سهام به چه سمتی می رود؟

این سوال که  به  پاسخ  بازار سرمایه در  این کارشناس 
چشم انداز شما برای بازار بورس در ماه های آینده چگونه 
خوش بین  بورس  بازار  آینده  به  من  می گوید:  است؟ 
وضعیت  بهبود  و  سیاسی  تنش های  کاهش  با  هستم. 
اقتصادی جهانی، انتظار داریم که بازارهای مالی، به ویژه 
بورس، به مسیر رشد بازگردند. بخش های زیرساختی، 
پتانسیل زیادی برای رشد  انرژی و فناوری به خصوص 
دارند و سرمایه گذاری در این بخش ها می تواند سودآور 
باشد. عبدالحمیدی عنوان می کتد: در ایران نیز، با وجود 
برای  زیادی  ظرفیت های  دارد،  وجود  که  چالش هایی 

توسعه و رشد وجود دارد.
سیاست های  با  بتواند  دولت  اگر  می کند:  تاکید  وی 
اعتماد  سرمایه،  بازار  از  حمایت  و  اقتصادی  مناسب 
سرمایه گذاران را جلب کند، قطعا شاهد بازگشت شرایط 
مثبت به بورس خواهیم بود. این بازگشت نه تنها به نفع 
سرمایه گذاران، بلکه به نفع کل اقتصاد کشور خواهد بود.
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بهزاده داداش زاده: 

پرسپولیس در خط هافبک مشکل دارد

پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: اگر هافبک ها خوب بازیسازی 
می کردند تیم دچار مشکل نمی شد و گل هم نمی خوردیم. امیدوارم بازیکنان 

بدانند کجا بازی می کنند در این تورنمنت ها نباید اشتباه صورت گیرد.
بهزاد داداش زاده در خصوص تساوی پرسپولیس در هفته دوم لیگ نخبگان 
آسیا برابر پاختاکور ازبکستان، اظهار داشت: ما از پرسپولیس دو نیمه متفاوت 
دیدیم. تیم در نیمه اول فوق العاده بود و اجازه نفس کشیدن به پاختاکور نداد 
ولی متاسفانه در ۴5 دقیقه دوم بازیکنان انگار به دنبال حفظ همین نتیجه 
بودند و باعث شد گل بخوریم. امیدوارم در دیدارهای بعدی لیگ نخبگان 

بتوانیم دل هواداران را شاد کنیم.
وی افزود: به نظر من پرسپولیس تا به اینجا کار بزرگی انجام داده چون همه 
شاهد هستند تیم با همین امکانات ضعیف توانسته نتیجه کسب کند. من هم 
به تمامی بازیکنان خسته نباشید می گویم و امیدوارم در ادامه راه بتوانند برای 

پرسپولیس موفقیت کسب کنند.
پیشکسوت پرسپولیس در مورد اینکه آیا نبود امید عالیشاه در بازی حس 
تغییر می کرد. همه  بازی  ندارم شرایط  بود شک  او  اگر  شد، گفت: قطعا 
می دانیم نحوه بازی کردن عالیشاه می تواند تیم را نجات دهد و امیدوارم او هر 

چه زودتر برگردد چون پرسپولیس به چنین بازیکنانی نیاز دارد.
داداش زاده یادآور شد: ما باید به لوکاس ژوآئو فرصت بدهیم چون او تازه به 
تیم آمده و طبیعی است به خاطره اینکه هنوز با بازیکنان ثابت هماهنگ نشده 
است. از زمانی که او وارد زمین شد می دیدم که پاس های عرضی می دهد 
و همین موضوع نشان می دهد پرسپولیس یک مهاجم خلاق جذب کرده 
است. وی درباره اشتباهات مکرر هافبک های پرسپولیس، تصریح کرد: من 
نمی دانم چرا در نیمه دوم اشتباهات هافبک ها زیاد شد و کاملا پاس های 
اشتباه ارسال می کردند. اگر هافبک ها خوب بازیسازی می کردند تیم دچار 
مشکل نمی شد و گل هم نمی خوردیم. امیدوارم بازیکنان بدانند کجا بازی 

می کنند در این تورنمنت ها نباید اشتباه صورت گیرد.
پیشکسوت پرسپولیس در خصوص بازی بعدی تیم برابر چادرملو اردکان، 
اظهار کرد: این تیم تازه به لیگ برتر صعود کرده و قطعا می خواهد جلوی 
پرسپولیس قد علم کند. اما اگر پرسپولیس می خواهد قهرمانی را به دست 

آورد باید در هر بازی به ۳ امتیاز فکر کند.

تمجید از کاپیتان تیم ملی کشتی آزاد ایران؛

قهرمان المپیک چه درسی را 
از یزدانی آموخت؟

دارنده مدال طلای المپیک در وزن ۷۴ کیلوگرم کشتی به تمجید از کاپیتان 
تیم ملی کشتی آزاد ایران پرداخت.

رازامبک جمال اُف کشتی گیر روسی الاصل کشور ازبکستان که در المپیک 
پاریس در وزن ۷۴ کیلوگرم کشتی آزاد به مدال طلا دست یافت در گفت وگویی 
اظهار داشت: به خواست حق تعالی همه چیز در المپیک برایم خوب پیشرفت 
تا بتوانم به مدال طلا دست پیدا کنم. حریفان سختی در وزن ۷۴ کیلوگرم 

داشتم اما تاکاتانی کشتی گیر ژاپنی خطرناک ترین حریفم بود.
جمال اف در مورد نماینده ایران در این مسابقات گفت: یونس امامی را 
از نوجوانی می شناسم، همیشه امیدوار و جاه طلب بود و تا آخر جنگیده 
است. برای او احترام قائلم. دارنده نشان طلای المپیک ۲0۲۴ پاریس در 
مورد مبارزات حسن یزدانی گفت: یزدانی در 6 دقیقه کشتی چندین بار 
کتفش بیرون آمد، می دانم که تحمل این درد آسان نیست ولی نشان داد که 
چه شخصیت و اراده ای برای پیروزی داشت. چند لحظه از تلاش او را برای 
خودم یادداشت کردم. به این کشتی گیر احترام می گذارم و برای او آرزوی 
بهبودی دارم. وی در مورد علاقمندان به کشتی در ایران گفت: ۲ سال پیش 
در لیگ ایران کشتی گرفتم. از تماشاگران و جمعیت محلی خیلی خوشم 
آمد. آن ها به گرمی از من استقبال کردند و خوشحال می شوم که دوباره به 
ایران بیایم. تمرینات آماده سازی را انجام می دهم اما برای تمرینات جدی تر 
باید با مربیانم هماهنگی لازم را بعمل آورم. این کشتی گیر روسی الاصل که 
سال ۲0۲0 عنوان قهرمانی روسیه را بدست آورد در مورد زائوربک سیداکوف 
کشتی گیر عنوان دار روس در وزن ۷۴ کیلوگرم خاطرنشان کرد: این ظلم بود 
که سیداکوف اجازه حضور در المپیک را نداشت. ورزش خارج از سیاست 

است و همیشه اینگونه بوده است.

تکواندو نوجوانان جهان - کره جنوبی؛

طلای دوم را آیناز نصیری کسب کرد
دومین نماینده ایران در رقابت های تکواندو قهرمانی نوجوانان جهان هم با 

برتری مقابل رقیب قزاقستانی موفق به کسب مدال طلا شد.
دوره  چهاردهمین  از  نخست  روز  مسابقات  ادامه  در  ایمان  گزارش  به 
رقابت های تکواندو قهرمانی نوجوانان جهان که در کره جنوبی جریان دارد، 
آیناز نصیری موفق به کسب دومین مدال طلا تیم کشورمان در این دوره از 
مسابقات شد. نصیری دور نخست »چیانگ« از چین تایپه را ۲ بر صفر شکست 
داد و سپس »اسمیرونوا« از روسه را با همین نتیجه از پیش رو برداشت و سپس 
برابر »فاطمیا مندی« از فرانسه در دو راند صاحب برتری شد و در مرحلهه یک 
چهارم نهایی با ارائه یک بازی منطقی توانست »رانکو« نماینده صربستان را ۲ 
بر ۱ شکست دهد وی در مسابقه نیمه نهایی »اوگلسیچ« از کرواسی را شکست 
داد تا در دیدار نهایی برای کسب مدال طلا به مصاف »نورای کازان بیک« 
نماینده قزاقستان رفت و با نتیجه ۲ برصفراین حریف قزاق را شکست داد و به 
مدال طلا دست یافت. پیش از نصیری، پرنیان نوری هم موفق به کسب مدال 
طلا شده بود. این دوره از مسابقات با حضور 9۳6 تکواندوکار به مدت 5 روز به 

میزبانی کره جنوبی در حال انجام است.

طارمی و احمدعباسی نامزد بهترین های 
فوتبال آسیا

بازیکنان تیم های ملی فوتبال و فوتسال کشورمان و همچنین فدراسیون 
فوتبال در سه بخش از عنوان بهترین های فوتبال آسیا در سال ۲0۲۳ نامزد 
شده اند. براساس این گزارش ،کنفدراسیون فوتبال آسیا )AFC( روز هشتم 
آبان ۱۴0۳ قصد دارد با برگزاری مراسم بهترین های فوتبال آسیا در سال 
۲0۲۳، در شهر سئول از برترین های قاره کهن در بخش های مختلف تقدیر 
کند. سایت کنفدراسیون فوتبال آسیا اسامی نامزدهای عنوان بهترین های 
آسیا را اعلام کرد که کشورمان در بخش بهترین لژیونر، بهترین بازیکن فوتسال 
و بهترین فدراسیون فوتبال آسیا نامزد دارد. مهدی طارمی در بخش بهترین 
لژیونر، سعید احمد عباسی در قسمت بهترین بازیکن فوتسال و فدراسیون 

فوتبال ایران در بخش بهترین فدراسیون سال آسیا کاندیدا شده اند.

بازیکنان استقلال همواره از جمله لژیونرهای موفق کشورمان به شمار 
می روند که در لیگ های معتبر اروپایی و آسیایی حضور دارند.

انتقال بازیکنان استقلال به لیگ های خارجی نه تنها از لحاظ مالی شرایط 
ایده آلی را برای لژیونرهای استقلالی فوتبال ایران ایجاد کرده بلکه سبب 
کسب اعتبار بیشتر نیز برای این بازیکنان شده است. در سال های اخیر 
نیز استقلال یکی از باشگاه های ایرانی پرکار در بخش ترانسفر بوده که در 
ماجرای انتقال اللهیار صیادمنش مبالغ خوبی گیر استقلال آمده است. 
ضمن اینکه انتقال مهدی قایدی هم سود قابل توجهی برای استقلال 
داشت اما هیچ گاه باشگاه استقلال روشن نکرد که سرنوشت این مبالغ چه 
شده و حق ترانسفری که نصیب باشگاه استقلال شده صرف چه اموری 
گردیده است. بدون شک اگر باشگاه استقلال در پرورش بازیکنان عملکرد 
مطلوب تری از خود به جا بگذارد، سود بیشتری از این انتقال ها عایدش 

خواهد شد. 
 علی کریمی - کایسری اسپور ترکیه

علی کریمی، هافبک سابق استقلال، در حال حاضر در تیم کایسری 
اسپور ترکیه مشغول به فعالیت است. وی تا کنون در سه بازی برای این تیم 
به میدان رفته است، اما نتوانسته گلی بزند. با توجه به سابقه خوب کریمی 
در استقلال، انتظار می رفت که او در آغاز دوران حضورش در ترکیه موفقیت 
بیشتری کسب کند اما مصدومیت های متوالی اجازه درخشش در ترکیب 

کایسری اسپور را به او نداده است. در ابتدای فصل نیز شایعاتی مبنی بر 
بازگشت او به استقلال شنیده می شد اما در نهایت در ترکیه ماندگار شد تا 
فصل جدید را در سوپر لیگ ترکیه آغاز کند. پیش  بینی می شود کریمی در 
سال های آتی نیز ترجیح دهد به همین منوال به بازی خارج از استقلال 
ادامه دهد و بعید است که این بازیکن روزی دوباره در ترکیب استقلال دیده 

شود.
 اللهیار صیادمنش - وسترلو بلژیک

اللهیار صیادمنش یکی دیگر از لژیونرهای استقلال است که در حال 
حاضر در تیم وسترلو بلژیک بازی می کند. او در 9 بازی خود موفق به ثمر 
رساندن ۳ گل شده و توانسته دو بار در ترکیب منتخب هفته قرار گیرد. 
عملکرد مثبت صیادمنش نشان دهنده قدرت و تأثیرگذاری او در خط حمله 
این تیم است اما حضور در لیگ بلژیک به طور کلی برای صیادمنش که در 
انگلیس فوتبال بازی می کرد یک بازگشت به عقب بزرگ محسوب می شود 
و این بازیکن نتوانسته به طور کلی عملکرد رو به رشدی داشته باشد. زمانی 
تصور می شد صیادمنش در ترکیب تیم هال سیتی به یک بازیکن درخشان 
تبدیل شود اما صیادمنش در این تیم انگلیسی نیز نتوانست جایگاه ثابتی 
را به دست آورد. با این حال صیاد همچنان یکی از گزینه های مهم و دم 
دست برای سرمربی تیم ملی محسوب می شود و قلعه نویی روی این بازیکن 

حساب می کند.

 محمد محبی - تیم روستوف
این فصل دچار  در  استقلال  پیشین  تأثیرگذار  مهاجم  محمد محبی، 
مصدومیت بد موقع شده و تنها در دو بازی به میدان رفته و نتوانسته گل یا 
پاس گلی به ثبت برساند. گلزن بوشهری سابق ترکیب استقلال بخش عمده 
فصل را به دلیل مصدومیت از دست داده که این موضوع تأثیر منفی بر روی 
عملکردش گذاشته است. او حالا برای بازگشت به ترکیب اصلی روستوف 
کار سختی در پیش دارد و باید از مدعیانی که در غیاب او توانستند به ترکیب 
اصلی روستوف برسند، عبور کند. محبی پیش از تجربه این وضعیت در 
آستانه انتقال به لیگ بلژیک قرار داشت اما باشگاه روستوف با این انتقال 
موافقت نکرد تا او همچنان در ترکیب تیم روستوف دیده شود. استقلالی ها 
اما با این وجود با علاقه بسیاری بازی های او را رصد می کنند و محبی قطعا 

یکی از بازیکنان مهم از نگاه هواداران محسوب می شود.
  مجید حسینی - کایسری اسپور

مجید حسینی، مدافع مستحکم سابق استقلال نیز در کایسری اسپور 
حضور دارد و تا کنون در ۱0 بازی به میدان رفته است. او در این فصول جزو 
بازیکنان اصلی تیم ترک بوده و همواره مهره ای مورد اعتماد در کایسری 
اسپور و تیم ملی محسوب می شده؛ او در این فصل یک بار هم در ترکیب 
منتخب هفته قرار گرفته که نشان از عملکرد موفق و مثبت او در خط دفاعی 
دارد. حضور مؤثر حسینی در دفاع نه تنها به تثبیت موقعیت تیم کمک کرده 

بلکه نشان دهنده توانایی های او به عنوان یک بازیکن کلیدی است.
امید ابراهیمی - الشمال قطر

امید ابراهیمی، هافبک تجربه دار استقلالی، هم اکنون در تیم الشمال 
قطر بازی می کند. او در6 بازی حضور داشته و موفق نشده برای این تیم گل 
بزند یا پاس گلی را به ثبت برساند. هافبک زحمتکش سابق آبی ها در ابتدای 
این فصل پس از جدایی پویا اسبقی، مربی ایرانی سابق الشمال، نتوانسته 
جایگاه قبلی خود را در ترکیب جدید این تیم به دست آورد. البته ابراهیمی 
دیگر آن هافبک جوان سابق نیست که از او انتظار کارهای بزرگ داشته 
باشیم. او بیشتر در این ایام از تجربه خود استفاده می کند و تداوم حضورش 
در تیم الشمال نیز بیانگر رضایتمندی مدیران این باشگاه است اما به هرحال 
عمر فوتبالیست ها جایی به پایان می رسد و بعید نیست ابراهیمی آخرین 
فصل حضورش در الشمال را تجربه کند. اینکه امید به استقلال بازگردد، 
روشن نیست اما احتمالش همچنان وجود دارد. در مجموع، لژیونرهای 
استقلال در لیگ های مختلف، با چالش ها و موفقیت های متنوعی روبه رو 
بوده اند؛ گاه وضعیت این باشگاه موجب خوشنودی اهالی فوتبال شده 
و گاه نیز عدم درخشش آنها تکدر خاطر اهالی فوتبال را به همراه داشته 

است. به هرحال فوتبال با فراز و نشیب های بسیاری مواجه است. 
مهدی قایدی-الاتحاد کلبا

مهدی قایدی که فصل گذشته را با آمار ۱۲ گل و 6 پاس گل به پایان رساند 
و توانست نام خود را در بین برترین بازیکنان لیگ امارات ثبت کند، شروع 
خوبی در فصل جدید داشت. در سه بازی ابتدایی، این بازیکن در لیگ برتر 
امارات توانست ۲ گل و یک پاس گل را در کارنامه خود ثبت کند تا همچنان 
تک ستاره کلبا باشد. مهدی قایدی، ستاره ایرانی تیم اتحاد کلبا امارات از 

بازیکنان محبوب این باشگاه است. 

نگاهی به آبی پوشان سابق در جایی دور از ایران؛

نمره قابل قبول لژیونرهای استقلالی، آن سوی آب ها!

بازیکن پیشین استقلال درباره شکست این تیم 
مقابل السد به صحبت پرداخت.

امین منوچهری، بازیکن پیشین استقلال در 
گفت وگویی درباره شکست این تیم مقابل السد 
واقعا  استقلال  شرایط  درباره  کرد:  اظهار  قطر 
واقعا خاص است.  نمی توان صحبت کرد چون 
باید هرچه زودتر تکلیف استقلال مشخص شود. 
به نظرم نکونام و بازیکنان تمرکز کافی ندارند و باید 
قبول کنیم که استقلال با نکونام به انتهای کار 

تاکتیکی رسیده است.
دارند  استقلال دوست  داد: هواداران  ادامه  او 
نکونام  سیستم  اما  کند  بازی  هجومی  تیم  این 
نیست.  باب میل هواداران  این  و  تدافعی است 
کادر فنی استقلال دیگر نمی تواند بهانه های پارسال را بیاورد. بازیکن به اندازه کافی داریم و مهره های خوبی هم در اختیار کادر 

فنی است. صحنه گل دوم السد را ببینید؛ اشتباه در کار دفاعی در این فصل زیاد اتفاق افتاده است. 
منوچهری درباره اشتباه حسینی روی گل اول بیان کرد: این اشتباهات اتفاق فوتبالی است. حسینی چندین بار مانع گلزنی 
بازیکنان السد شد اما در بدترین موقع ممکن گل اول را خوردیم. باید بگویم خیلی در جریان بازی تاثیرگذار بود. به نظر می رسد 

روی حسینی خیلی فشار و استرس وجود دارد که باعث شده همان دروازه بان فصل قبل نباشد.
بازیکن پیشین استقلال درباره استعفاهای متعدد نکونام هم گفت: هوادار استقلال از شرایط تیم خسته شده است. 
مصاحبه های متعدد علیه باشگاه، غر زدن و دعواهای زیاد، استقلال را به نقطه جوش رسانده است. به نظرم اتفاقات استقلال 
دیگر برای کسی جذاب نیست چون تکراری است. او درباره اینکه در حال حاضر مربی ایرانی برای استقلال بهتر است یا 
خارجی؟ گفت: اگر یک مربی خارجی در حد نام استقلال آورده شود خوب است. مربی ای که بتواند در استقلال انقلاب به 
وجود بیاورد. منوچهری در پایان بدون اینکه به نامی اشاره کند گفت: در بین گزینه های ایرانی فقط یک نفر در حال حاضر 

می تواند استقلال را به موفقیت برساند.

منوچهری:

 استقلال با نکونام به انتهای کار تاکتیکی رسیده است
باشگاه پرسپولیس در تلاش برای تمدید قرارداد با دو مهره کلیدی خود است.

براساس این گزارش ،تیم فوتبال پرسپولیس علی رغم قهرمانی در بیست و سومین دوره رقابت های لیگ برتر 
روزهای پرالتهاب و پرحاشیه ای را در نقل و انتقالات تابستانی پشت سر گذاشت. مهدی ترابی و دانیال اسماعیلی فر 
۲ مهره کلیدی این تیم بعد از اتمام قرارداد خود در پایان فصل از این تیم جدا شده و راهی تراکتور شدند. علیرضا 
بیرانوند سنگربان این تیم نیز بعد از فسخ جنجالی با سرخ پوشان از جمع آنها جدا شد و به اردوی پرشورها در تبریز 

ملحق شد.
پرسپولیس که این روزها تقریبا توانسته با خوان کارلوس گاریدو به فرم خوب خود برسد، در پایان فصل با یک 
مشکل جدی روبه رو خواهد بود. با اتمام رقابت های لیگ بیست و چهارم قرارداد بسیاری از بازیکنان و مهره های 
کلیدی این تیم نیز پایان خواهد یافت و قرمزها برای جلوگیری از اتفاقات تابستان امسال از حالا باید چاره ای 

بیاندیشند.
اوستون ارونوف را بدون شک می توان یکی از بهترین خریدهای باشگاه پرسپولیس اعلام کرد. بازیکنی که ابتدا 
قرار بود به استقلال برود اما سرخ پوشان از اختلاف به وجود آمده در اردوگاه رقیب استفاده کرد و ستاره ازبسکتانی 
را با یک قرارداد یک و نیم ساله به خدمت گرفت. ارونوف خیلی زود و با نمایش جالب توجه اش جای خود را در بین 
هواداران باز کرد. ارونوف علی رغم اینکه در نیم فصل به جمع سرخ پوشان ملحق شد از مهره های تاثیرگذار این تیم 

در کسب عنوان قهرمانی رقابت های لیگ برتر بود.
قرارداد ستاره ازبکستانی در پایان لیگ بیست و چهارم به پایان خواهد رسید و از حالا هواداران پرسپولیس نگران 
این موضوع هستند. از همین رو باشگاه پرسپولیس مذاکرات خود را برای تمدید قرارداد با این ستاره ازبکستانی آغاز 

کرده و امیدوار است که بتواند این بازیکن را حفظ کرده و بر سر تمدید قرارداد با وی به توافق برسد.
دیگر بازیکنی که در انتهای فصل قراردادش با سرخ پوشان به پایان می رسد محمدحسین کنعانی زادگان مدافع 
ملی پوش این تیم است. کنعانی زادگان که ارزشمندترین بازیکن ایرانی حاضر در مسابقات لیگ برتر است، در فصل 
گذشته با عقد قراردادی دو ساله به جمع سرخ پوشان بازگشت و از مهره های کلیدی این تیم در راه قهرمانی لیگ 
برتر بود. این مدافع تا بدین جای فصل از مهره های کلیدی و تاثیرگذار سرخ پوشان بوده و باشگاه پرسپولیس در کنار 
مذاکره با ارونوف در تلاش تا قرارداد کنعانی زادگان را نیز تمدید کند. گفتنی است ارونوف و کنعانی زادگان رابطه 

خوبی با یکدیگر دارند و باشگاه پرسپولیس حفظ این دو مهره کلیدی را در اولویت خود قرار داده است.

پرسپولیس دست به کار شد؛ 

پروژه حفظ ستاره های گران قیمت کلید خورد

وزیر ورزش و جوانان: 

توجه به ورزشکاران مانع خروج آنها از کشور می شود
با اشاره به بیانات رهبر معظم  وزیر ورزش و جوانان 
شوخی برداری  حوزه ی  ورزش  کرد:  اظهار  انقلاب 
نیست. باید مسائل را جدی بگیریم و به ورزشکاران توجه 

کنیم تا کشور را ترک نکنند.
احمد دنیامالی در دومین روز نشست فرهنگی ورزش 
کشور که در مشهد مقدس درحال برگزاری است اظهار 
داشت: جوانان آینده این مملکت را رقم خواهند زد و 
این تاکید رهبر معظم انقلاب است. این باور را دارم که 
باید برای حوزه جوانان نسبت به مسئولیتی که داریم 
وقت بیشتری بگذاریم. باید در این حوزه فکر شود و 
سازوکار بهتری درنظر بگیریم و جایگاه وزارتخانه را بالاتر 
از ورزش ببینیم. سطح جایگاه وزارتخانه خیلی پایین 
آمده و این شرایط را نمی پذیریم و با کمک تک تک شما 

عزیزان جایگاه وزارتخانه را ارتقا خواهیم داد.
احمد دنیامالی خاطرنشان کرد: فاصله گرفتن ما از 
خدا، قرآن و ائمه معصومین باعث شده که در کشور 
دچار نقصان فرهنگی شویم. این سه کلید واژه معمولی 
حوزه فرهنگ است. قرآن برای ساختن آدم هاست و 
اینکه انسانهای صالحی در جهان زندگی کنند. قرآن 
برای این آمده که جنایاتی در جهان همچون اتفاقاتی 
که در غزه و لبنان شاهد آن هستیم نباشیم. سردمداران 
دموکراسی  از  صحبت  جنایات  این  همه  با  غرب 
باید در وجود ما  یاد خدا  می کنند!وی اظهار داشت: 

به گونه ای باشد که ما را به سمت تحول و تغییر هدایت 
کند. اگر می خواهیم در وزارتخانه تحول ایجاد کنیم باید 
به خدا تاسی داشته باشیم و یاد خدا را در دل هایمان جا 
بدهیم. هر وقت از این مقوله جدا شویم دچار خسران 
خواهیم شد.دنیامالی با اشاره به اقدامات فرهنگی که در 
وزارتخانه انجام می شود گفت: بعد از یاد خدا باید توجه 
به قرآن را درنظر داشته باشیم. یک کار خوب که توسط 
روابط عمومی انجام می شود و هر روز در کانال وزارتخانه 
شاهد انتشار آیه های قرآن هستیم و همچنین در موقع 
نماز ظهر یک صفحه قرآن قرائت می شود که باید این 
قبیل اقدامات فرهنگی را بیشتر کنیم. قرآن راهگشای 
تحول و تغییر ما خواهد بود.وی افزود: توجه به دو اصل 

خدا و قرآن بدون تاسی به ائمه معصومین کار را برای ما 
سخت تر خواهد کرد. عصاره تاسی به ائمه معصومین به 
ولایت می رسد. دستور ولی امر باید برای همه ما از هر 
قانون و دستوری معتبرتر باشد. اگر می خواهیم کارکرد 
فرهنگی بالایی داشته باشیم باید به راهکارها برسیم. 
نباید فقط در این همایش ها به دنبال طرح مسئله باشیم 
و باید راهکار ارائه کنیم . ابتکاراتی که در این همایش ها 
عنوان می شود باید فراگیر شود و معطوف به چند چهره 

ورزشی نباشیم.
وزیر ورزش و جوانان خاطرنشان کرد: نباید فقط به 
کنیم.  فراموش  را  محتوا  و  باشیم  موضوع  شکل  فکر 
ما می توانیم بچه هایی را کشف و تربیت کنیم که در 

آینده برای سایر وزارتخانه های دیگر نیز مفید باشند. 
باید اینقدر دستمان پر باشد که سایر وزارتخانه ها برای 
جذب نیز و افراد خلاق از ما کمک بگیرند و این وظیفه 
سازمانی ما است.وی گفت: برای قهرمانان پاداش های 
زیادی می دهیم ولی حاضر نیستیم برای نخبگان که 
وقت  می کنند  افتخارآفرینی  مختلف  المپیاد های  در 
بگذاریم و آنها را برجسته و نشان دهیم. باید به مردم 
بگوییم که حوزه علم و اندیشه برای همه ما خیلی مهم 
است.دنیامالی با اشاره به خصوصیت مدیریتی اظهار 
تعارف  کار  در  ولی  رفیق هستم  با همه  بنده  داشت: 
ندارم. همه حوزه های ورزش باید کار را جدی بگیرند و 
این دستور رهبر انقلاب است که کارها باید جدی گرفته 
شود. حوزه ما حوزه شوخی برداری نیست. ما در خارج 
از کشور پرچم ایران هستیم.وی گفت: مسائل را باید 
جدی بگیریم و توجه به ورزشکاران مان داشته باشیم که 
قهرمان ما کشور را ترک نکند. دوستان حوزه فرهنگی 
ما باید این موضوعات را شناسایی کنند و کمک حال 
ادغام دو حوزه فرهنگی  تاکید می کنم که  باشند.  ما 
و قهرمانی یک تدبیر خوب بوده است. جایگاه حوزه 
فرهنگ جایگاه بسیار بالایی است و یکی از مشکلات ما 
این است که ساختار وزارت ورزش و جوانان را کوچک 
گرفته اند. در ساختار وزارتخانه پنج معاونت درنظر گرفته 

شده ولی ما به دنبال هفت معاونت هستیم .
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زرگر کارشناس مسائل منطقه:

حزب الله عمیق ترین ضربات را در حمله 
زمینی به اسرائیل خواهد زد

کارشناس مسائل منطقه گفت: برخی از استراتژیست ها معتقدند که باید 
اسرائیل را تحریک کنند تا وارد جنگ زمینی با حزب الله شود و در نهایت 

ارتش اسرائیل به درگیری فرسایشی با حزب الله مشغول شود.
علی اصغر زرگر، کارشناس مسائل منطقه با اشاره به عملیات زمینی ارتش 
اسرائیل در جنوب لبنان در گفت وگو با خبرنگار ایلنا عنوان کرد: اصولًا حمله 
زمینی، مقدماتی دارد که توسط حملات هوایی انجام می شود که شامل 
انهدام زاغه های مهمات یا برخی از استحکامات می شود. اسرائیلی ها هم 
دقیقاً همین کار را انجام دادند و البته جنایاتی در این راستا انجام دادند و به 
نوعی مقامات ارشد حزب الله لبنان را مورد هدف قرار دادند و همین مسأله 
را باید هم عملیات روانی دانست و هم اینکه مقدمات عملیات زمینی قلمداد 
می شود. این حملات به نوعی آن دسته از فرماندهان میدانی را هدف قرار 
داد که به مسائل میدانی اشراف کامل داشتند و بر همین اساس با توجه به 
بمباران ها و حملات هوایی، اسرائیل زمینه چینی حملات زمینی را انجام داد 
تا بتواند در نهایت به زعم خود حزب الله را بتواند به آن سوی رودخانه لیتانی 

منتقل کند.
وی ادامه داد: این در حالیست که حزب الله به خوبی می داند در روی زمین 
چگونه باید با اسرائیل بجنگد و فرماندهان میدانی و رده بالای آن هم دقیقاً 
می دانند که نیروهای خود را باید چگونه سازماندهی کنند. باید متوجه بود 
که اگرچه بخشی از استحکامات حزب الله توسط اسرائیل مورد هدف قرار 
گرفته، اما بخش اعظمی از آن همچنان پابرجاست و نیروهای زبده ای که در 
اختیار حزب الله است، می توانند با اسرائیل مقابله کنند. بر همین اساس باید 
گفت که سخنان اخیر معاون دبیرکل حزب الله لبنان که اعلام کرده بود اگر 
اسرائیل به صورت زمینی وارد لبنان شود با آن مقابله خواهند کرد، درست 
است. این در حالیست که حزب الله لبنان دارای موشک های مختلف در 
کلاس های متفاوت است و نیروی زمینی آن هم کاملًا برای مقابله با اسرائیل 
آمده هستند. جالب آنکه برخی از استراتژیست ها معتقدند که باید اسرائیل را 
تحریک کنند تا وارد جنگ زمینی با حزب الله شود و در نهایت ارتش اسرائیل 
به درگیری فرسایشی با حزب الله مشغول شود؛ چراکه ارتش اسرائیل در این 

مورد، ضربه پذیر خواهد بود.
اروپا و آمریکا هیچ تلاشی برای متوقف کردن تل آویو نخواهند کرد 

این تحلیلگر مسائل سیاسی تصریح کرد: هر زمانی که اسرائیل دست بالا 
را دارد و در بن بست استراتژیک قرار ندارند، حمایت آمریکا و اروپا از تل آویو 
بیشتر می شود؛ تا جایی که ترور دبیرکل حزب الله لبنان هم مورد تأیید غرب 
بوده و حتی آن را حق اسرائیل برای دفاع از خود می دانند. اروپایی ها هم در 
این راستا به نوعی در حال ارائه چراغ سبز به نتانیاهو هستند تا این روند را 
ادامه دهد و اصولًا هیچ مخالفتی با اسرائیل در این راستا نمی شود. انگلیس، 
فرانسه و آلمان هم در حال حمایت از اسرائیل هستند و منتظر آن هستند که 
هر زمان اسرائیل با مشکل و شکست روبه رو شد، به میان بیایند و اوضاع را 
هدایت کنند. اما در کل اروپا و آمریکا به هیچ وجه سعی نمی کنند که مقابل 
اسرائیل بایستند. آنها به دنبال اجرا و احیای قطعنامه ۱۷0۱ شورای امنیت 
سازمان ملل بودند اما اسرائیل از اجرای آن و هرگونه آتش بس با لبنان سر باز 

زدند و به هیچ وجه حاضر به عقب نشینی نیستند.
وی در پایان خاطرنشان کرد: اگر اروپا و آمریکا بر اساس همان طرحی 
که لبنان ارائه کرد، بر اجرای قطعنامه ۱۷0۱ شورای امنیت سازمان ملل 
تاکید می کردند و فضا را به سمتی پیش می بردند که این وضعیت به اتمام 
برسد، حزب الله هم شاید این موضوع را قبول می کرد. حتی ممکن بود که 
این موضوع را به آتش بس در غزه گره بزنند که در کل فعلًا هیچ خبری از 
این مسأله نیست و اساساً اسرائیل هم مایل به اجرای این قطعنامه نبوده 
است. لذا به نظر می آید که اگر اسرائیل بخواهد ورود زمینی به لبنان را کلید 
بزند، حزب الله هم با تمام قدرت و قوای خود جلوی اسرائیل خواهد ایستاد و 

بیشترین و عمیق ترین ضربه را در اینجا به تل آویو وارد خواهد کرد.

عضو شورای راهبردی روابط خارجی:

سید حسن نصرالله اجازه نداد مقاومت
 به غزه و لبنان محدود شود

عضو شورای راهبردی روابط خارجی گفت: سیدحسن نصرالله اجازه نداد 
که مقاومت به غزه و لبنان محدود شود و در واقع توانست مقاومت را در عرصه 

جهانی به یک پدیده امنیت ساز تبدیل کند.
علی باقری عضو شورای راهبردی روابط خارجی در حاشیه حضور در دفتر 
حزب الله در تهران جهت عرض تسلیت در پی شهادت سید حسن نصرالله 
با تسلیت شهادت وی گفت: سید حسن نصرالله یک عالم دینی و فرمانده 

شجاع میدان نبرد بود، او یک بازیگردان ماهر در عرصه سیاسی بود.
بین  را  برادری  و  الفت  نصرالله  حسن  اینکه شهید سید  بیان  با  باقری 
جریان های مختلف لبنان برقرار کرد و جریان مقاومت در لبنان به رهبری 
داد،  ادامه  خود  تکامل  به  مبارک  و  برجسته  پدیده  یک  عنوان  به  ایشان 
تصریح کرد: بازیگردانی سیاسی سید حسن نصرالله در عرصه جهان عرب و 
کشورهای منطقه به گونه ای بود که ایشان توانست مقاومت را به عنوان عنصر 
ایجابی و راه حل در عرصه منطقه جا بیندازند و این موضوع را نهادینه کند در 
حالی که تلاش صهیونیست ها این بود که جریان مقاومت را به عنوان عامل 

بی ثباتی در منطقه معرفی کند.
وی با بیان اینکه جریان مقاومت توانست آثار و برکات زیادی را برای امت 
اسلامی و امنیت منطقه به همراه داشته باشد، اظهار کرد: شهادت ایشان 
برای جهان عرب، جهان اسلام و منطقه یک ضایعه بزرگ بود و در واقع ما 
یک اندیشمند دوراندیش و یک سیاستمدار بازیگردان را از دست دادیم، او 

می توانست صحنه های بازی را عوض کند.
سرپرست پیشین وزارت خارجه جمهوری اسلامی ایران با تاکید بر اینکه 
سید حسن نصرالله همواره به دنبال تأمین منافع ملت های منطقه و مبارزه 
با عوامل بی ثباتی در منطقه بود، تصریح کرد: ما امروز میراث دار یک سرمایه 
بزرگ از سید حسن نصرالله هستیم و در همین چهارچوب یک وظیفه بزرگ 

بر عهده ما و جهان اسلام است.
باقری با بیان اینکه سید حسن نصرالله، جهان مقاومت را به یک مقاومت 
در عرصه جهانی تبدیل کرد، تصریح کرد: در واقع ایشان اجازه ندادند که 
مقاومت به غزه و لبنان محدود شود و در واقع ایشان توانستند مقاومت را در 

عرصه جهانی به یک پدیده امنیت ساز تبدیل کنند.
باقری با اشاره به جنایت روز جمعه رژیم صهیونیستی در ضاحیه جنوبی 
ادامه  در  داد،  انجام  صهیونیستی  رژیم  که  جنایتی  کرد:  تصریح  بیروت 
جنایت های پیشین این رژیم بود که نه در چارچوب قانون انسانی قابل توجیه 

است نه با هیچیک از حقوق و قوانین بین المللی.
وی با اشاره به حمایت های آمریکا و برخی از کشورهای غربی از جنایت های 
رژیم صهیونیستی اظهار کرد: نقطه امیدبخش این است که سیاست آمریکا 
در حمایت از صهیونیست ها حتی نتوانسته است افکار عمومی این کشور 
را توجیه کند، اکنون افکار عمومی جهان غرب بیدار شده و در برابر این 

سیاست ها موضع گرفته است.
باقری در پایان صحبت های خود گفت: قطعاً تلاش های جهان اسلام و 
عرصه بین المللی باید در این راستا باشد که جنایت صهیونیست ها پایان پیدا 
کند و راه این است که صهیونیست ها مجبور شوند که در برابر جنایت های 

خود هزینه بدهند.

سید محمد صدر: 

جنایت به شهادت رساندن سید حسن نصرالله بی جواب نخواهد ماند

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با تأکید بر اینکه جنایت به شهادت 
و  فکر  با  باید  ماند، گفت:  نخواهد  بی جواب  نصرالله  رساندن سید حسن 
داده شود. عکس العمل جمهوری  نشان  العمل  بررسی های دقیق عکس 
اسلامی اولا باید بازدارنده باشد و ثانیا  قانع کننده باشد که مردم خودمان و 
منطقه را قانع کند. سومین نکته که بسیار مهم است اینکه یک وقت ایجاد 
جنگ جدیدی نشود. یعنی اگر ما عکس العملی داشته باشیم که منجر به 
جنگ شود، در واقع در دام اسرائیل افتاده ایم. چون اسرائیل مدت ها به دنبال 
این هست که بین ایران و آمریکا یک برخورد نظامی ایجاد کند. علتش این 
است که اسرائیل خیلی دوست دارد به ایران حمله کند ولی بدون پشتیبانی 
آمریکا جرأت چنین کاری را ندارد و می داند که برایش مشکل جدی ایجاد 

خواهد شد.
مشروح گفت وگوی جماران با سید محمد صدر را در ادامه می خوانید:

تحلیل شما از جنایت رژیم صهیونیستی در به شهادت رساندن سید 
حسن نصرالله چیست؟ جایگاه ایشان در جبهه مقاومت و به خصوص 
در لبنان چگونه بود و این اتفاق چه تبعاتی را برای جبهه مقاومت و رژیم 

صهیونیستی خواهد داشت؟
اولا من تسلیت عرض می کنم شهادت برادر بسیار بزرگ، دانشمند و در واقع 
فردی که دارای ویژگی های منحصر به فرد بود. این جنایتی که توسط اسرائیل و 
با پشتیبانی آمریکا انجام شد را محکوم می کنم و به آنها پیام می دهم که مطمئنا 
این اقدام آنها بی جواب نخواهد ماند وحزب الله روز به روز قوی تر و همچنین 
جبهه مقاومت مستحکم تر از گذشته به مبارزات خودش علیه اسرائیل اشغالگر 
ادامه می دهد. با توجه به مسئولیتی که دوران معاونت امور کشورهای عربی در 
وزارت خارجه داشتم، تماس ها و جلسات خیلی زیادی با ایشان داشتیم. به 
معنای واقعی یک فرد منحصر به فرد، باهوش، خوش برخورد، خوش نفس و به 
معنای واقعی یک انقلابی و به دنبال منافع لبنان و جهان اسلام بود. مهم تر از 
همه، به دلیل ویژگی های کاریزماتیکی که داشت، توانست بعد از مدت نسبتا 
طولانی که دبیرکلی حزب الله را به عهده گرفت، یک سازماندهی بسیار پیچیده 
و خوبی را ایجاد کند و به همین دلیل هم من عرض می کنم علی رغم اینکه 
ترور ایشان مصیبت خیلی بزرگی است، ولی به هیچ وجه نقصی در عملیات و 

پیگیری های حزب الله ایجاد نخواهد کرد.
آقای نصرالله به خوبی مسائل سیاسی، اجتماعی و فرهنگی را درک می کرد و 
می دانست چگونه باید یک وحدتی ابتدا بین طایفه شیعه لبنان و بعد کل لبنان 
همراه  با طوایف دیگر مثل مسیحی ها و درزی ها ایجاد کند به گونه ای که در 
واقع الآن مردم لبنان و خیلی از کشورهای جهان اسلام آن را سمبل مقاومت 
زمان حیاتش  که  باشد. همان طوری  اثرگذار  که حتما می تواند  می دانند 
اثرگذار بود، شهادت او هم قطعا اثرگذار هست و اسرائیل حتما از این اقدامات 

تروریستی که انجام داده پشیمان خواهد شد.
 باید با فکر و بررسی های دقیق عکس العمل نشان داده شود 

طرف  یک  از  قضیه  این  به  ایران  اسلامی  جمهوری  پاسخ  مورد  در 

تحلیل ها و گمانه زنی های زیادی وجود دارد و از یک طرف همه عده ای در 
داخل کشور به دولت و حتی فرماندهان نظامی برای پاسخ دادن فشار 
می آورند. حتی بعضی ها می گویند اگر جواب ترور هنیه داده می شد، کار 
به اینجا کشیده نمی شد. تا جایی که حتی معاون سیاسی سپاه پاسخ 
داد که مسائل نظامی و سیاسی پیچیده تر از این حرف ها است. تحلیل 
شما راجع به این دست اظهارنظرها چیست؟ همین طور فکر می کنید 

که جمهوری اسلامی ایران چطور پاسخی خواهد داد؟
همان طور که گفتید مسأله پیچیده ای است و طبیعتا باید با فکر و بررسی های 
دقیق عکس العمل نشان داده شود. عکس العمل جمهوری اسلامی اولا باید 
بازدارنده باشد و ثانیا  قانع کننده باشد که مردم خودمان و منطقه را قانع کند. 
سومین نکته که بسیار مهم است اینکه یک وقت ایجاد جنگ جدیدی نشود. 
یعنی اگر ما عکس العملی داشته باشیم که منجر به جنگ شود، در واقع در 
دام اسرائیل افتاده ایم. چون اسرائیل مدت ها به دنبال این هست که بین ایران 
و آمریکا یک برخورد نظامی ایجاد کند. علتش این است که اسرائیل خیلی 
دوست دارد به ایران حمله کند، ولی بدون پشتیبانی آمریکا جرأت چنین کاری 

را ندارد و می داند که برایش مشکل جدی ایجاد خواهد شد.
بنابراین، به دنبال این هست که بهانه ای به دست بیاورد و ممکن است منجر 
به برخورد نظامی بین ایران و آمریکا شود؛ که طبیعتا به صلاح کشور نیست 
و علت پیچیدگی قضیه هم همین است. خیلی روشن است که عکس العمل 
جمهوری اسلامی چه چیزی باشد. همان کاری که تا حالا انجام می داده؛ 
یعنی تقویت جبهه مقاومت چه حماس، چه حوثی های یمن و چه خود حزب 
الله. در واقع باید همان خط مشی را انجام بدهد و البته دوستان این را هم 
بدانند که برخورد ایران و اسرائیل مسأله ای نیست که مال امروز و فردا باشد؛ 

این یک برخورد درازمدت است که ما باید به صورت استراتژیک فکر کنیم.
یعنی ممکن است ۱0 سال، ۲0 سال یا بیشتر طول بکشد و لذا این طوری 
نیست که ما فکر کنیم الآن تاکتیکی می زنیم و مسأله حل می شود. باید 
درازمدت فکر کرد و ببینیم چگونه منافع ایران که پشتیبان اصلی جبهه مقاومت 

هست، ضربه ای نخورد و همچنان جبهه مقاومت به مبارزه ادامه بدهد.
 اسرائیل مدتهاست دنبال برخورد نظامی ایران و آمریکاست 

شما فرمودید که نباید کار به جنگ بکشد. اما بعضی ها این اعتقاد را 
دارند که خود اسرائیل دارد تدریجا جنگ را گسترش می دهد و حتی 
احتمال حملات پیشگیرانه به تأسیسات هسته ای یا مراکز نظامی در 
ایران هم هست و ما باید خودمان پیش دستی کنیم و یک حرکت جدی 
انجام بدهیم تا بازدارندگی ایجاد کنیم و نگذاریم او به سمت ما حمله کند. 

نظرتان در مورد این چیست؟
این حرف درستی نیست و مطمئن باشید که اسرائیل جرأت حمله ابتدایی 
به ایران بدون اینکه ایران عکس العملی نشان داده باشد را ندارد. اسرائیل 
می خواهد که به کمک آمریکا با ایران وارد جنگ شود، ولی ابتدا به ساکن جرأت 
چنین کاری را ندارد و اگر هم او شروع کند به این معنا است که ممکن است 

نتواند آمریکا را قانع کند که به همراه خودش وارد جنگ شود. به خاطر اینکه 
آمریکایی ها که حامی اصلی اسرائیل هستند، می گویند اسرائیل حق دفاع 

ازخودش دارد؛ نه حق تهاجم.
تا الآن هم نتوانسته رضایت آمریکا را بگیرد و در صورتی می تواند بگیرد که 

ایران ابتدا به ساکن به اسرائیل حمله کند  که این کارعاقلانه ای نیست.
با  این اوج گرفتن خشونت اسرائیل مرتبط    شما فکر می کنید که 

انتخابات آمریکا باشد؟
مسلم این است که نتانیاهو منتظر انتخابات آمریکا است. به خاطر اینکه 
ترامپ یک حامی خیلی جدی اسرائیل و مخصوصا نتانیاهو هست. می دانید 
که نتانیاهو در سفر به آمریکا با تراپ هم ملاقات کرد. استراتژی و مقابله اصلی 
ترامپ با چین است و در واقع چین را برای آمریکا خطر می داند، با روسیه رفیق 
و با اسرائیل و نتانیاهو رفیق شفیق است. در دوره قبلی هم که رئیس جمهور 
بود این جمله را گفته بود که من اصلا کاری به فلسطین و اسرائیل ندارم؛ دست 
اسرائیل را باز می گذارم تا هر کاری که دلش بخواهد در منطقه انجام بدهد. 
یعنی این طور به نتانیاهو چک سفید داد. بنابراین قدر مسلم این گونه هست 
که اگر ترامپ رئیس جمهور شود، یک امتیاز فوق العاده ای نصیب نتانیاهو 

خواهد شد.
 شهادت نصرالله در عملیات حزب الله نقصی ایجاد نمی کند 

با توجه به ترور هنیه در تهران، ترور آقای نصرالله در بیروت و همچنین 
جمعی از فرماندهان سپاه و رهبران مقاومت در این چند ماه، بحث 
نفوذ و خلأهای اطلاعاتی مطرح هست و همچنین بحث تکنولوژی 
و تسلیحات جدیدی که صهیونیست ها استفاده می کنند هم مطرح 
هست. به نظر شما برای اینکه جبهه  مقاومت مجددا بتواند دست بالا 
را پیدا کند و ابتکار عمل به دست بگیرد، در حوزه اطلاعاتی و تکنولوژی 

باید چه تغییراتی ایجاد کند و لازمه این تغییرات چیست؟
متأسفانه چیزی که شما گفتید درست است. یعنی اسرائیل البته با یک 
برنامه ریزی چند ساله توانسته با استفاده از سازمان های اطلاعاتی آمریکا 
دارند،  تخصص  زمینه ها  این  در  که  دانشمندانی  جذب  با  و  انگلیس  و 
روش های جدیدی را در کار جاسوسی، نفوذ و مسائل امنیتی انجام داده 
که نمونه هایش را دیده اید. متأسفانه هم در ایران و هم در ارتباط با حزب الله 
دست به اقداماتی زده که همه می دانند و خیلی نیاز به ذکر نیست. واقعیت 
این است که حزب الله تا قبل از جریانات اخیر و بحث پیجرها و بی سیم، تا 
حدود زیادی می توانست با کارهای جاسوسی و نفوذ اسرائیل مقابله کند. 
چون سازماندهی امنیتی خود حزب الله هم خیلی دقیق و خوب بود. ولی 
مشخص شد که اسرائیل در این زمینه پیشرفت هایی داشته و با نفوذ توانسته 

این جنایت ها را مرتکب شود.
طبیعی است که ایران و جبهه مقاومت باید همگی یک سرمایه گذاری خیلی 
جدی دراین زمینه انجام بدهند. چون دیگر الآن جنگ، جنگ فیزیکی و 
شیمیایی نیست و جنگ الکترونیک، و هوش مصنوعی است؛ که اسرائیل دارد 
از همه اینها استفاده می کند و طبیعتا بقیه هم که با او در حال مبارزه هستند 
باید در این زمینه فکر کنند و اقدامات لازم را انجام بدهند. در غیر این صورت 
اگر این کار انجام نشود، همچنان متأسفانه این نفوذ، جاسوسی و جنایت ادامه 

پیدا خواهد کرد.
در دوران اصلاحات بیشترین کمک ها به جبهه مقاومت شد 

مقاومت  از جبهه  را سردمدار دفاع  اصولگرا خودش  معمولا جناح 
معرفی می کند اما راجع به ارتباط اصلاح طلبان و دولت اصلاحات با 
شهید سید حسن نصرالله و جبهه مقاومت و به خصوص حزب الله 

ارزیابی شما چیست؟
من این گفته را از قول شهید سید حسن نصرالله می گویم که به محض اینکه 
پایان دولت اصلاحات شروع شد و رئیس جمهور بعدی که آقای احمدی نژاد 
بود، اولین ملاقاتی که آقای سید حسن نصرالله با ایشان داشت، گزارشی از 
گذشته داد و گفت در دوران هشت سال اصلاحات بیشترین کمک های لازم به 
ما و جبهه مقاومت شد و از این بابت تشکر کرد و گفت حمایت هایی که دولت 
اصلاحات چه از حزب الله و چه از جبهه مقاومت انجام داد، بیشتر از همه آنها 
بوده است. این گزارشی بود که آقای سید حسن نصرالله به رئیس جمهور 

بعدی آقای خاتمی داد.
گروه های تندرو که اکنون یک سری مسائل را مطرح می کنند، باید بدانند که 
مسائل سیاست خارجی و مخصوصا مسأله مقاومت نباید بازیچه دست کسانی 
باشد که دنبال درگیری های داخلی هستند. اگر دنبال منافع ملی هستند، 
باید دست از این کار بردارند؛ وگرنه بدانند که دارند در جهت منافع اسرائیل کار 
می کنند و اسرائیل است که به صورت جدی می خواهد در ایران ایجاد اختلاف 

کند و مخصوصا دولت جدید را با مشکلات مواجه کند.

یک کارشناس مسائل منطقه :

آمریکا دست اسرائیل را در منطقه باز گذاشته است
کارشناس مسائل منطقه گفت: آمریکا با چراغ سبز 
به اسرائیل دست او را در منطقه باز گذاشته است اما با 
انکار حمایت خود از رژیم صهیونیستی تلاش می کند 
از برخی واکنش های احتمالی از سوی محور مقاومت 

در منطقه نیز در امان باشد.
فردین قریشی استاد و عضو هیات علمی گروه روابط 
بین الملل دانشگاه تهران و کارشناس مسائل منطقه در 
گفت وگویی ایرنا در خصوص چرایی جنایات اخیر رژیم 
صهیونیستی در لبنان که مورد محکومیت گسترده 
نیز قرار گرفته، اظهارداشت: این موضوع را  جهانی 
اینکه  یکی  داد  قرار  بررسی  مورد  منظر  از چند  باید 
می توان اینگونه تعبیر کرد که اسرائیل از این موضوع 
هراس داشته که دیپلماسی و ارتباطات خارجی ایران 
با کشورهای مختلف و به ویژه غرب بیشتر شود و احیاناً 
ایران بتواند در راستای رفع تحریم ها اقدامات خاصی 
را انجام دهد و از این جهت متوسل به انجام چنین 
اقداماتی شده تا بلکه بتواند بازی را بهم زده و ایران را 
در شرایطی قرار دهد که وادار به واکنش شود. وی با 
بیان اینکه یکی از اهداف رژیم صهیونیستی در انجام 
جنایت اخیر در لبنان به واکنش کشاندن ایران است، 
گفت: نکته دیگر آنکه رژیم اسرائیل در مقابله با حماس 
به مشکلات زیادی برخورد کرده، اسرائیلی که در مقابل 
ارتش چند کشور عربی می توانست در چند روز آنها را 
شکست دهد، یک سال است که نتوانسته گروگان های 

خود را در غزه نجات یا حماس را شکست دهد.
سیاست مزورانه آمریکا در حمایت از

 رژیم صهیونیستی
در  نتانیاهو  افزود:  منطقه  مسائل  کارشناس  این 
راستای تامین منافع شخصی و حزبی خودش تمایل 
زیادی به پیروزی در جنگ غزه دارد. با آنکه خصومت 
میان ایران و رژیم اسرائیل آشکار است، اما تاکنون از 
سوی ایران اقدام عملی خاصی صورت نگرفته و این در 

صورتی است که طرف اسرائیلی عملًا قدم به قدم در 
مسیر تقابل با ایران گام برمی دارد.

قریشی با بیان اینکه ایران احتمالًا در شرایط کنونی 
تمایلی به افزایش تنش ندارد و در عین حال طرف 
است،  جنگ  و  درگیری  آماده  که  داده  نشان  مقابل 
احیاناً  اگر  می خواهد  اسرائیلی  طرف  کرد:  عنوان 
اتفاق  جایی  در  جنگ  آن  بگیرد  جنگی هم صورت 
بیافتد که خودش تعیین کرده تا بتواند ابتکار عمل را 

به دست بگیرد.
از  آمریکا  قد  تمام  حمایت های  خصوص  در  وی 
جنایات رژیم صهیونیستی و انکار این موضوع توسط 
مقامات رسمی واشنگتن، تصریح کرد: این موضوع که 
رژیم اسرائیل تحت حمایت همه جانبه از سوی آمریکا 

قرار دارد و رژیم بدون کسب اجازه از آمریکا نمی تواند 
پوشیده  بر هیچکس  انجام دهد  در منطقه  اقدامی 
نیست، اما آمریکا بازی زیرکانه ای را در این راستا پیش 

گرفته است.
این کارشناس مسائل منطقه افزود: آنها از یک سوی 
با چراغ سبز به اسرائیل گفتند که هر کاری می خواهد 
در منطقه انجام دهد و دست او را هم باز گذاشتند و 
تضمین دادند که چه دموکرات و چه جمهوری خواه 
حمایت کاملی را از رژیم اسرائیل خواهند داشت و از 
سوی دیگر با انکار حمایت خود از رژیم صهیونیستی 
تلاش می کنند از برخی واکنش های احتمالی از سوی 

محور مقاومت در منطقه نیز در امان باشند.
قریشی گفت: بنابراین از یک سوی دست اسرائیل 

را برای انجام کارهای خود باز می گذارند و وقتی آن 
جنایت از سوی اسرائیل انجام شد با انکار حمایت خود 
اینطور مطرح می کند که کسی در مقابله با اسرائیل 
کاری انجام ندهد و تهدید میکند که اگر چنین نشود در 
حمایت از اسرائیل ورود پیدا میکند، بنابراین آمریکا به 
تعبیری سیاستی زیرکانه و به لحاظ اخلاقی مزورانه ای 

را در پیش گرفته است.
کسی می تواند در صلح زندگی کند که آماده 

جنگ باشد
وی ادامه داد: ایران باید خیلی مراقب باشد که در 
تله اسرائیل نیفتاد چرا که آنها می خواهند ما را وادار 
به جنگی کنند که قواعد آن در دست خودشان است، 
در واقع اگر روزی ایران بخواهد وارد درگیری با اسرائیل 
شود هم باید قاعده اصل غافلگیری و هم اینکه ابتکار 

عمل دست ایران باشد را رعایت کند.
این کارشناس مسائل منطقه تصریح کرد: همچنین 
اینکه ایران باید از لحاظ اقتصادی و نظامی در شرایط 
واکنش  اگر  که  چرا  باشد  داشته  قرار  بالایی  بسیار 
هیجانی به این موضوع نشان دهیم می تواند حرکت در 

زمین دشمن به حساب آید.
ایران  قریشی افزود: به اعتقاد من بهترین واکنش 
این می تواند باشد که پاسخ اسرائیل از طریق عملیات 
از داخل  ترتیب که  این  به  باشد،  امنیتی  اطلاعاتی 
به  و  بزند  ضربه  اسرائیل  رژیم  به  اشغالی  سرزمین 
معنای دیگر از امکانات خود رژیم اسرائیل علیه این 
رژیم استفاده کند و دوم آنکه ایران تلاش کند آمادگی 
دفاعی و حتی توان بازدارندگی هسته ای خودش را 

افزایش دهد.
بازدارندگی  واقع  در  کرد:  خاطرنشان  پایان  در  وی 
هسته ای می تواند به استقرار صلح و امنیت در منطقه 
منتهی شود و به قول معروف کسی می تواند در صلح 

زندگی کند که آماده جنگ باشد.
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آدرس سایت:
کانال ایتا:

قم  استان  کشاورزی  جهاد  سازمان  رییس 
با  دولتی  و  ملی  اراضی  از  هکتار  گفت: ۳۴۲ 
توجه به ظرفیت های قانونی برای احداث نیروگاه 

خورشیدی در استان واگذار شد. 
محمدرضا حاجی رضا پیرامون این موضوع بیان 
کرد: با توجه به شعار سالجاری که سال جهش 
تولید با مشارکت مردم نامگذاری شده است این 
برای  مردمی  ظرفیت های  از  استفاده  با  اقدام 

قم  استان  در  برق  انرژی  تولید  توان  افزایش 
صورت پذیرفت. وی افزود: در همین رابطه ضمن 
ظرفیت های  از  که  سرمایه گذارانی  از  حمایت 
استان برای توسعه و رشد تولید بهترین استفاده 
را می کنند، در هفتمین کمیسیون طرح های غیر 
کشاورزی با واگذاری ۳۴۲ هکتار از اراضی ملی و 
دولتی پلاک 6۴ اصلی موسوم به لب دریا جهت 
احداث نیروگاه خورشیدی در قم موافقت گردید.

وی در ادامه افزود : با بهره برداری از این طرح، 
۲۲5 مگاوات به ظرفیت تولید برق استان افزوده 
در  برق  ناترازی  کاهش  شاهد  خدا  یاری  با  و 

سال های آینده خواهیم بود.
قم  استان  کشاورزی  جهاد  سازمان  رییس 
گفت: نیروگاه های خورشیدی از انرژی خورشید 
برای تولید برق استفاده می کنند، که یک منبع 

بی پایان و پاک انرژی محسوب می شود.

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم خبرداد:

واگذاری۳۴2 هکتار از اراضی ملی برای احداث نیروگاه خورشیدی

مدیرکل تامین اجتماعی  استان قم گفت: در راستای طرح رایگان شدن 
هزینه بستری بازنشستگان در مراکز دانشگاهی، بیش از ۲8 میلیارد تومان 

هزینه شده است. 
سید مهدی محصل به مناسبت روز جهانی سالمندان، افزود: از زمان 
اجرای طرح حمایت مالی از بازنشستگان بستری بالای 65 سال از زمستان 
سالمندان  از  نفر  هزار  قم، ۲  دانشگاهی  مراکز  در  تاکنون  سال ۱۳99 
مورد حمایت قرار گرفته اند. وی با اشاره به افزایش پوشش درمانی تامین 
اجتماعی، اضافه کرد: با ایجاد اداره بیماری های مزمن و سالمندی در 
ستاد مدیریت، راه اندازی درمانگاه دیابت در مراکز درمانی تامین اجتماعی و 
فعال سازی غربالگری سرطان ها و بیماری های مزمن که اغلب قشر سالمند 

و بازنشسته به آن مبتلا می شوند، نشان دهنده توجه سازمان به پیشگیری از 
ایجاد هزینه های سنگین درمانی به این قشر ارزشمند است.

وی خاطرنشان کرد: این طرح با هدف کاهش هزینه درمان افراد بالای 65 
سال تحت پوشش تامین اجتماعی و ایجاد رضایتمندی خدمت گیرندگان، 
صیانت از کرامت و حفظ شان مستمری بگیران و بیمه شده ها در مواجهه 
با هزینه های درمانی و توزیع عادلانه منابع، تسهیل و عدالت در دسترس 

بیمه شده ها و مستمری بگیران به ویژه گروه های آسیب پذیر اجرا می شود.
محصل با تاکید بر نقش حمایتی صندوق بیماران صعب العلاج در پوشش 
کاهش  شاهد  صعب العلاج،  صندوق  راه اندازی  با  کرد:  بیان  هزینه ها، 

هزینه های بیماران دارای پرونده نشان دار به ویژه سالمندان هستیم.

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم:
 هزینه28 میلیارد تومان برای بستری بازنشستگان در مراکز درمانی

جزئیاتی از حادثه تروریستی نیکشهر
روابط عمومی قرارگاه قدس نیروی زمینی سپاه درباره حادثه تروریستی شهرستان نیکشهر بیانیه ای صادر کرد.به 
گزارش روابط عمومی قرارگاه قدس نیروی زمینی سپاه صبح امروز رئیس شورای شهر بنت شهرستان نیکشهر بنام 
یوسف شیرانی که همراه تنی چند از مردم در جشن عاطفه ها در مدرسه دخترانه محدثه روستای شیخان شرکت کرده 
بود، در حین خروج از مدرسه مورد حمله تروریستی و تیراندازی افراد مسلح ناشناس قرارگرفت و به همراه سه نفر دیگر 
بنام های ستوان سوم پاسدار پرویز کدخدایی فرمانده حوزه عشایری شهر بنت، نجیب بلوچی دانشجوی اهل سنت 

پردیس دانشگاه آزاد اسلامی بنت و سرباز وظیفه سید جواد ساداتی به درجه رفیع شهادت نائل آمدند.

 جوان ترین و سالمندترین استان های کشور
رئیس اسبق دبیرخانه شورای ملی سالمندی کشور: جمعیت سالمندان گیلان و مازندران بیشتر از ۱۴ درصد 
است، جزو استان های سالمند کشور محسوب می شوند، جمعیت سالمندان سیستان وبلوچستان حدود ۴.9۴ 
درصد گزارش شده و جوان ترین استان کشور است.بیشترین میزان تورفتگی هرم جمعیتی مربوط به سال های 8۲ 
و 8۳ است، پیش بینی ها بیانگر این است که پنجره جمعیتی کشور تا سال ۱۴۲5 باز بماند، میزان نرخ باروری کشور 

از ۱.5 تا ۱.۷ گزارش شده  است.

ویروس کرونا به کره ماه هم رحم نکرد
در اوایل سال ۲0۲0، زمانی که کره زمین با ویروس کرونا مواجه شد، محققان اعلام کردند که در این دوره، دمای 
کره ماه کاهش یافته است.محققان آزمایشگاه تحقیقات فیزیکی در احمدآباد هندوستان مشاهده کردند دمای سطح 
ماه در شب و در 6 منطقه مورد بررسی در بخش نزدیک ماه به میزان قابل توجهی کاهش می یابد.آن ها معتقدند این 
کاهش ناگهانی و غیرمعمول دما در نتیجه کاهش ناگهانی تشعشعات ناشی از فعالیت های انسانی بوده به دلیل 

قرنطینه جهان در زمان همه گیری کرونا کاهش یافته بود. 

آمار فوتی های سیلاب جیرفت به ۱۴ نفر رسید
مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان کرمان گفت: امروز ساعت 6 صبح پیکر دو نفر دیگر از مفقودی های حادثه 
طغیان رودخانه هلیل در جیرفت با تلاش امدادگران هلال احمر از آب بیرون کشیده شد.رضا فلاح ۱0 مهرماه درباره 
آخرین وضعیت مفقودی های سیلاب عصر روز گذشته در شهرستان جیرفت اظهار کرد: طبق گزارش های دریافتی 
از محل حادثه، امروز ساعت 6 صبح پیکر دو نفر دیگر از مفقودی های حادثه طغیان رودخانه هلیل در جیرفت با تلاش 
امدادگران هلال احمر از آب بیرون کشیده شد.والدین کوکان و صاحب باغ برای نجات کودکان اقدام می کند و در این 

حین آنها هم غرق می شوند.وی از تداوم تلاش برای جستجوی یک نفر دیگر خبر داد.

مرکز آمار برآورد جمعیت ایران  را اعلام کرد
بر اساس آخرین محاسبات مرکز آمار ایران، جمعیت کشور در اول آبان ماه سال جاری حدود 85 میلیون و 96۱ هزار 
نفر برآورد می  شود.از کل جمعیت ایران، تعداد 66 میلیون و ۲0۷ هزار نفر ساکن نقاط شهری )۷۷ درصد شهرنشین( 
و ۱9 میلیون و ۷5۴ هزار نفر ساکن نقاط روستایی )۲۳ درصد روستانشین( هستند.تعداد ۴۳ میلیون و ۳۷۲ هزار نفر 
مرد و ۴۲ میلیون و 58۲ هزار نفر زن برآورد می  شود. بر این اساس نسبت جنسی برابر 8/۱0۱ درصد محاسبه می  شود.

مجری »به افق فلسطین« به آنتن بازگشت
 ـکه اخیرا به دلیل اظهاراتش در برنامه »به افق فلسطین« چندهفته ای   ـمجری تلویزیون  سیدحسین حسینی 
از سوی صداوسیما تعلیق شده بود، مجدد ازدوشنبه  شب گذشته به آنتن این برنامه بازگشت.تعلیق مجری شبکه 
افق برای پاسخ به اظهارات مجری آذربایجانی درباره تمامیت ارضی جمهوری اسلامی ایران، به یکی  از حاشیه های 

هفته های اخیر تبدیل شده بود.

حکم اعدام ۲ متجاوز به عنف اجرا شد
رئیس کل دادگستری استان کرمان:حکم اعدام ۲ نفر که در محور هفت باغ کرمان مرتکب چندین فقره تجاوز به 
عنف شده بودند در زندان مرکزی کرمان اجرا شد.این پرونده ۳ متهم داشت و دلیل اصلی ارتکاب جرم در این پرونده 

تعرض به نوامیس مردم به ویژه افراد و زوج های جوان بوده است.

توسط مرکز امداد و حوادث شرکت گاز استان قم انجام شد:

 پاسخگویی به بیش از 22 هزار تماس تلفنی مشترکان 
 مدیرعامل شرکت گاز استان قم از پاسخگویی به ۲۲ هزار مورد تماس تلفنی مشترکان گاز 

طبیعی توسط مرکز امداد و حوادث شرکت طی 6ماهه نخست سال جاری خبر داد.
 به گزارش روابط عمومی شرکت ملی گاز ایران، مرتضی خوش لهجه با اعلام این خبر، اظهار 
کرد: از این تعداد تماس ۱۱ هزار و ۲۷9 مورد منجر به اعزام عادی، ۲85 مورد اعزام فوری و ۳۴ 

مورد نیز اعزام خیلی فوری گروه های امداد و حوادث شرکت گاز استان قم در پی داشته است.
 وی با بیان اینکه میانگین زمان حضور گروه های امداد و حوادث شرکت در عملیات های فوری 
و خیلی فوری طی 6ماهه نخست سال جاری شش دقیقه و ۳0 ثانیه بوده است، تصریح کرد: 
آتش سوزی، انفجار، نشت شدید گاز، شکستگی علمک از جمله حوادثی است که نیاز به اعزام 

فوری دارد.
 خوش لهجه همچنین از پنج هزار مورد رفع قطع گاز توسط گروه های امداد و حوادث طی بازه 
زمانی مورد اشاره خبر داد و در ادامه خاطرنشان کرد: در این بازه زمانی همچنین یک هزار و ۲۲9 

مورد رفع نشتی از کنتور و رگولاتور و ۱۷5 مورد بازدید از حفاری ساختمان ها صورت گرفته است.
 وی برطرف کردن نشتی گاز از علمک ها را از دیگر اقدامات صورت گرفته از سوی واحد امداد 
و حوادث شرکت عنوان کرد و در ادامه افزود: از ابتدای سال جاری تاکنون، این اقدام بر روی 

چهارهزار و 65۷ علمک انجام و مهره مفصلی 5۷8 علمک نیز تعویض شده است.
 خوش لهجه در بخش دیگری از اظهارات خود با اشاره به تغییر شیفت کاری نیروهای امداد و 
حوادث شرکت گاز استان قم به ۱۲ ساعت و اضافه کردن یک سیار کمکی در شیفت صبح، گفت: 
این اقدام باعث بالارفتن راندمان کاری، بازدهی بیشتر نیروها و کاهش زمان حضور در صحنه 

حادثه شده است.

کارشناس مرکز بهداشت قم خبرداد:
ارایه۱۰۳ هزار خدمت بهداشتی و سلامتی به سالمندان

کارشناس مسوول مرکز بهداشت قم گفت: در نیمه نخست امسال، ۱0۳ هزار خدمت در قالب 
مراقبت های جسمی و سلامت روان در پایگاه های بهداشت استان به گروه سالمندان ارایه شد.

منصوره بناهان به مناسبت روز جهانی سالمند، افزود: در نیمه نخست امسال، ۴0 هزار سالمند 
از خدمات پایگاه های بهداشتی قم بهره مند شدند که نسبت به مدت مشابه پارسال که تعداد 

مراجعه کننده قشر سالمند ۳5 هزار نفر بود، افزایش ۱۲ درصدی نشان می دهد.
وی اضافه کرد: جمعیت سالمندان ثبت نام شده در پایگاه های بهداشت قم حدود ۱50 هزار 
نفر است که از سال 95 با شروع طرح تحول سلامت و تشکیل پرونده سلامت الکترونیک در 
پایگاه های بهداشت تاکنون حدود 50 درصد آنان برای دریافت خدمات به این مراکز مراجعه 
کرده اند. وی گفت:  با توجه به ارایه خدمات مناسب به قشر سالمند، از خانواده ها تقاضا داریم 
نسبت به مراجعه به موقع و مرتب برای دریافت خدمات ویژه سالمندانشان توجه کافی و لازم داشته 
باشند. بناهان با اشاره به این که سنین بالای 60 سال در گروه سالمندان قرار می گیرند، گفت: در 
پایگاه های بهداشت خدماتی از جمله بررسی و آموزش شیوه زندگی سالم، بررسی وضعیت تغذیه 
و تن سنجی، بررسی سلامت روان ، ارزیابی وضعیت سالمند از نظر سقوط، ارزیابی خطرسنجی 
بیماری های قلبی و ریوی)کنترل رایگان فشارخون و آزمایش قند و چربی(، غربالگری سرطان 

کولورکتال و پستان توسط مراقبین سلامت مورد بررسی قرار می گیرد.
وی ادامه داد: ویزیت پزشک عمومی و خدمات کارشناسان تغذیه و سلامت روان برای سالمندان 

و سایر گروه های سنی در مراکز خدمات جامع سلامت به صورت رایگان در حال انجام می باشد.

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی قم :
سه هزار تن محصول از باغات گردو برداشت می شود 

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: ۲ هزار و 600 بهره بردار 
مشغول برداشت گردو از باغات قم هستند و براساس پیش بینی ها، امسال حدود سه هزار تُن 

محصول از باغات گردو در مناطق کوهستانی و سردسیر استان برداشت خواهد شد. 
کاظم سعادت خاتونی اظهارداشت: مناطق کوهستانی استان که آب کافی و با کیفیت دارند 
برای تولید گردو مناسب هستند و باغداران قمی بومی این مناطق از این ظرفیت به خوبی استفاده 
می کنند. معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: با توجه به زمان بر بودن 
فرآیند باردهی کامل درخت گردو، طی سال های گذشته اقدام های لازم برای برداشت هرچه بهتر 
محصول از سوی بهره برداران صورت گرفته است. وی  با اشاره به این که به طور معمول گردوی قم 
باکیفیت و دارای طعم مناسبی است، افزود: رقم گردو استان، بیشتر رقم رسمی یا بومی است و 
ارقام جدید هم در مناطق مختلف سرشاخه کاری شده است که هدف از آن افزایش عملکرد در 

واحد سطح و کاهش خسارت سرمای دیررس بهاره است.

مدیر منطقه ۷ شهرداری قم:

تونل امام موسی صدر اجرایی می شود
مدیر منطقه ۷ شهرداری قم با بیان اینکه تونل امام موسی صدر در 
منطقه ۷ اجرا می شود گفت: این پروژه یکی از مهم ترین طرح های چند 

سال اخیر شهرداری قم است.
به گزارش ندای قم به نقل از شهرنیوز، نخستین جلسه از سلسله 
نشست های گفت وگوی بی واسطه مدیران شهرداری با مردم در مسجد 

معصومیه خیابان حائری با حضور پرتعداد اهالی محل برگزار شد.
محمد رمضانی، مدیر منطقه ۷ شهرداری قم در این مراسم ضمن 
تسلیت شهادت سید حسن نصرالله اظهار کرد: جبهه مقاومت نشان 
داده است که با این ترورهای کور از هدف اصلی و نهایی خود کوتاه 

نخواهد آمد.
وی با اشاره به اقدامات صورت گرفته در منطقه ۷، افزود: پروژه میدان 
مطهری که سال ها است به علت طرح مترو و سایر موضوعات بلاتکلیف 

بود به لطف خدا تکمیل شد.
مدیر منطقه ۷ شهرداری قم خاطرنشان کرد: در ادامه کار میدان 
یا  جمع آوری  نازیبا  تابلوی   ۳00 از  بیش  میدان  اطراف  و  مطهری 

زیباسازی شد.
رمضانی تصریح کرد: از جمله طرح هایی که در دست اقدام است و 
برای تصویب در جلسه این هفته شورای شهر مطرح شد، طرح تونل 
امام موسی صدر است که از پل حجتیه آغاز می شود و بعد از پل شهید 

رجایی خاتمه پیدا می کند و یکی از طرح های مهم شهر قم است.
وی تاکید کرد: از جمله طرح های در دست اقدام پیاده روسازی و 
سامان دادن به خیابان مولوی است که با هزینه ای بالغ بر سه میلیارد 

تومان انجام می شود.

سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم:

بهبود کیفیت خدمات ورزشی
 به شهروندان و ورزشکاران 

سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم گفت: 
با پیگیری های جدی و برنامه ریزی دقیق، اقداماتی به منظور بهبود 
کیفیت خدمات ورزشی به شهروندان و ورزشکاران در اماکن ورزشی 

تحت پوشش سازمان انجام می شود.
سیدمحمد موسوی منش با تأکید بر بهبود امکانات و زیرساخت های 
ورزشی و ارتقای کیفیت خدمات به شهروندان اظهار کرد: پیگیری های 
جدی و منظمی برای ساماندهی وضعیت اماکن ورزشی سازمان در 
حال انجام است که این اقدامات به منظور رفع مشکلات زیرساختی و 
بهینه سازی امکانات ورزشی با اولویت بندی مناسب رسیدگی می شود.

وی با اشاره به بعضی اقدامات کلیدی که در این راستا انجام خواهد 
شد، افزود: شناسایی و رفع مشکلات با استفاده از تیم های متخصص 
با در نظر گرفتن پراکنش جغرافیایی، زمان و بودجه، تکمیل احداث 
زمین های ورزشی روباز در مناطق هشت گانه شهری، تعمیر، نگهداری 
و پشتیبانی دستگاه های سرمایشی و گرمایشی مجموعه ها با انعقاد 

قراردادهای نگهداری از جمله این اقدامات است.
سرپرست سازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی شهرداری قم تصریح 
کرد: هماهنگی و دریافت مجوزهای لازم برای مطالبات متقاضیان 
درخواست های  به  رسیدگی  ورزشی،  مجموعه های  از  شهروندان  و 
متقاضیان برای استفاده بهینه از زمین های ورزشی بوستان های شهری، 
نظارت و بازدید دوره ای از مجموعه ها همراه با تکمیل بازبینه های روزانه، 
پیگیری های مستمر برای دریافت مجوزهای قانونی جهت برون سپاری 
اماکن ورزشی، بررسی و شناسایی مشکلات سالن های قدیمی و تأمین 
اعتبار و بودجه برای به روزرسانی این سالن ها از دیگر اقدامات مهم در 

این راستا است.

توسط استاندار قم انجام شد:

تقدیر از فعالیت های اربعینی شهردار 
و معاون خدمات شهری 

استاندار قم از فعالیت ها و خدمات شهردار و معاون خدمات شهری 
شهرداری قم در محرم و صفر و اربعین حسینی سال ۱۴0۳ تقدیر کرد.
براساس این گزارش، سید محمد آقامیری استاندار قم از خدمات 
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد شهردار و مهدی اصفهانیان مقدم 
معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم در گرامیداشت و 
اجرای برنامه های محرم و صفر و اربعین حسینی در سال ۱۴0۳ تقدیر 

کرد.
متن تقدیرنامه استاندار قم به شرح زیر است: ماندگاری و جاودانگی 
نهضت امام حسین)ع( مرهون اربعین و برگزاری همایش های جهانی 
آن  برپایی خیمه عزای  و  اقامه مراسم عزای سالار شهیدان است  و 
حضرت و خدمت به زائران و خیل عظیم شرکت کنندگان در همایش 
"کربلا طریق القدس" و همایش پیاده روی جاماندگان اربعین و برگزاری 
مراسمات باشکوه هیئات مذهبی؛ استمرار راه خردمندانه و مدبرانه 
حضرت زینب کبری)س( در دفاع از حریم امامت و ولایت اهل بیت)ع( 
است. با توفیقات خداوند متعال و همت بلند متولیان بزرگوار هیئات 
مذهبی و مواکب استان قم با مجالسی پرشور و شعور و خدماتی سرشار 

از عشق و اخلاص به زائران و عزاداران حسینی ارائه گردید.
به پاس حضور خالصانه و اثرگذار جنابعالی در ایام محرم و صفر سال 
۱۴0۳، مراتب سپاس و قدردانی خود را اعلام می دارد. از درگاه خداوند 
متعال در ظل توجهات حضرت ولیعصر)عج( جهت تحقق منویات ولی 
امر مسلمین حضرت آیت العظمی امام خامنه ای)مدظله العالی(؛ دوام 

توفیقات جنابعالی را خواستارم.

به همت اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری رونمایی شد 

اکران دیوارنگاره ویژه روز قم
دیوارنگاره ویژه سالروز ورود حضرت فاطمه معصومه )س( و روز ملی 
قم به همت اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری رونمایی شد. 
براساس این گزارش ،همزمان با پیش بینی و تدوین برنامه های ویژه ای 
به مناسبت ۲۳ ربیع الاول، سالروز ورود حضرت فاطمه معصومه )س( و 
روز ملی قم دیوار نگاره بلوار جمهوری اسلامی با مضمون این مناسبت 

با شعار »قم جهان شهر تمدنی اهل بیت )ع(« طراحی و رونمایی شد.
این اثر توسط اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم و با 
مشارکت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی و همچنین آستانه مقدس 

حضرت فاطمه معصومه )س( تهیه و نصب شد.
این دیوارنگاره که به مساحت ۳00 مترمربع در تقاطع شهدای مدافع 
حرم اکران شده است، در مناسبت های دیگری از جمله محرم و صفر، 

شهادت سردار سلیمانی و قیام ۱9 دی نیز رونمایی شده بود.

اجتماع مردمی راه نصرالله/ مسجد مقدس جمکران

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( :

روحانیت باید فراجناحی عمل کند 

باید  روحانیت  گفت:  معصومه)س(  حضرت  مقدس  آستان  تولیت 
فراجناحی عمل کند و شأن روحانیت را با ورود به بازی های جناحی پایین 

نیاورد.
مجمع  اعضای  دیدار  در  شنبه  سه  روز  سعیدی  محمد  سید  آیت الله 
از جریان ها  برخی  افزود:  قم  و فضلای حوزه علمیه  نمایندگان طلاب 
افرادی را الگو معرفی می کنند که هیچ آزاری نسبت به دشمن نداشتند و 
از امور اطراف خود غیرمطلع بودند و حتی قدرت تشخیص برخی از مسائل 
واضح را هم نداشتند. وی با اشاره به رسالت عظیمی که روحانیان برعهده 
دارند، تصریح کرد: روحانی و عالم همواره راهبر و پیشرو بوده است و علاوه 
بر تشخیص صحیح حق از باطل در این راه استقامت داشته است و دیگران 

نیز با هدایت های علما حرکت کرده اند.
وی گفت: از نگاه امیرالمؤمنین)ع( روحانی و عالم کسی است که ابتدا در 
درون خود به اصلاح، تزکیه و تهذیب بپردازد و قبل از اینکه با زبانش دیگران 

را به سمت خیر فرا بخواند با عملش دیگران را به خیر دعوت کند.
مساجد کانونی مهم و اثرگذار برای فعالیت روحانیت است

سعیدی با تأکید بر این که نقش اول روحانیت ضمن عمق بخشیدن به 
مردم  روز  و دغدغه های  جامعه  حوادث  از  داشتن  اطلاع  علم،  تحصیل 
است، افزود: مردم امروز روحانیت را در بدنه حکومت سهیم می دانند و 
انتظار دارند که روحانیت نسبت به مسائل حکومت اشراف داشته باشند 
و ترفندهای دشمن را بشناسند.  وی تبیین مواضع نظام و رهبر معظم 

انقلاب را از رسالت های مهم روحانیت دانست و ابراز داشت: باید هیات 
های اندیشه ورز مطلع و متعهد در روحانیت شکل بگیرد و مواضع نظام و 
رهبری را رصد و در میان مردم تبیین کنند. سعیدی، مساجد را کانونی 
مهم و اثرگذار برای فعالیت روحانیت دانست و افزود: لازم نیست که طلبه 
حتماً مسئولیتی داشته باشد تا بتواند اثرگذار باشد، بلکه همین که در میان 
مردم است، با مردم ارتباط دارد، مسائل شرعی مردم را پاسخ می دهد و در 
حل اختلافات کمک می کند رسالتی مهم است که علمای بزرگ ما به آن 
اهتمام داشتند. وی تصریح کرد: روحانیت باید فراجناحی عمل کند و شأن 

روحانیت را با ورود به بازی های جناحی پایین نیاورد.
حزب الله با ترور فرماندهان متوقف نمی شود 

امام جمعه قم همچنین با بیان اینکه حزب الله در لبنان روبه رشد است و با 
ترور فرماندهان متوقف نمی شود، اظهار داشت: این همه ظلم و جنایتی که 
به مسلمانان روا می شود و متأسفانه سران برخی از کشورهای اسلامی نیز 
صهیونیست را در این جنایات همراهی می کنند قلب هر مسلمان آزاده ای 
را به درد می آورد.  سعیدی با بیان اینکه سیدجلیل القدر و عظیم الشأن 
مقاومت، سید حسن نصرالله، مدت ها روی نفس خود کار کرده بود و این 
تزکیه و تهذیب را در رفتارش مشاهده می کردیم، افزود: برای الگوسازی باید 
از افرادی مانند امام خمینی )ره( و شهید سید حسن نصرالله نام برد. عضو 
مجلس خبرگان رهبری با بیان اینکه شهید سعیدی نیز در زمان امام موسی 
صدر در تلاش بود که برای مبارزه با صهیونیست به لبنان برود، افزود: ما اگر 
نقش خود را درست بشناسیم و درست عمل کنیم نه تنها خود، خانواده و 
جامعه اطراف خود را هدایت می کنیم، بلکه در دنیا نیز تأثیرگذار خواهیم بود.

خون شهید سید حسن نصرالله بر زمین نخواهد ماند 
در ابتدای این نشست حجت الاسلام والمسلمین سید جلال رضوی مهر، 
رئیس مجمع نمایندگان طلاب و فضلای حوزه علمیه قم با بیان اینکه خون 
شهید سید حسن نصرالله بر زمین نخواهد ماند، افزود: انتقام خون ایشان 
از وعده های الهی است و این نفس زکیه موجب خواهد شد که فلسطین کار 
هیأت حاکمه اسرائیل را یکسره کند.  وی ابراز داشت: اگرچه حزب الله یک 
رکن از ارکان خود را از دست داد، ولی با دبیرکلی جوان و افکاری جوان و پر 

نشاط این مسیر را ادامه خواهد داد.

عکاس: جهانبخش پیری پور

قم  استان  راههای  مدیریت  مرکز  رئیس 
گفت:طی 6 ماهه نخست سالجاری، نزدیک به 
۴۳میلیون و 6۴۷ هزار دستگاه  خودرو به استان 
ماهه  شش  با  مقایسه  در  که  اند  شده  وارد  قم 
هزار  و6۱0  ۴۱میلیون  گذشته)  سال  نخست 

خودرو( 5 درصد افزایش داشته است.
حمید سالاری افزود: ازمجموع وسایل نقلیه 
نخست  ماهه  شش  طی  قم  استان  به  وارده 
امسال، افزون بر ۱8 درصد آنها را یعنی بیش از 
6 میلیون و ۴6 هزار دستگاه خودرو متعلق به 

وسایل نقلیه سنگین بوده است.
تعداد خودروهای  افزایش  ازعمده دلایل  وی 
ورودی به استان، به جایگاه زیارتی شهرستان 
قم و توابع آن، حضور مراکز علوم دینی، پایگاه 
کرد:افزایش  تصریح  و  اشاره  و...  مرجعیت 

میزان تولید و واردات خودرو به کشور، موقعیت 
دلایل  ازدیگر  و...  استان  راههای  کریدوری 

افزایش ورود خودرو به استان قم می باشد.
خودروثبت  ورود  میزان  بیشترین  افزود:  وی 
شده، توسط سامانه های تردد شمار مرکز مدیریت 
راه های استان قم، مربوط به آزادراه تهران- قم، با 
تعداد ۱0 میلیون  و ۷۷8 هزار دستگاه خودرو، 
سالاری  بوده است.  اعلامی  زمان  بازه  طی 
کمترین میزان تردد ثبت شده طی همین مدت 
را متعلق به  محور دستجرد- سلفچگان دانست و 
اظهار داشت: افزون بر۴۳۷ هزار و 860دستگاه 
خودرو طی بازه زمانی یاد شده ازاین محور وارد 
استان  شده اند . رئیس مرکز مدیریت راههای 
اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان 
قم دردربخش دیگری از این خبر عنوان کرد: 

درطول  خودروها  شده   ثبت  متوسط  سرعت 
راههای استان طی شش اول سال ۱۴0۳، قریب 

به 86 کیلومتر درساعت بوده است.
حمید سالاری درادامه به تعداد سامانه های 
هوشمند مرکز مدیریت راههای استان قم اشاره 
و گفت: جمعا ۴۱۲ دستگاه سامانه هوشمند 
دراین مرکز فعال هستند که ازاین مجموع 86 

دستگاه سامانه تردد شمار جاده ای می باشند.
حمید سالاری افزود: همچنین ۷5 دستگاه 
دوربین ثبت تخلف، ۲6 دستگاه دوربین نظارت 
برداری  عکس  سامانه  دستگاه   ۴ تصویری، 
ثابت، ۴ دستگاه تابلوی پیام متغیر، یک دستگاه 
دوربین تردد شمارو یک دستگاه سامانه توزین 
درحال حرکت، درطول راههای استان مستقر 

می باشند.

رئیس مرکز مدیریت راههای استان قم خبرداد: 

افزایش 5درصدی ورود خودرو به قم در شش ماه گذشته


